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 اولین روزنامه سهامداری ایران )خبرنگاران و کارکنان(

مبعث حضرت رسول اکرم)ص( بر همگان مبارک باد
22 بهمن، سالروز پیروزی انقلاب اسلامی پیشاپیش مبارک باد

تدوین لایحه رفع 
محدودیت های قانونی در مناطق آزاد

رئیس جمهوری خواس��تار تدوین لایحه جامع به منظور رفع محدودیت های مربوط به 
اجرای قانون در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی شد. سیدابراهیم رئیسی در نشست مدیران 
مناطق آزاد و ویژه کشور به صورت ویدئوکنفرانسی از طرح های مختلف تولیدی، صنعتی، 
کشاورزی و گردشگری در مناطق آزاد ارس، انزلی، اروند، ماکو و چابهار به ارزش ۱۴هزار 
میلیارد تومان بهره برداری کرد. رئیس جمهوری در این نشس��ت ضمن تس��لیت سالگرد 
ش��هادت امام موسی کاظم )ع( و گرامیداشت ایام الله دهه فجر، رهنمودهای مهمی برای 

2ارتقای عملکرد مناطق آزاد و ویژه کشور مطرح کرد.
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تولید همچنان در محاق
بررسی  از وضعیت تولید در سال ۱۴۰۲ نشان داد

اغل��ب تولیدکنن��دگان بر این باورند که تولید به ظاهر موردتوجه اس��ت، اما در واقعیت 
ش��عارزده ش��ده و حمایت واقعی نصیب آن نمی ش��ود. واقعیت این است که در چند سال 
اخیر، تولید در مس��یر پرچالشی بوده و اگرچه به ظاهر تمام هم و غم متولیان امر و فعالان 

این بخش، عبور تولید از مرحله بحرانی کنونی بوده، اما در نهایت ش��اهد اتفاق خاصی در 
راستای کمک به تولید و صنعت کشور نبوده ایم. در سال جاری نیز اگرچه همچنان تولید 
در اولویت سیاس��ت گذاران و متولیان این بخش اس��ت، اما در تمام جنبه هایی که به نوعی 

درگیر آنهاس��ت، از نیروی انس��انی و مواد اولی��ه گرفته تا تامین ارز و انرژی با مش��کلات 
گوناگونی دس��ت و پنجه نرم می کند و به ج��رأت می توان گفت این وضعیت بغرنج، تولید 

4و13را به محاق برده است.
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 لغو مجوز 
ایرلاین های گرانفروش
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ظرفیت های ای��ران در بخش منابع معدنی و انرژی 
زمین��ه توس��عه زنجی��ره ارزش ف��ولاد را به ویژه در 
دهه های اخیر فراهم کرده است؛ به نحوی که در حال  
حاضر ایران در جایگاه دهمین فولادس��از بزرگ دنیا 
قرار دارد و علاوه بر تامین نیاز داخل، امکان صادرات 
فولاد و محص��ولات فولادی به بازاره��ای جهانی را 
پیدا کرده است. روند رو به رشد تولید فولاد نیازمند 
ارتقای س��هم صادرات فولاد و محصولات فولادی در 

بازار جهانی است. 
آمار تولید فولاد از ابتدای امس��ال حکایت از روند 
رو به رشد تولید در این بخش دارد. خوشبختانه آمار 
فروش فولاد و محصولات فولادی به بازار جهانی نیز 

رو به رشد گزارش می شود. 
بنا به تازه ترین آمار منتشرش��ده از س��وی انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ای��ران ارز ص��ادرات در این 
زنجیره از ۶.۲ میلیارد دلار فراتر رفت؛ هرچند انتظار 
می رود صادرات این زنجی��ره به محصولات نهایی با 

ارزش افزوده بالاتر منتقل شود.
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بازارگردی    در ولیعصر، راسته لپ تاپ و کامپیوتر

لپ تاپ ها خاک می خورد! 



اعضای هیات رئیس��ه ات��اق ایران، تهران و برخی دیگر 
از فع��الان اقتصادی در دیدار ب��ا رئیس مجلس به بیان 
مس��ائل و مش��کلات بخش خصوصی در ح��وزه تولید 
پرداخت��ه و عن��وان کردند: انتظ��ار داریم کمک کنید تا 
جای��گاه اتاق های سراس��ر کش��ور و بخش خصوصی در 
کنار سایر ارکان تقویت شود تا بتوانیم به مسئولیت های 

خود عمل کنیم.
به  گزارش ایس��نا، محمدباق��ر قالیباف، رئیس مجلس 
ش��ورای اس��لامی نیز در نشست با این فعالان اقتصادی 
گف��ت: نمایندگان اتاق بازرگانی می توانند در موضوعات 
مربوط��ه در صحن حاضر ش��وند و نظرات خود را اظهار 

کنند.
محمدباقر قالیباف در بخش دیگری از س��خنان خود 
گف��ت: در ح��ال  حاضر در حوزه دام و طیور، ارز ۲۸هزار 
و ۵۰۰ تومانی به ابتدای زنجیره تولید داده می شود و از 
سوی دیگر، یارانه به انتهای زنجیره یعنی مصرف کننده 
نیز پرداخت می ش��ود. ق��رار بود با تخصی��ص یارانه به 
انتهای زنجیره، یارانه ابتدای آن قطع شود، اما نشد و از 
دوطرف، در حال پرداخت یارانه هستیم که در این بین، 

هم دولت، هم مردم و هم تولیدکننده ضرر می کنند.
وی ب��ا بی��ان اینکه هنوز در مدیری��ت تولید، توزیع و 
مصرف اشکالاتی داریم، بیان کرد: حوزه انرژی می تواند 
به عنوان یک پیش��ران موردتوجه باشد تا به محلی برای 

سرمایه گذاری تبدیل شود.
قالیب��اف، اف��زود: برج��ام در زمانی که هن��وز ترامپ 
ه��م نیام��ده ب��ود، تنه��ا توانس��ت ۴ میلی��ارد دلار ارز 
برای س��رمایه گذاری وارد کش��ور کند، اما به اعتقاد من 
می توانی��م با تصمیم گیری درس��ت ظ��رف کمتر از ۲۰ 
م��اه و با اس��تفاده از ظرفیت بخ��ش خصوصی و بدون 
تکیه بر سرمایه گذاری های خارجی، بین ۵ تا ۷ میلیارد 
 دلار، س��رمایه در گام ه��ای بع��دی این حوزه داش��ته

 باشیم.
رئی��س مجلس، ب��ا بیان اینکه با اص��لاح روش تولید 
گاز بع��د از مدتی می توانیم س��الانه ۷ تا ۸ میلیارد دلار 
س��رمایه به مجموعه بازگردانیم، افزود: قانون مربوط به 
تامین مالی در طرح های زیرساختی حمل ونقل جاده ای 
از طریق بازار سرمایه ایران، که در حال نهایی شدن در 
ش��ورای نگهبان است، می تواند در حوزه تولید تسهیلگر 
باشد و بس��یاری از موانع تولید را حذف کند، همچنین 
روش جدیدی ایجاد شده است تا تولیدکنندگان بتوانند 
از ظرفیت س��رمایه ها و دارایی های راکد خود اس��تفاده 
کرده و آن را تبدیل به نقدینگی و وام کنند. تعدد وثایق، 
اصلاح تعاریف، شرکت های اعتبارسنجی، بازار سرمایه، 
بازاره��ای مالی و پولی و ش��رایط تولی��د در جریان این 

قانون تسهیلگری شده است.
قالیباف با بیان اینکه شما در اتاق ایران باید در عرصه 
تولی��د و حوزه های مرتبط آن، می��دان داری کنید تا ما 
تس��هیلگری انجام دهیم، ادام��ه داد: نباید تنها منتظر 

دولت و مجلس باشید. 
مجلس در جریان رس��یدگی به احکام برنامه پنج ساله 
هفت��م، به گونه ای رفتار کرده اس��ت که حتی اگر دولت 
ناگزیر به بنگاهداری باش��د، مدیریت آن دولتی نباش��د 
و ب��ه بخ��ش خصوص��ی واگذار ش��ود؛ حتی ب��رای آن 

جرم انگاری نیز انجام گرفته است. 
ما محکم ایس��تاده ایم تا بخش هایی از کفایت سرمایه 
بانک ه��ا را اص��لاح کنیم. بانک ها بای��د بتوانند ظرفیت 

اعطای وام خود را افزایش دهند.
او در پاس��خ ب��ه یکی از اعضای اتاق که پرس��ید: پس 
چ��را اکنون ای��ن روند را اصلاح نمی کنید؟ پاس��خ داد: 
اص��لاح نمی کنیم چون ش��ما پای کار نیس��تید؛ وگرنه 
من کمربس��ته این کار هس��تم و روش هایی وجود دارد 
ک��ه بدون افزای��ش نرخ، این موض��وع را اصلاح کنیم و 
 معتقدم با سیاس��ت هایی می توان این ناترازی را اصلاح 

کرد.
رئی��س مجلس با بیان اینک��ه در جریان قانون برنامه 
هفت��م، دول��ت را از قیمت گذاری کالاه��ا جز چند قلم، 
منع کرده ایم، گفت: ۵۵ س��ال اس��ت ک��ه دوگانه های 
س��یب زمینی و گوجه فرنگی وجود دارد؛ به این معنا که 
روزی اجازه صادرات به این محصولات داده می ش��ود و 

روزی اجازه صادرات آنها لغو می شود. 
نمی ت��وان به کش��اورز گف��ت یک روز اجازه کش��ت 
محصول��ی را داری و روز دیگ��ر اجازه آن را نداری و باید 

اجازه داد که ثبات در کشاورزی ایجاد شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه دولت و بخش خصوصی باید با هم 
کار کنند، افزود: ما پای آن ایس��تاده ایم؛ معلوم است که 

نرخ کالا باید عرضه و تقاضا را تنظیم کند. 
دولت و اتاق بازرگانی به معنای بخش خصوصی باید با 
هم کار کنند، اما متاسفانه این کار با هم انجام نمی شود 

و هرکدام به صورت جزیره ای جداگانه کار می کنند.

تدوین لایحه رفع محدودیت های قانونی در مناطق آزاد
آیت الله رئیسی خواستار تدوین لایحه جامع به منظور رفع محدودیت های مربوط 

به اجرای قانون در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی شد.
به گزارش ایرنا، آیت الله سیدابراهیم رئیس��ی در نشست مدیران مناطق آزاد و ویژه 
کشور به صورت ویدئوکنفرانسی از طرح های مختلف تولیدی، صنعتی، کشاورزی و 
گردشگری در مناطق آزاد ارس، انزلی، اروند، ماکو و چابهار به ارزش ۱۴هزار میلیارد 

تومان بهره برداری کرد.
رئیس جمهوری در این نشس��ت ضمن تس��لیت سالگرد شهادت امام موسی کاظم 
)ع( و گرامیداشت ایام الله دهه فجر، رهنمودهای مهمی برای ارتقای عملکرد مناطق 

آزاد و ویژه کشور مطرح کرد.
آیت الله رئیس��ی بااش��اره به گذشت زمان طولانی از وضع قوانین مربوط به مناطق 
آزاد و محدودیت های��ی ک��ه برخی از ای��ن قوانین برای فعالیت مناط��ق آزاد ایجاد 
کرده ان��د، بازنگ��ری در قوانین موجود را ضروری دانس��ت و اف��زود: حال که رویکرد 
مناطق آزاد به رفع نگرانی های گذشته از برخی آسیب های مربوط به فعالیت مناطق 
آزاد از جمله قاچاق کالا و واردات بی رویه و توجه به تولید و صادرات متمرکز شده، 
لازم است تدوین لایحه ای جامع ناظر به همه موانع موجود در این مناطق و مشتمل 

بر راهکارهای رفع این مشکلات در اولویت کاری مسئولان مربوط باشد.
در ادام��ه رئیس جمه��وری افزایش تولید و صادرات را از جمله ماموریت های مهم 

مناطق آزاد و ویژه برشمرد و افزود: لازمه تولید، جذب سرمایه و سرمایه گذاری است، 
اما با اینکه میزان سرمایه گذاری جذب شده طی ۲.۵ سال گذشته قابل تقدیر است، 
فرآیند جذب سرمایه های داخلی و خارجی همچنان طولانی و دارای پیچیدگی هایی 

است که موجب دلسردی و ناامیدی سرمایه گذار و فرار سرمایه می شود.
آیت الله رئیس��ی با بیان اینکه فلس��فه و اس��اس تش��کیل مناطق آزاد و ویژه رفع 

پیچیدگی و قوانین و مقررات دست وپاگیر بوده است، بر لزوم اصلاح فرآیند طولانی 
و پیچی��ده جذب س��رمایه گذاری در مناط��ق آزاد و ویژه و تجدیدنظر در روال فعلی 

تاکید کرد.
»ضرورت فعال شدن مناطق آزاد به تصویب رسیده«، »بررسی راهکارهای تامین 
مالی مناطق آزاد و ویژه با کمک بانک مرکزی، صندوق توس��عه ملی و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی«، »توجه ویژه به جذب سرمایه ایرانیان خارج از کشور با تضمین 
امنیت س��رمایه گذاری و س��ود س��رمایه«، »فعال کردن اقتصاد گردشگری در کنار 
تولید در مناطق آزاد و ویژه« و »ضرورت بررس��ی و رفع مش��کلات پیش آمده ناشی 
از درهم آمیختگی مسائل برخی مناطق آزاد و ویژه با مسائل شهری« از دیگر نکات 

مهم مطرح شده از سوی رئیس جمهوری در این جلسه بود.
رئیس جمهوری همچنین به اهمیت راهبردی بندرچابهار در فعالیت های اقتصادی 
و تجاری کشور اشاره کرد و گفت: موضوع فعال سازی و توسعه بندر چابهار که همواره 
به عنوان یکی از موضوعات محوری در توافقات تجاری با دیگر کشورها مطرح بوده، 

با جدیت در دستور کار باشد.
پیش از س��خنان رئیس جمهوری، مدیران عام��ل مناطق آزاد انزلی، چابهار، بانه و 
مریوان و مدیران عامل مناطق ویژه سلفچگان و پارسیان به بیان نقطه نظرات خود و 

همچنین طرح مسائل و مشکلات پیش روی مناطق آزاد و ویژه پرداختند.

نخستین همایش ملی اندیشه های قضایی رهبر معظم انقلاب

ویژه تر از خبرعکس روز

طب��ق اعلام بانک مرکزی، تاکنون ۱۱ بانک به س��امانه 
چ��کاد )س��امانه چک امن دیجیتال( متصل ش��ده اند و 3 
بانک  ملی، آینده و سپه هم طی روزهای آتی به بانک های 
دارنده چک دیجیتال اضافه می ش��وند و ۲ بانک مس��کن و 
خاورمیان��ه هم در حال نهایی ک��ردن آزمون های خود در 

این زمینه هستند.
طب��ق اعلام بان��ک مرکزی ب��ه ایس��نا، محصول چک 
الکترونیک با هدف حرکت شبکه بانکی به سمت محصولات 
فناوری محور از سال گذشته در شبکه بانکی در حال ارائه 
اس��ت و تاکن��ون ۱۱ بانک ص��ادرات، تجارت، پارس��یان، 
رفاه، کش��اورزی، پاس��ارگاد، رس��الت، ملت، گردشگری، 

توس��عه صادرات و توسعه تعاون به س��امانه چکاد )سامانه 
چک امن دیجیتال( متصل ش��ده اند، همچنین بانک های 
ملی، آینده و سپه هم آزمون های مربوطه را با موفقیت به 
اتمام می رسانند و طی روزهای آتی آن را عملیاتی می کنند 
و خدمات چکاد را در اختیار مشتریان خود قرار می دهند.
ع��لاوه بر این، ۲ بانک مس��کن و خاورمیانه هم در حال 
نهایی کردن آزمون های خود هستند تا به بانک های دارنده 
چک دیجیتال اضافه شوند. در حال  حاضر حدود ۵۰ هزار 
نفر در کشور از چک دیجیتال استفاده می کنند. این افراد تا 
امروز، ۱۸۴هزار برگ دیجیتال صادر کرده اند که ۱۵۹هزار 
فقره از این چک ها در شبکه بانکی کشور، نقد شده است.

براس��اس نامه اتاق بازرگانی ایران، رویه جدید ادامه پروژه 
جداس��ازی کارت بازرگانی و کارت عضویت نهایی و عملیاتی 
ش��ده اس��ت. به گزارش ایسنا، معاون کمیس��یون ها، مجامع 
و ش��وراهای ات��اق بازرگانی طی نامه ای به روس��ای اتاق های 
سراسر کشور، بااشاره به پروژه جداسازی کارت های بازرگانی 
و عضویت اتاق های سراس��ر کش��ور که بعد از پیاده سازی در 
6 ات��اق پایلوت، به دلیل بروز مش��کلات فن��ی و آیین نامه ای 
متوقف ش��د، گفته اس��ت که از زمان توقف پروژه و براس��اس 
مصوبات هیات رئیسه اتاق ایران و باتوجه به شرح وظایف این 
معاون��ت به عن��وان متولی در حوزه مباح��ث مرتبط با تمامی 
خدم��ات بازرگانی )کارت بازرگان��ی، عضویت، گواهی مبدأ(، 

جلس��ات با دستگاه های اجرایی و وزارتخانه های مرتبط برای 
رفع مش��کلات مذکور برگزار و در نهایت با همراهی معاونت 
اس��تان ها، تش��کل ها و واحد فاوای اتاق ای��ران رویه جدید و 
مناس��ب ادامه پروژه جداس��ازی نهایی و عملیاتی شده است. 
بنابراین براس��اس رویه جدید، هیچ گونه توقف کاری در روند 
درخواس��ت کارت بازرگانی متقاضی ایجاد نش��ده، همچنین 
دریافت مجدد مدارک و اس��ناد از متقاضی نیز حذف ش��ده 
اس��ت. همراستا با اجرای این پروژه، نسبت به بررسی سامانه 
عضویت اتاق ایران که از سال ۱3۹6 تغییر محسوسی نداشت 
و با حذف موارد زائد، کوتاه سازی و تسهیل فرآیندها نسبت به 
بهبود خدمات قابل ارائه به اتاق های استانی اقدام شده است.

عزم بانک مرکزی برای خداحافظی با چک های کاغذی

آغاز جداسازی کارت بازرگانی و کارت عضویت

عکس: مهر

لغو مجوز ایرلاین های گرانفروش

مخالفت با مسدود شدن حساب ۴۰۰ طلافروش

اختصاص ۹۵۰میلیون یورو به واردات خودرو

وزیر راه و شهرس��ازی با بیان اینکه با شرکت های گرانفروش 
بلیت هواپیما تعارف نداریم، گفت: اگر ش��رکت های هواپیمایی 
سیاس��ت هایی که گذاشته شده اس��ت را رعایت نکنند، تا لغو 

مجوز، مقابل آنها می ایستیم.
به گزارش ایس��نا، مه��رداد بذرپاش در آیی��ن بهره برداری از 
۸پ��روژه در ف��رودگاه مهرآب��اد اظهار کرد: صنع��ت هوانوردی 
مس��افری یعن��ی قیمت، فن��اوری، ف��روش، خری��د و کنترل 
موج��ودی. وقتی درباره صنع��ت هوایی ح��رف می زنیم، این 

نیست که بگوییم هواپیما آوردیم یا می آوردیم. باید مدیریت صنعت را به شکل 
درست و خوب انجام دهیم که از مدیریت فنی هم خیلی بالاتر است. اگر نگاه 

ما به صنعت ناقص باشد، به  طورحتم جاهایی از صنعت می لنگد.
وی ب��ا بیان اینکه مردم به عنوان مش��تریان اصلی صنعت به میزان خدمات 
توج��ه می کنند و فعالیت ها و خدمات پش��ت صحنه را کمت��ر موردتوجه قرار 
می دهند، افزود: تصور مردم از صنعت هوایی، جزئی از صنعت است و می تواند 

بازدارنده و پیش برنده باشد. ما در استفاده از حمل ونقل هوایی 
چن��د گیر داریم که یکی از آنها تحریم  اس��ت. ب��ا این وجود، 

اتفاقات خوبی طی سال های اخیر روی داده است.
وزیر راه و شهرس��ازی خاطرنشان کرد: ما محکوم به توسعه 
ناوگان هس��تیم، چراکه یکی از مش��کلات ام��روز حمل ونقل 
هوایی، ناترازی عرضه و تقاضا اس��ت. این وظیفه ما اس��ت که 
مش��کل را رفع کنیم و به تقاضاها پاس��خ دهیم. ما نمی توانیم 
به مردم بگوییم که تحریم هستیم و باید مشکلات را مدیریت 
کنیم. البته در حوزه توس��عه ناوگان، محدودیت اطلاع رسانی داریم تا واردات 

ضربه نخورد.
بذرپ��اش بااش��اره به ضرورت توس��عه ن��اوگان هوایی اظهار ک��رد: از تمام 
شرکت های هواپیمایی می خواهیم هرکدام که امکان دارند، واردات هواپیما را 
انجام دهند. برای توسعه ناوگان هوایی از منابع وزارت راه و شهرسازی و تهاتر 
نفتی استفاده می کنیم؛ حتی اگر لازم باشد، برای این کار مجوز هم می گیریم. 

یکی از اصلی ترین برنامه های وزارت راه و شهرسازی توسعه ناوگان است و هر 
مجوزی که لازم باشد، برای این کار صادر خواهد شد.

وی با بیان اینکه بلیت هواپیما بهانه رابطه صنعت با مردم است، گفت: مردم 
بلیت را از ایرلاین می خرند، اما پش��تیبان ش��رکت، فرودگاه است. من پشت 
شرکت ها هس��تم، اما اگر شرکت های هواپیمایی سیاست هایی را که گذاشته 
شده، رعایت نکنند، تا لغو مجوز، مقابل آنها می ایستم. با کسی تعارف نداریم، 

با لغو مجوز یک ایرلاین، هیچ اتفاقی رخ نمی دهد.
وزیر راه و شهرس��ازی ادامه داد: شرکت هواپیمایی که خودش صاحب همه 
اختیارات نیست، مگر می توان ایرلاین را بدون خدمات هواپیمایی، فرودگاهی 
و ... تصور کرد؟ دولت سیاستی دارد، همان طور که در پروازهای خارجی اجازه 
آزادی عم��ل دادیم، در پروازهای داخل��ی هم کمک می کنیم تا رضایتمندی 
مردم محقق شود. همین الان امکان صدور مجوز برای ۲۰ شرکت هواپیمایی 
داریم، اما اگر یک ایرلاین در کترینگ، خدمات نامناس��ب دهد، کل خدمات 

صنعت هوایی زیرسوال می رود.

روز گذش��ته وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلسه میز خدمت وزارت اقتصاد 
و سازمان های تابعه به ماجرای مسدودسازی حساب ۴۰۰ فروشنده صنف طلا 
و جواهر ورود کرد و گفت: محدود کردن ابزارهای کار کسبه و فعالان اقتصادی 
درس��ت نیست، این گونه اقدامات محدودکننده، باید آخرین مرحله ای باشد که 
پس از هش��دارها اعمال ش��ود. نادر بذرافش��ان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر در 
این نشست گفت: صنعت طلا جزو صنایعی است که به دلیل نحوه اجرای قانون 

مالیات بر ارزش افزوده در سال های گذشته تضعیف شده است.
وی اف��زود: مش��کلات زیادی در حوزه مالیات در ای��ن بخش از جمله ضریب 

مالیاتی وجود دارد که باعث شده است تا معاملات فعالان این صنف تحت الشعاع 
قرار گیرد و حساب های آنها مسدود شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه تا پایان بهمن، تمام جرایم مالیاتی بخشوده می شوند، 
تصری��ح کرد: ابزارهای کس��ب فعالان اقتصادی را نباید محدود کرد. فهرس��ت 
حس��اب های مس��دودی اصناف را تا روز سه شنبه به دست ما برسانند تا از طریق 
نهادهای نظارتی به آنها رسیدگی کنیم تا همه حساب هایی که بدون دلیل موجه 
و عذر، بسته شده اند، به سرعت باز شوند و درباره سایر موارد، افراد باید مستندات 
خود را ارائه کنند تا مش��کل رفع ش��ود؛ اما اگر مس��تنداتی وجود نداشته باشد، 

نمی توان با حدس و گمان با آنها برخورد کرد.
احس��ان خان��دوزی گفت: در ح��وزه ثبت 
سفارش کالاها، ایرادی در یکی از برنامه های 
آیین نام��ه مبارزه با قاچ��اق کالا و ارز وجود 
داش��ت که فع��الان اقتص��ادی آن را منتقل 
کردن��د که در هیات وزیران به آن رس��یدگی 

ش��د و به تصویب رسید تا رفع ش��ود. وی ادامه داد: درباره مصوبه هیات وزیران، 
اطلاع رسانی خواهد شد تا مشکلی وجود نداشته باشد.

رئیس س��ازمان توسعه تجارت با اعلام اینکه تا 3 ماه آینده 3۰ 
هزار خودروی بنزینی وارد کش��ور خواهد شد، گفت: بیش از ۱۰ 
هزار خودرو در سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی عرضه 

شده است که تا 3 ماه آینده به مردم تحویل می شود.
به گ��زارش ایرن��ا، مهدی ضیغم��ی به صورت برخ��ط در جمع 
خبرن��گاران، اظهار کرد: س��امانه عرضه خودروه��ای وارداتی از 
شهریور امسال آغاز شده و شرکت های خودروساز اقدام به واردات 
خودروهای بنزینی و برقی کرده اند که حجم خودروهای وارداتی 

زیاد اس��ت. وی افزود: 3۰ هزار نفر در سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی 
ثبت نام و از این تعداد ۱۲ هزار متقاضی مدل خودرو را انتخاب کرده اند و ۱۸هزار 
نفر نیز در چند مرحله عرضه دیگر، می توانند نسبت به انتخاب نوع خودرو اقدام 
کنند. رئیس سازمان توسعه تجارت ادامه داد: تاکنون بیش از ۱۰هزار خودرو وارد 
کش��ور ش��ده که تا 3 ماه آینده به مردم تحویل می شود؛ اکنون با هماهنگی های 
انجام گرفته، موانع برطرف ش��ده اس��ت و مس��ئولان قول داده اند که تس��ریع در 

پلاک گذاری را انجام دهند.
ضیغمی بااشاره به اینکه میزان واردات خودرو به شرکت های خودروساز بستگی 

دارد، گف��ت: طبق آمارهایی که از ش��رکت های واردکننده خودرو 
گرفته ایم، ظرف 3 ماه آینده 3۰ هزار خودروی بنزینی وارد کشور 
خواهد ش��د. به گفته وی، ح��دود ۴ هزار خودروی وارداتی تاکنون 
تحویل خریداران ش��ده اس��ت که در این زمینه آمار دقیق تر اعلام 

خواهد شد.
معاون وزیر صمت بااشاره به اینکه میزان ارزی که به خودروهای 
واردات��ی تخصی��ص یافته در حال افزایش اس��ت، بیان کرد: ۷۵۰ 
میلی��ون یورو برای خودروهای بنزین��ی و ۲۰۰ میلیون یورو برای 
خودروه��ای برقی تاکنون تخصیص داده ش��ده اس��ت که ش��یب تامی��ن ارز به 
ش��رکت های خودروساز برای واردات بالا می رود و بانک مرکزی درباره تخصیص 

همکاری می کند.
ضیغمی بیان کرد: میزان بودجه برای واردات خودرو در سال آینده، یک میلیارد 
یورو است و بیشتر از این هم طبق مصوبه با همکاری دولت می تواند، افزایش پیدا 
کند. وی از اختلال در س��امانه های بانک مرکزی برای وکالتی کردن حساب خبر 
داد و اظهار کرد: سامانه های بانک اختلال دارد که ظرف امروز برطرف می شود و 
حساب های وکالتی به سامانه یکپارچه تخصیص خودرو اعلام می شود و متقاضیان 

می توانند، اقدام به ثبت نام کنند.
تمدید ثبت نام در سامانه یکپارچه �

رئیس سازمان توسعه تجارت تاکید کرد: این سامانه به خاطر اختلال بین سامانه 
یکپارچه و بانک ها تا پایان روز جمعه ۲۰ بهمن برای وکالتی کردن حساب تمدید 

و امکان ثبت نام تا پایان روز شنبه ۲۱ بهمن فراهم خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در بحث ثبت نام خودروهای وارداتی، محدودیت های پلاک 
فعال برداش��ته ش��ده است؛ از این رو متقاضی دارای خودرو، اگر ۵ سال از پلاک و 
مدل خودرو گذش��ته باش��د، می تواند نسبت به ثبت نام اقدام کند و اگر خودرویی 

انتخاب نکرده باشد، می تواند از سایر سامانه ها اقدام به ثبت نام کند.
ضیغم��ی به اختصاص خودروی جانبازان اش��اره ک��رد و گفت: تمامی توافقات 
انجام گرفته و جانبازان، می توانند خودروها را انتخاب کنند،ضمن اینکه کل فرآیند 
انجام شده است. معاون وزیر صمت اضافه کرد: اگر در عرضه خودروهای وارداتی 
به متقاضیان، تقاضا بیشتر از عرضه باشد، اولویت بندی صورت می گیرد. وی درباره 
آیین نامه خودروی کارکرده، اعلام کرد: این آیین نامه در هیات دولت است تا بعد 
از رفع موارد، ابلاغ شود. به گفته ضیغمی، برای عرضه وسیع تر خودروهای کره ای، 

در حال نامه نگاری هستیم تا امکان تسریع وجود داشته باشد.
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چهار شنبه 
18 بهمن 14۰2  

26 رجب 144۵
7 فوریه 2۰24
 شماره 2۵۰7
پیاپی 382۵

تجارت صنعت
خبر

شما میدان داری کنید 
تا ما تسهیلگری کنیم

رئیس جمهوری در نشست با مدیران مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تاکید کرد
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چهار شنبه 
18 بهمن 1402  
26 رجب 1445
7 فوریه 2024
 شماره 2507
پیاپی 3825

تجارت صنعت
گزارش

جمعیت نیم میلیونی اینفلوئنسرها و بلاگرها که فقط 131 نفر از آنها درآمدشان به بیش از 2هزار و 300 میلیارد تومان 
می رسد موظف به پرداخت فقط 17 میلیارد تومان مالیات شده اند که از پرداخت این مبلغ ناچیز هم شانه خالی کردند. 
بیش از 500 هزار بلاگر و اینفلوئنسر در فضای مجازی فعالیت دارند که 551 نفر شناسایی شده اند و درآمد فقط 131 نفر 
از آنها در س�ال 1400 بیش از 2هزار و 300 میلیارد تومان بوده اس�ت. با این حال، فقط 17 میلیارد تومان برای همه این 
افراد و به طور متوس�ط 130 میلیون تومان برای هر نفر مالیات تعیین ش�د که عمده آنها از پرداخت این رقم نیز امتناع 

کردند و 23 نفر آن را پذیرفتند.

ماجرای مالیات اینفلوئنسرها 
به کجا رسید؟

به گزارش ایسنا، شاخ های مجازی که از بستر فضای مجازی درآمدهای 
هنگفت��ی به جی��ب می زنند دل ش��ان نمی خواه��د مالی��ات بدهند. این 
خودداری از اجرای قانون که در بین برخی ورزش��کاران نیز دیده می شود 
در حال��ی صورت می گیرد که کارگ��ران و کارمندان به طور ماهانه مالیات 
خ��ود را پرداخت می کنند. بهانه برخی قهرمانان ورزش��ی که بس��یاری از 
آنه��ا هم اکنون به بلاگر تبدیل ش��ده اند و از مح��ل فعالیت های تبلیغی، 
درآمدهای هنگفتی به جیب می زنند این اس��ت که ما روزی برای کش��ور 

افتخار کسب کرده ایم و حالا دیگر نباید مالیات بدهیم.
اما سوال این اس��ت که آیا ورزشکاران سایر کشورها از پرداخت مالیات 
فعالیت های تبلیغی خود معاف هس��تند؟ پاسخ روشن است: خیر. دیوید 
بکام، مس��ی، پال ج��رج، رونالدو، امباپه و همه ورزش��کارانی که از طریق 
تبلیغ��ات کس��ب درآمد می کنند موظ��ف به دریافت مالیات هس��تند؛ تا 
جایی که ۱۲ س��ال قبل دیوید بکهام به اتهام فرار مالیاتی از دریافت نشان 

شوالیه محروم شد.
مجلس شورای اس��لامی در قانون بودجه س��ال ۱۳۹۹ دولت را مکلف 
کرد تا مالیات کاربران رس��انه های کاربرمحور که دارای بیش از ۵۰۰ هزار 
دنبال کننده هس��تند و از محل تبلیغات درآمد کسب می کنند محاسبه و 
اجرا کند؛ قانونی که هنوز آن طور که باید و ش��اید ش��کل اجرایی به خود 

نگرفته است.
یکی از بهانه های بلاگرها و اینفلوئنس��رها در عدم پرداخت مالیات، فیلتر 
شدن برخی اپلیکیشن هاس��ت. موضوعی که شهربانو منصوریان، قهرمان 
ووشو نیز در روزهای اخیر به آن اشاره کرد. در حالی که درآمد عمده این 
افراد از طریق همین بسترها و در داخل کشور انجام می شود. بنابراین این 
مس��ئله نیز نمی تواند توجیهی برای شانه خالی کردن از پرداخت مالیات 

باشد.
ماجرا�از�کجا�شروع�شد؟��

طب��ق لایحه بودج��ه ۱۴۰۳ از کل منابع ۲۴۶۲ ه��زار میلیارد تومانی، 
س��هم مالیات ۱۱۲۲ هزار میلیارد توم��ان معادل ۴۵ درصد از کل بودجه 
تعیین شده است. این رقم در مقایسه با سال گذشته ۹ درصد افزایش یافته 
و در مقابل س��هم نفت ۱۱ درصد کاهش پیدا کرده است. با اجرایی شدن 
سامانه مودیان از دی ماه امس��ال، بسیاری از کسب وکارها موظف به ثبت 
خریدوفروش خود در سامانه شدند که مالیات آنها به صورت دقیق محاسبه 

شود. اما مشخص نیست، چرا بلاگرها از پرداخت مالیات دلخور هستند.
به تازگ��ی هم سیداحس��ان خاندوزی، س��خنگوی اقتص��ادی دولت نیز 
در نشس��ت خبری خ��ود درباره دریافت مالیات از اینفلوئنس��رهای بالای 
۵۰۰هزار ممبر گفت: ۵۵۱ کاربر مش��مول این حکم قانون بودجه ۱۴۰۱ 
بودند که ۱۲۳ نفر آن فعال پیشتاز بودند و ۲۳۰۰ میلیارد تومان مجموع 
واریزی ه��ای آنها بود. وی تاکید ک��رد: بخش زیادی از این فعالان تمکین 

نکرده اند با این حال ما مکلف به اجرای قانون هستیم.
هم اکنون تعداد زیادی اینفلوئنس��رها در ش��بکه های اجتماعی در ایران 
فعالی��ت دارند که بس��یاری از آنها درآمد نجومی هم دارن��د، با این حال 
بس��یاری از آنها نه خیلی اهل رعایت قانون و هنجارها هس��تند، نه بابت 

درآمد نجومی خود مالیات می دهند.
2هزار�و��۳۰۰میلیارد�تومان�تراکنش���

وزارت اقتص��اد از ۱۲۳ فعال فضای مج��ازی که بیش از ۲۳۰۰ میلیارد 
تومان درآمد داشته اند، مالیات اخذ خواهد کرد. سخنگوی اقتصادی دولت 
اعلام کرد که تعداد اینفلوئنسرهای مشمول مالیات بیش از ۵۰۰ هزار نفر 
هس��تند. وزارت اقتصاد نیز بر مبنای اجرای وظیفه قانونی، از ۱۲۳ فعال 
فضای مجازی که بیش از ۲۳۰۰ میلیارد تومان درآمد داش��ته اند، مالیات 

اخذ خواهد کرد.
آن طور که موج گزارش داده، احس��ان خاندوزی، وزیر اقتصاد به تازگی 
در نشست خبری خود درباره اخذ مالیات از بلاگرها و اینفلوئنسرها، گفته 
اس��ت: »اخذ مالیات از ای��ن افراد که بیش از ۵۰۰ هزار نفر هس��تند، در 
بودجه آمده بود. ۵۵۱ کاربر شناس��ایی شده و مشمول حکم قانون بودجه 
۱۴۰۱ بودن��د که ۱۲۳ فعال بی��ش از ۲هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان درآمد 

داشته اند و وزارت اقتصاد دنبال اجرای قانون است.« 
او تاکید کرد بخش زیادی از این افراد به اجرای قانون تمکین نکرده اند 

که در این راستا پیگیری هایی جهت اجرای قانون صورت گرفته است.
موضوع�جدیدی�نیست��

مسئله مالیات اینفلوئنسرها، پدیده ای است که پیش ازاین نیز درباره اش 
صحبت شده بود. تیرماه امسال سخنگوی سازمان امور مالیاتی اعلام کرد 
در حال صدور برگه متمم برای ۱۲۳ اینفلوئنس��ر با درآمد ۲ هزار میلیارد 
تومانی هستند؛ متممی که موجب می شود مالیات دریافتی از آنها بیش از 
۵۰۰ میلیارد تومان شود. او دراین باره اعلام کرده بود: »۱۷ میلیارد تومان 

برگ تشخیص مالیاتی که به آن اشاره  شده بود، برگه هایی بوده که پیش 
از رسیدن اطلاعات کامل وجود داشته است.«

وی ب��ا بیان اینکه هم اکنون اطلاعات کامل تر را دریافت کرده اند، اظهار 
کرد ک��ه به این ترتیب اطلاعات فروش و حس��اب ها را نی��ز کاملا ارزیابی 
کرده و درنتیجه به واس��طه این اطلاعات جدید در حال صدور برگه متمم 
هس��تند: »در حال جمع بندی اطلاعات هس��تیم و آن ۱۷ میلیارد تومان 
لزوما مالیات ناظر بر ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان مالیات نیس��ت و برای 

برخی افراد است.«
سرپرست مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی پیش بینی کرد که 
درآمدی بس��یار بیش از این مقدار، یعنی به طور مثال حدود ۵۰۰ میلیارد 
تومان و بیشتر مالیات تشخیصی است که امکان وصول آن از سلبریتی ها 

وجود دارد.
ادامه�داستان��

ش��هربانو منصوریان، ووش��وکار و بلاگ��ر فضای مجازی از تماس��ی که 
اداره مالیات اس��تان تهران با او گرفته و درخواس��ت کرده نسبت به مبلغ 
قابل توجهی که به حس��ابش واریزش��ده توضیح دهد، دلخور ش��ده است؛ 
درحالی که طبق اعلام سازمان امور مالیاتی، »هنوز رقمی به عنوان مالیات 
از او مطالبه نشده و فقط از او خواسته درباره منبع و محل واریزی هنگفت 
به حس��ابش توضیح دهد و ممکن است پس از توضیحات قانع کننده این 

ورزشکار، پرونده مختومه شود«.
به گزارش ایس��نا، ظاه��را اداره مودیان متوس��ط اداره کل امور مالیاتی 
استان تهران بر مبنای مبلغ قابل توجهی که به حساب شهربانو منصوریان 
واریزش��ده در تم��اس با این ورزش��کار و البته بلاگر فض��ای مجازی از او 

خواسته تا درباره چگونگی و محل واریز این مبلغ توضیحاتی ارائه دهد.
این درخواس��ت باعث عصبانیت این ووش��وکار و بلاگر شده تا جایی که 
در پیامی ویدئویی در صفحه ش��خصی خودش گفت: »آقا امروز یک خرده 
ناراحت��م، یک خرده اعصابم خورده. دو س��ه ب��ار از اداره مالیات تهران به 
من زنگ زدند که اگر نیایی پرونده ات را می فرس��تیم دادگاه که حس��ابت 
را مس��دود کنند. میگم واس��ه چی؟ می گه اسمت رد شده به عنوان بلاگر. 
من یک ورزش��کار و قهرمان مملکتم ۱۰ بار پرچم جمهوری اس��لامی رو 
در کش��ورهای دیگ��ه بالا بردم. ۲۰ تا مدال جهانی و آس��یایی دارم. خب 
تکلیف ما رو مشخص کنید. من بلاگرم؟ اگر بلاگرم بگویید من بلاگرم، اگر 

ورزشکارم ... آخه کی اسم من رو به عنوان بلاگر رد کرده؟...« 
صحبت ه��ای بحث برانگیز ش��هربانو منصوریان با ای��ن لحن که به نوعی 
می خواهد انتس��اب بلاگر بودن را از خود دور کند در شرایطی مطرح شده 
ک��ه صفحه او در فض��ای مجازی یک میلیون مخاطب دارد و پس��ت ها و 

استوری های تبلیغاتی ارسال می کند.
ب��ا این وجود، براس��اس اطلاعاتی که س��ازمان مالیاتی به ایس��نا ارائه 
کرده اس��ت، »اداره مودیان متوس��ط هنوز رقمی ب��رای مالیات این بلاگر 
تعیین نکرده و فقط از او خواسته درباره منبع و محل واریزی هنگفتی به 
حس��اب خود توضیح دهد. این امکان وجود دارد که پرونده مالیاتی او در 
تجدیدنظر با اعتراض و توضیحات قانع کننده منصوریان با رأی منع تعقیب 

مالیاتی مواجه شود.«
مالیات ورزشکاران، سلبریتی ها، اینفلوئنسرها و به طور کلی افرادی که از 
روشی مثل تبلیغات کسب درآمد می کنند در دنیا موضوع عجیب وغریبی 
نیس��ت. حتی مسی یا رونالدو بابت فعالیت های تبلیغاتی خود باید مالیات 
بپردازند و بعضا ورزشکاران به دلیل پرونده مالیاتی ممنوع الخروج می شوند. 
با این حال دیده می ش��ود که برخ��ی افراد تلاش می کنند قوانین مالیاتی 
را دور بزنند و این در حالی اس��ت که مالیات کارمندان و کارگران هر ماه 

به طور اتوماتیک از حساب آنها کسر می شود.

سخن�پایانی
براس��اس م��اده ۱۳۱ قانون مالیات های مس��تقیم در س��ال ۱۴۰۱ 
افرادی که حداکثر درآمد س��الانه آنها ۲۰۰ میلیون تومان است، باید 
۱۵ درص��د مالیات بپردازند. درآمد بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان تا 
س��قف ۲۰۰ میلیون تومان مش��مول ۲۰ درصد و کسانی که بیش از 

۴۰۰ میلیون تومان درآمد دارند، مشمول ۲۵ درصد مالیات هستند.
قهرمان وشوو زنان جهان در شرایطی به مالیاتی که احتمالا برمبنای 
درآمد او از تبلیغات فضای مجازی محاس��به شده واکنش نشان داده 
که این قانون ش��امل سایر ش��هروندان از جمله ورزشکاران دیگر نیز 
می ش��ود. اما بس��یاری از افراد ب��دون ایجاد جنج��ال، مالیاتی را که 
برمبنای توزیع عدالت محاس��به می شود، می پذیرند و کمتر کسی در 

این مورد جنجال به پا می کند.

پروژه های ملی انتقال آب از سواحل جنوبی به استان ها با راهبری 
ایمیدرو از س��ال های گذش��ته اجرا ش��ده اند و در مراحل مختلف 
بهره برداری یا س��اخت هستند. در حال حاضر خط یک، آب تصفیه 
شده خلیج فارس را به فلات مرکزی و استان های مرمزگان، کرمان و 
یزد منتقل کرده و صنایع مختلف در حال بهره برداری از آن هستند. 
ط��ول این خ��ط 8۲۰ کیلومتر، حج��م آب انتقال��ی ۱۴۰ میلیون 

مترمکعب و سرمایه گذاری آن ۲۳ هزار میلیارد تومان بوده است.
وضعیت پروژه  های در دست اجرا به شرح زیر است:

پروژه خط دوم به ط��ول ۷۳۴ کیلومتر با حجم آب انتقالی ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب خواهد بود و قرار اس��ت اس��تان های هرمزگان، 
کرمان و یزد از آن بهره مند ش��وند. از س��وی دیگر پروژه خط آب 

دریای عمان به زاهدان دارای ۵۵۳ کیلومتر طول اس��ت. همچنین 
پروژه انتقال آب دریای عمان به مشهد ۱۳۴۰ کیلومتر طول مسیر 
دارد و ۲8۰ میلی��ون متر معکب را تا مش��هد انتق��ال خواهد داد و 
سیس��تان و بلوچستان، خراس��ان جنوبی و رضوی از آن بهره مند 
می ش��وند. علاوه بر این پروژه انتقال دریای عمان به استان اصفهان 
به طول ۱۲۰۰ کیلومتر با حجم آب انتقالی ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
اس��ت و  استان های بهره مند شامل هرمزگان، کرمان، یزد، اصفهان 
هستند. پروژه انتقال دریای عمان تا اصفهان)سیرجان به اصفهان( 
نیز دارای ۷8۰ کیلومتر طول با حجم ۷۰ میلیون مترمکعب خواهد 
بود که اس��تان های هرمزگان، کرمان، ی��زد، اصفهان از آن بهره مند 

می شوند.

پروژه های ملی انتقال آب از سواحل جنوبی 
با راهبری ایمیدرو

اقدامات اصلی ش��امل احیا و فعال سازی ۲۷۳ معدن و همچنین 
توس��عه 8۴ معدن اس��ت که میزان اشتغال مس��تقیم با راه اندازی 

کامل و تکمیل ظرفیت به بیش از۱۴۰۰ نفر می رسد. 
از س��وی دیگر اقدام��ات جنبی ش��امل رفع موان��ع تولید برای 
۱۹ واح��د معدنی در اس��تان گیلان، پذی��رش ۳۶ پرونده در روند 

صندوق بیمه س��رمایه گذاری، بررس��ی و اولویت بندی ۱۷۹پروژه 
راه س��ازی و برق رس��انی )انتفاع ۹۲۴ معدن(، پای��ش۲۲۲ معدن 
احیاشده سال۱۴۰۱ در ۱۱ اس��تان و معرفی۵۹ بسته پیشنهادی 
س��رمایه گذاری ش��امل ۳۲۹ مح��دوده در اختی��ار ادارات صمت 

استان ها است.

صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدن��ی ۴۶ بیمه نامه و 
ضمانتنامه به ارزش ۳۵8۲۴ میلیارد ریال طی ۹ ماهه نخس��ت امسال 

صادر کرد.
صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی طی ۹ ماه امسال؛ 
۳۵ فق��ره ضمانتنامه به ارزش ۳۴۳۳۴ میلیارد ری��ال صادر کرد. این 
صندوق همچنین در مدت یاد ش��ده ۱۱ فقره بیمه نامه سرمایه گذاری 

به ارزش ۱۴۹۰ میلیارد ریال صادر کرده است.
از ابت��دای فعالیت صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی 
تا پای��ان آذرم��اه س��ال جاری؛ ۱۹۴۷ بیم��ه ضمانتنام��ه و بیمه نامه 
س��رمایه گذاری به ارزش ۱۱۲۲۰8 میلیارد ریال ش��ده است. صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی زیرمجموعه ایمیدرو فعالیت 
می کند و نهاد پشتیبان معادن و صنایع معدنی بخش خصوصی است.

طرح توانمندسازی فارغ التحصیلان جوان )طرح فاجد( طی۹ماه 
۱۴۰۲تع��داد ۲۴ دوره  آموزش��ی برگ��زار کرد. در ای��ن دوره ها 

8۴۹نفر در ۱۰۹۴ ساعت دوره شرکت کردند.
حوزه ه��ای آم��وزش در طرح فاجد؛ کارآم��وزی، تربیت 
تکنس��ین )فرآوری، حفار مغزه گیری، اس��تخراج 

معادن زیرزمینی، آتش��کاری(، ناریه، ماش��ین آلات سنگین، ایمنی 
بهداشت صنعتی، مکانیک و جوشکاری بوده است. 

طی مدت مورد بررس��ی همچنی��ن ۶8۰ نف��ر از فارغ التحصیل 
 جوان دانش��گاهی و ۶۰ ش��رکت در س��امانه طرح فاج��د ثبت نام

کردند.
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نصراله محمدحسین فلاح، کارشناس حوزه صنعت درباره وضعیت 
تولید کش��ور به  گفت: دهه هاست در برنامه های کلان همواره 
صحب��ت از حمایت از تولید اس��ت و قانون رف��ع موانع تولید هم در 
این راس��تا مطرح ش��ده، اما در واقعیت اتفاق خاصی نیفتاده اس��ت. 
به نظر می رس��د مش��کلات تولید حل شدنی نیس��ت و سال به سال 
بیش��تر می ش��ود. آنچه باعث ادامه این روند شده، در گام نخست به 
فهم نادرس��ت از تولید و رفع موانع آن برمی گردد. تا شناخت و فهم 
درس��تی درباره موضوعی وجود نداشته باشد، نمی توان انتظار داشت 
سیاست گذاری و برنامه های ثمربخش��ی درباره آن موضوع تدوین و 
اجرایی ش��ود. در س��طح بعد، ناتوانی از اجرای برنامه های حمایت از 
تولید مطرح اس��ت. واقعیت این اس��ت که تولید در سال جاری هم 
درگیر همان مشکلات تکراری و موانع همیشگی بود و با وجود اینکه 
در بس��یاری از این موارد، علل و حتی راهکارهای مشخص است، اما 
در نهایت عدم شناخت درست باعث شده شاهد اتفاق خاصی در این 

بخش نباشیم.
فلاح افزود: اگر در گذش��ته تولیدکننده برای تاس��یس یک واحد 
تولی��دی، باید ۳ تا ۴ مجوز دریافت می کرد در حال حاضر باید بیش 
از ۲۰ مجوز بگیرد. واضح است که هر قدر تعداد مجوزهای لازم برای 
ش��روع یک فعالیت بیشتر باشد، بروکراسی اداری که ایجاد می کند، 
فس��اد را بیش��تر خواهد کرد. تعدد مجوزها هم فسادآور بوده و یک 
مانع جدی در مسیر تولید است. در کل تولید با عمده موانعی روبه رو 
اس��ت که شناخته شده و مشخص هس��تند؛ یعنی دولت، مجلس و 
متولیان این بخش به طور ش��فاف از وجود این موانع آگاه هس��تند و 
گاه راهکارهای رفع این موانع نیز مشخص است. اینکه تعدد مجوزها 
فساد به دنبال دارد و برای تولید دردسر ایجاد می کند، مشخص است 
و راهکار آن هم کاهش تعداد مجوزهای لازم برای شروع یک فعالیت 

است.
دولت�در�رقابت�با�تولیدکننده��

کارشناس حوزه صنعت با اشاره به اینکه در همان گام نخست برای 

شروع یک فعالیت تولیدی دردسرهای آن هم شروع می شود، گفت: 
تولیدکننده با صرف هزینه بس��یار زیاد، مج��وز را دریافت می کند و 
مش��کلاتش تازه آغاز می ش��ود. تولیدکنن��ده در هم��ان ابتدا برای 
تامی��ن ابزارهای تولید و از مهم ترین آنها تامین نقدینگی و س��رمایه 
با مشکلاتی روبه رو اس��ت. در این مرحله وارد مارپیچ تامین مالی از 
طریق بانک ها می شود، چراکه وظیفه نظام بانکی دادن تسهیلات به 
تولید اس��ت. در جایی که دولت به جای حمایت از تولید به رقابت با 
آن می پردازد، قطعا نظام بانکی هم پشتیبانی از تولید نخواهد داشت.

فلاح ادامه داد: دولت حتی در تامین مالی هم رقیب تولید اس��ت 
و بیشتر تس��هیلات را به سمت خود می برد و از روش های گوناگون 
برای جذب منابع مالی اس��تفاده می کن��د یا به طرق مختلف از بانک 
مرکزی پول می گیرد یا بانک های عامل را وادار می کند منابع شان را 
صرف جایی کنند که نباید و آنچه در نهایت اتفاق می افتد این است 
که سرمایه ای که باید از سوی بانک به تولید اختصاص داده شود، از 

چرخه تولید و دسترس تولیدکننده خارج می شود.
ای��ن فعال حوزه صنعت درباره تاثیر نوس��انات نرخ ارز بر تولید نیز 
گفت: مانع بعدی که سال هاست در مسیر تولید قرار دارد، مربوط به 
نوس��انات نرخ ارز اس��ت. وضعیت در این بخش بیش از حد بی ثبات 
اس��ت و به ج��رأت می توان گفت به تع��داد دولت هایی که س��ر کار 
آمده اند، نوع ارز در کش��ور تغییر کرده است. هر دولتی هم داستانی 
برای ارز تعریف می کند و به نوعی آن را در کنترل خود قرار می دهد. 
در س��ال جاری هم اگرچه در نیمه نخس��ت سال نرخ ارز تاحدودی 

بی ثبات بود، اما تولید در تامین ارز همچنان مشکل داشت.
قوانین بانک مرکزی، تخصیص ارز را بی ثبات و س��خت کرده و گاه 
مس��یر قانونی تخصیص ارز که البته همان هم سخت بود، غیرقانونی 
می ش��ود. در این ش��رایط، م��دام از رفع موانع تولی��د می گوییم در 
حالی که تمام مولفه های درگیر با تولید مانع تولید هس��تند و امسال 
هم با سال های قبل فرقی نداشته و وضعیت تولید نه تنها بهتر نشده 

در برخی بخش ها وضعیت به مراتب بدتر شده است.

موانع�بی�شمار�در�مسیر�تولید��
ف��لاح درب��اره راهکارهای کمک 
به تولید اظهار ک��رد: انتظار داریم 
دول��ت به ط��ور وی��ژه و خ��اص از 
نظرات فعالان صنعتی و بنگاه های 
اقتص��ادی را ب��ه کار بگیرد. دولت 

در بخش ه��ای زی��ادی می تواند ورود کرده و به تولید کش��ور کمک 
کن��د، اما در حال حاضر فق��ط در مرحله قیمت گذاری حضور دارد و 
در بخش های دیگر ج��ای حمایت های دولت برای رفع موانع به طور 

ملموسی خالی است.
وی افزود: امنیت در سرمایه گذاری یعنی توان پیش بینی آینده که 
یکی مولفه های بسیار مهم برای رونق تولید است. وقتی سرمایه گذار 
از وضعیت اقتصادی اطمینان ندارد، سرمایه گذاری هم نخواهد کرد، 
چون به واس��طه شرایط بی ثبات، ریسک فعالیت او افزایش می یابد و 
از بازگشت س��رمایه اش مطمئن نیست طبیعی است در این شرایط 
س��رمایه گذار ب��ه تولید نزدیک هم نش��ود. وقتی سیاس��ت گذاران و 
برنامه ریزان درکی از توسعه صنعتی و توان حمایت از برنامه های آن 
را ندارند، نتیجه آشفته بازاری می شود که تولید را در چند سال اخیر 

و از جمله امسال ضعیف کرده است.
این کارشناس حوزه صنعت در پایان تاکید کرد: تولید امسال هم با 
موانع تکراری روبه رو بود. مهم ترین مانع در مسیر تولید، دخالت های 
دولت و دومین و البته اصلی ترین مانع، تغییر قوانین و رویکردهاست؛ 
مدت هاس��ت در اقتصاد ما با تغییر هر مدیری برنامه ها و سیاست ها 
هم تغییر می کند. سومین مانع، بزرگ بودن دولت است و در نهایت 
اینکه روابط بین المللی بس��یار ضعیفی داری��م. البته همچنان تولید 
موانع ریزودرش��ت زیادی در مس��یر حرکت خ��ود دارد و آنچه بیان 
ش��د مهم ترین موانعی بود که نیازمند بررسی های موشکافانه تر است 
و از داخل همین موانع، تعداد زیادی چالش ایجاد می شود که مسیر 

تولید را سخت تر می کنند.

حبیب الله محمودان، کارش��ناس حوزه صنعت نیز درباره وضعیت 
تولید در س��ال ج��اری در گفت وگو با  اظهار کرد: امس��ال با 
وجود مش��کلات فراوان، صنایع کشور همچنان رو به ترقی و توسعه 
هس��تند و با تمام توان در این مس��یر گام برمی دارند؛ البته ش��کی 
نیست که نیاز به حمایت دارند. یکی از بخش هایی که صنعت کشور 
در آن نیازمن��د تغییر و تحول و حمایت اس��ت تا درنهایت به تولید 
باکیفیت و رقابت پذیر دسترسی یابد، بخش ماشین آلات و تجهیزات 
تولید است. متاسفانه قوانین حاکم بر واردات ماشین آلات تولید، در 
مسیر حرکت صنایع موانع بس��یاری ایجاد و فعالیت آنها را به نوعی 
س��خت کرده اس��ت؛ پس یکی از مهم ترین موانع در مس��یر تحقق 

تولید رقابت پذیر برخی از قوانین هستند.
وی ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر صنای��ع باوج��ود اینک��ه پروانه 
بهره برداری دارند، برای خرید و واردات ماش��ین آلات با فناوری های 
جدید، دچار مش��کلات بسیار هس��تند و در این مورد خاص به طور 
ویژه مجبورند دست به دامن حق العمل کارها شوند تا با هزینه بالا و 

شرایط سخت ماشین آلات موردنیاز صنعتگر را وارد کنند.
محم��ودان اف��زود: در حالی که جامعه صنعتی، بیش��ترین میزان 
مالی��ات را پرداخت و بالاترین میزان ارزش افزوده را هم در کش��ور 
پرداخ��ت می کنن��د، انتظار م��ی رود قوانین برای حمای��ت واقعی و 
موثر از صنعت کش��ور در راس��تای ارتقای کیفی��ت و رقابت پذیری 

کمک کننده باشند، نه مانع زا.
این کارشناس حوزه صنعت ادامه داد: بدون شک برای داشتن یک 
محصول باکیفیت، نیاز به بازس��ازی و واردات ماشین آلات روز است 
و از آنجا که از لحاظ اقتصادی تولید این ماشین آلات صرفه ندارد و 
توجیه پذیر هم نیس��ت، راهی جز واردات آنها وجود ندارد. در برخی 
موارد هم به اش��تباه تولیدکننده را ملزم به تولید داخل می کنند، در 

حالی که امکان ساخت آنها در کشور وجود ندارد.
فرآیندهای�دست�و�پاگیر��

محم��ودان با اش��اره به اینکه تولی��د گاهی به ناچار ب��رای تامین 

تجهی��زات موردنیاز خود، دس��ت به دامن دلال ها می ش��ود، گفت: 
برای قالب س��ازی قطعات جدید چ��اره ای نداریم، جر واردات برخی 
تجهی��زات و ماش��ین آلات روز و چون تولیدکنن��ده کارت بازرگانی 
ن��دارد نمی تواند اق��دام به واردت تجهی��زات موردنی��از کند. البته 
کارت بازرگانی برای تولیدکنن��ده مورد مصرف ندارد، چون اولویت 
تولیدکننده، تولید اس��ت، نه بازرگانی. در این ش��رایط تولیدکننده 
به ناچ��ار س��راغ حق العمل کارها می رود تا با ش��رایط خودش��ان با 

دردسرهای زیاد برای صنعتگر ماشین آلات وارد کنند.
وی ادام��ه داد: تدوی��ن قوانی��ن چابک ت��ر در این زمینه بس��یار 
کمک کننده خواه��د بود. به عنوان نمونه یک راهکار این اس��ت که 
به صنعتگران اجازه داده شود سالانه تا سقف مشخصی ماشین آلات 
موردنیازش��ان را وارد کنند. مکانیسم های دیگر هم وجود دارد که با 

بکارگیری آنها می توان به تولید کمک کرد.
این کارش��ناس حوزه صنعت اظهار کرد: خرید ماشین آلات برای 
بهینه س��ازی تولید و ارتقای ظرفیت، لازم اس��ت. ت��وان فنی تولید 
برخ��ی از ماش��ین آلات موردنیاز وج��ود دارد، اما صرف��ه اقتصادی 
ندارد، چون تیراژ آنها پایین اس��ت. متاسفانه از ظرفیت های موجود 
در پیکره صنعت کش��ور استفاده نمی ش��ود و واحدهای صنعتی در 

تصمیم گیری ها موردتوجه نیستند.
پای�تولیدکننده�بسته�است��

محمودان افزود: تولیدکننده بیش از هر کس��ی دلسوز تولید است 
و اش��کالات آن را هم بهتر می داند. واقعیت این اس��ت که در حال 
حاضر به دلایل گوناگون دست و پای صنعتگر بسته است و اینکه در 

این ش��رایط بتواند ارتقای کیفیت 
داش��ته و محص��ولات رقابت پذیر 
تولید کند، ش��دنی نیس��ت. تولید 
باکیفیت ت��ر، اب��زار بهت��ر، نیروی 
ماهرتر و ش��رایط بهت��ر و حمایت 
اینک��ه  می طلب��د.  را  حاکمی��ت 

به محض کمبود برق، اول برق صنایع را قطع می کنند نش��ان از این 
دارد که از صنعت به معنای واقعی حمایتی نمی ش��ود، پس نمی توان 
انتظار داشت تولید ارتقا یابد. در حال حاضر کمبود نیروی کار ماهر 
و غیرماهر در صنعت به وضوح مش��خص اس��ت و یک��ی از راهکارها 
استفاده از تجهیزات و فناوری روز و ربات است و از آنجایی که باید 
بخش زیادی از آنها را وارد کنیم و امکان تامین آنها در داخل وجود 
ندارد، باید ش��رایط برای واردات این گونه اقلام فراهم باشد تا تولید 

لنگ نماند و بتواند رقابت پذیر و صادرات محور حرکت کند.
محمودان در پایان اظهار کرد: وقتی در قوانین واردات ماشین آلات 
روز، تولی��د موردتوج��ه نیس��ت و حق العمل کار ماش��ین نخریده را 
می فروشد و دس��ت او را باز می گذارند، یعنی یک جای کار اساسی 
می لنگد. ش��کی نیست که در هر ش��رایطی تولید باید تشویق شود. 
در یکی دو س��ال گذشته باوجود ش��رایط سخت اقتصادی، بسیاری 
از صنایع ارتقا کیفیت داشته اند. البته گاه هم کیفیت فدای افزایش 
دس��توری تیراژ شده، اما هدف همیش��ه ارتقای کیفیت بوده و این 
اصلی اس��ت که یک صنعتگر و تولیدکننده هرگز فراموش نمی کند. 

البته تاکید می کنم که به طورکلی فضا به نفع تولید نیست.
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تولید همچنان در محاق
�از�وضعیت�تولید�در�سال��۱۴۰۲نشان�داد بررسی�

سخن�پایانی
بن��ا بر این گ��زارش تولی��د در س��ال ۱۴۰۲ هم درگی��ر همان 
چالش ه��ای تک��راری در تامین مواد اولیه و نیروی انس��انی و البته 
تخصی��ص ارز ب��وده و در برخ��ی از بخش ها این مش��کلات حتی 

پیچیده تر شده است. 
در این ش��رایط انتظار می رود حمایت های مالی و قانونی از تولید 

افزایش یابد و به معنای واقعی محقق شود.

س��رمایه گذار بای��د اطمینان یابد س��رمایه گذاری که در 
بخ��ش صنعت انجام می دهد، حفظ خواهد ش��د و از بین 
نمی رود. نخس��تین عاملی که سبب می شود سرمایه گذار، 
س��رمایه خود را از بخش��ی ب��ه بخش دیگ��ر منتقل یا در 
بخش��ی حفظ کند، امنیت س��رمایه گذاری اس��ت. باتوجه 
به ش��رایط وی��ژه ای که در اقتصاد با آنها روبه رو هس��تیم، 
هر ق��در امنیت اقتصادی ب��رای س��رمایه گذار ملموس تر 
باشد، میزان س��رمایه گذاری افزایش خواهد یافت. امنیت 
اقتصادی، عوامل متعددی مانند امنیت محیط کس��ب وکار 
را دربرمی گی��رد. امنی��ت محیط کس��ب وکار یعنی اینکه 
سرمایه گذار بتواند در کوتاه ترین زمان ممکن و به راحتی، 
مجوز موردنیاز برای ش��روع فعالیت خود را دریافت کند و 
اطمینان داشته باشد، در آینده از سوی نهادهای مربوط و 
فضای کلی حاکم بر جامعه، مزاحمتی برای کس��ب وکاری 
که ایج��اد کرده و همچنین فش��ار نامتع��ارف یا وضعیت 

غیرقابل پیش بینی را شاهد نخواهد بود.
ک��ه  دارد  گوناگون��ی  بخش ه��ای  اقتص��ادی  امنی��ت 
به طورمس��تقیم و غیرمس��تقیم بر وضعیت سرمایه گذاری 
صنعتی در کش��ور تاثیرگذار خواهد ب��ود. به عنوان نمونه، 
جایی که اقدامی مرتب��ط با نهادهای قضایی انجام می دهد 
باید اطمینان داش��ته باش��د که روند دادرسی ضمن اینکه 
طول نخواهد کشید، عادلانه خواهد بود و در نهایت، قانون 
قضایی کش��ور به درس��تی به دنبال احق��اق حقوق طرفین 
است. س��رمایه گذار باید اطمینان یابد که سرمایه او بدون 
دلیل خاصی مس��دود نخواهد ش��د و وقتی شرافتمندانه و 
قانونی در مس��یری س��رمایه گذاری ک��رده، احتمال اینکه 
دچار مش��کلات عدیده و پیش بینی نشده شود، بسیار کم 
اس��ت. به عنوان نمونه، سرمایه گذار مطمئن باشد، احتمال 
اینکه در یک فرآیند نادرست نام برندش مورد سوءاستفاده 

قرار گیرد یا دزدیده شود، بسیار کم است. 
موضوع بعدی که تاثیر مس��تقیم و غیرمستقیم بر فضای 
س��رمایه گذاری می گ��ذارد، مرب��وط به قوانی��ن و مقررات 
بخش تولید است. س��رمایه گذار باید امنیت فکری داشته 
باش��د تا بتواند ب��رای بلندمدت برنامه ری��زی کند. یکی از 
الزام��ات امنیت فکری این اس��ت که در کش��ور قوانین و 
آیین نامه ه��ا ه��ر روزه و به صورت ناگهانی و خلق الس��اعه 
دچار تغییر نش��وند. یک��ی از واقعیت ه��ای بخش صنعت 
ما هماهنگ نبودن سیاس��ت ها و تصمیم گیری هاس��ت که 
به تصمیم گیری های خلق الس��اعه معروف هس��تند و تاثیر 
منفی بر فضای کس��ب وکار در کش��ور دارند. همیشه این 
نگران��ی وجود دارد ک��ه صنعتگر در مس��یر فعالیت خود 
با ی��ک تصمیم و قان��ون جدید، زیان ببیند که نش��ان از 
بی ثبات بودن ش��رایط دارد و در نتیجه آن، س��رمایه گذار 
و به عبارتی، صنعتگر قدرت برنامه ریزی نخواهد داش��ت و 
در برخ��ی موارد، عطای فعالیت در بخش تولید را به لقای 
آن می بخش��د؛ بنابراین انتظار م��ی رود تغییرات مربوط به 
قوانی��ن و مقررات تولید و صنعت کش��ور و البته در تمام 
بخش ها کاملا کارشناسانه و بررسی شده باشد؛ ضمن آنکه 
لازم است دولت براساس نظرات و پیشنهادهای تشکل های 

تخصصی هر بخش تصمیم گیری کند. 
امروز کش��ور بیش از هر زمانی، نیازمند توسعه صنعتی 
با محوریت بخش خصوصی اس��ت. در برنامه های توسعه، 
اقدام��ات انگیزش��ی و حمایت��ی متعددی با هدف رش��د 
سرمایه گذاری در کشور تعبیه شد که از آن جمله می توان 
به پرداخت تس��هیلات با نرخ س��ود ترجیح��ی، واگذاری 
نهاده ه��ای تولید ارزان قیمت، معافیت های مالیاتی و امثال 
آنها اش��اره کرد. با این حال، نتایج این اقدامات در عمل با 
انتظارات فاصله زیادی داشت که دلیل این موضوع، وجود 
موانع متعدد بر س��ر راه تولید و س��رمایه گذاری است. اگر 
ب��دون رفع این موان��ع و تنها به ات��کای اقدامات حمایتی 
درصدد تحرک بخش��ی به تولید و س��رمایه گذاری باشیم، 
نتیج��ه آن، ایجاد محیطی مصنوعی و ناپایدار در امر تولید 
و س��رمایه گذاری خواهد بود که در بهترین شرایط، نتایج 
ناچیزی به دنبال دارد. براس��اس سند چشم انداز ۲۰ ساله 
کشور باید در سال پایانی سند، یعنی سال ۱۴۰۴ از لحاظ 
اقتص��ادی به قدرت اول منطقه تبدیل ش��ویم که این امر 
خود ضرورت تس��ریع در توسعه همه جانبه کشور از جمله 

توسعه صنعتی را به اثبات می رساند.
ب��رای کمک به بخ��ش تولید باید تم��ام جنبه هایی که 
به طور مس��تقیم و غیرمستقیم به این بخش مرتبط است، 
موردتوجه قرار گیرد. ش��اخص های فراهم کننده ش��رایط 
برای انجام س��رمایه گذاری، متعدد است و باید به تمام این 
ابعاد توجه شود. هر قدر رقم این شاخص ها و حس امنیت 
بالاتر باشد، تولیدکننده هم راحت تر سرمایه گذاری خواهد 

کرد. 
به فعالان صنعتی و تولیدکنندگان در کش��ورهای دیگر 
مانند کشورهای حاشیه خلیج فارس و ترکیه در مقایسه با 
کش��ور ما، امکانات و پیش��نهادهای بهتری داده می شود و 
این کش��ورها رتبه های بهتری در شاخص های کسب وکار 
دارن��د، ام��ا در مقابل به دلی��ل بی ثباتی ه��ای اقتصادی و 
مش��کلات زمینه ای که وج��ود دارد، گاهی تولیدکنندگان 
م��ا رغبت زیادی برای حض��ور در بخش تولید و صنعت یا 
گس��ترش حوزه فعالیت خود را ندارن��د؛ مگر اینکه منافع 
پروژه ای چشمگیر و ارزش سختی های بسیار در این مسیر 

را داشته باشد.
براس��اس آنچه از شواهد امر برمی آید و در بخش صنعت 
کش��ور شاهد آن هس��تیم، س��رمایه گذاری در کشور ما از 
رشد مناسبی برخوردار نیست و حتی گهگاه شاهد خروج 
س��رمایه از کشور هستیم؛ از این رو انتظار می رود دولت در 
این موضوع به طور جدی ورود و در راستای رشد اقتصادی 
و رفع مشکلات اقتصادی، ش��رایط را برای سرمایه گذاری 

در کشور فراهم کند.

دولت رقیب 
سرمایه گذاران 

است، نه 
حامی آنها

 در برخی موارد 
هم به اشتباه 
تولیدکننده را 
ملزم به تولید 
داخل می کنند
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تجارت صنعت
خودرو و قطعه

اغلب تولیدکنندگان بر این باورند 
که تولید به ظاهر موردتوجه است، 
ام�ا در واقعیت ش�عارزده ش�ده و 
حمایت واقعی نصیب آن نمی شود. 
واقعیت این اس�ت که در چند سال 
اخیر، تولید مسیر پرچالشی داشته 
و اگرچ�ه ب�ه ظاهر تمام ه�م و غم 
متولیان ام�ر و فع�الان این بخش، 
عب�ور تولی�د از مرحل�ه بحران�ی 
کنونی ب�وده، اما در نهایت ش�اهد 
اتفاق خاصی در راس�تای کمک به 
تولی�د و صنع�ت کش�ور نبوده ایم. 
در س�ال جاری نیز اگرچه همچنان 
تولی�د در اولویت سیاس�ت گذاران 
و متولی�ان این بخش اس�ت، اما در 
تم�ام جنبه هایی که به نوعی درگیر 
آنهاس�ت، از نیروی انس�انی و مواد 
اولی�ه گرفته تا تامی�ن ارز و انرژی 
با مشکلات گوناگونی دست و پنجه 
ن�رم می کن�د و به ج�رأت می توان 
گفت این وضعی�ت بغرنج، تولید را 
به محاق برده اس�ت.  در این 
گزارش با کارشناسان حوزه صنعت 
درب�اره وضعی�ت تولی�د در س�ال 
جاری گفت وگو کرده ک�ه در ادامه 

می خوانید.



تولید فولاد در رده صنایع استراتژیک قرار دارد. در دهه های گذشته شاهد توسعه سرمایه گذاری در زنجیره فولاد کشور و ارتقای تولید در 
این بخش بوده ایم. در حال حاضر ظرفیت تولید فولاد کشور بالغ بر ۴۰ میلیون تن برآورد می شود. بااین وجود موانع متعددی در مسیر فعالیت 

این زنجیره وجود دارد که عملا توسعه و تولید آن را در آینده با ابهامات جدی روبه رو کرده است.

تداوم روند رو به رشد تولید

نیازمند اصلاح سیاست های صادراتی هستیم

پوشش ظرفیت فولاد کشور از ۶۳ درصد کمتر شد

اعلام خطر انجمن فولاد

به صنعت فولاد جفا شده است

خطر ورشکستگی در کمین است

توسعه فولاد  از رهگذر اصلاح

تولید محصولات و مقاطع طویل فولادی در ۱0 ماهه ۱۴0۲ به میزان ۱0 میلیون ۶۲۹ هزار تن بوده که 7 . 0 درصد 
کاهش نسبت به سال گذشته داشته است. بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، ضمن بیان این 
آمار گفت: تولید محصولات تخت زنجیره فولاد 7 میلیون و ۵۸۶ تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱ . 0 
درصد افزایش داشته است. سبحانی گفت: محصولات نیمه نهایی مانند شمش که به اشتباه از آنها با عنوان نیمه خام 
گفته می ش��ود در ۱0 ماهه ابتدایی امس��ال ۲7 میلیون و ۹7 هزار تن بوده که نس��بت به س��ال گذشته ۵ درصد رشد 
داشته است. وی گفت: تولید آهن اسفنجی و گندله نیز به ترتیب با رشد ۹ درصدی به ۳0 میلیون و ۲۴ هزار تن رسیده 

است. تولید گندله نیز افزایش 7 . 7 درصدی داشته است. وی افزود: باید به جای افزایش کمیت به سمت افزایش کیفیت و تولید فولادهای کیفی برویم.

امین ابراهیمی، مدیرعامل فولاد خوزستان گفت: صنعت فولاد امروز به ظرفیتی نزدیک ۴۵ میلیون تن رسیده و 
تحریم ها ما را در بسیاری از حوزه ها خودکفا کرده است؛ ولی به دلیل مشکلات زیرساختی تولید کشور بسیار کمتر از 
این رقم است. وی ادامه داد: ۱۶ درصد بازار سرمایه را صنعت فولاد و معدن تشکیل می دهد؛ حدود ۱۵0 همت سود 
شرکت های این حوزه در بازار سرمایه است. ابراهیمی گفت: صنعت فولاد در حوزه صادرات تقریبا سالیانه نزدیک به 
۱0 میلیارد دلار ظرفیت ارزآوری دارد و رشد بسیار خوبی در این حوزه داشتیم؛ فولاد خوزستان به تنهایی به ۳۸ کشور 
صادرات دارد. وی افزود: مشکلات عمده صادرات فولاد عبارت اند از وضع عوارض صادراتی، سیاست های چندگانه در 

حوزه تسعیر نرخ ارز، بحث رعایت کف عرضه ها در بورس کالا و پراکندگی گسترده ای که در شرکت های فولادی وجود دارد.

بهادر احرامیان، عضو هیات مدیره انجمن فولاد در نشس��ت خبری گفت: رش��د فولاد در بخش های اصلی کاهش 
پیداکرده؛ این درحالی اس��ت که ایران همیش��ه جایگاه قابل توجهی در این میان داشته و با رفع موانع از تولید، امکان 
ارتقای جهانی رتبه فولاد کش��ور مهیا اس��ت. وی گفت: امروز در مقایس��ه با سال گذشته رشد فولاد ما تنها ۵ درصد 

بوده است. 
وی ادامه داد: پوشش ظرفیت فولاد کشور از ۶۳ درصد کمتر شده و رشد صنعت فولاد در حال کاهش است و در 

این میان عوامل مختلفی از قبیل زیرساخت ها از قبیل برق و گاز تاثیرگذار هستند.

احس��ان دشتیانه، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد در نشست خبری 
انجمن فولاد با اصحاب رسانه گفت: متاسفانه امروز صنعت فولاد مبدل به جایی شده 
اس��ت که راحت به آن حمله می کنند درحالی که صنعت فولاد مس��یر را اشتباه نرفته 
است. وی گفت: مشکل برق و گاز را به گردن صنعت فولاد می اندازند درحالی که صنعت 

فولاد تنها ۵ درصد از انرژی برق را مصرف می کند.
وی ادامه داد: در ش��رایطی که ما تحریم هس��تیم و مازاد تولید داریم، وضع عوارض 
صادراتی و دریافت علی الحس��اب مالیات برای صنعت فولاد بس��یار تاس��ف بار است و 
نیازمند رسیدگی از جانب ریاست جمهوری است؛ درحالی  که وزارت اقتصاد و صمت 

ت��ا ح��دودی از صنعت فولاد حمای��ت می کنند. 
وی گف��ت: گرانی ه��ا و تورم مس��کن و خودرو و 
لوازم خانگ��ی نی��ز گاهی به گ��ردن صنعت فولاد 
انداخته می شود درصورتی که سهم صنعت فولاد 
در نرخ تمام شده این صنایع حدود ۵ درصد است 
و این موضوع یک بحث انحرافی اس��ت. دشتیانه 

گفت: ما اعلام خطر می کنیم اگر این ش��یوه برخورد و سیاس��ت گذاری با صنعت فولاد 
ادامه پیدا کند، به زودی این صنعت نیز به وضعیت صنعت خودرو دچار می شود.

جهاندار شکری، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: ما در سنوات 
گذشته مشاهده کرده ایم که از بخش خصوصی مشورت زیادی گرفته نشده و این امر 
صدمات زیادی را به صنعت فولاد زده است. وی گفت: امروزه واردات تجهیز یک قطعه 
بسیار مشکل است و گذاشتن عوارض باعث می شود که صادرات انجام نشود. کشورهای 
خارجی منتظر ما نمی مانند بلکه از جایی دیگر نیازشان به محصولات فولادی را تأمین 
می کنن��د. وی ادامه داد: ما می توانس��تیم به لح��اظ تولید چندین میلیون تن بیش از 

این رتبه ای که هستیم باشیم؛ درحالی که صنعت 
ف��ولاد در بح��ث صادرات غیرنفت��ی حرف اول را 
می زند و این رفتار با این صنعت منصفانه نیست. 
وی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت بس��یار 
در حوزه فولاد پیگیر هستند و امیدواریم که این 

صنعت استراتژیک وارد چالش بیشتر نشود.

احمد دنیانور، عضو هیات رئیسه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: صنعتگران 
امروز مورد هجمه هستند و صنعت فولاد به خصوص واحدهای القایی در زیان هستند؛ 
مکانیسم تأمین مواد اولیه واحدهای القایی دچار اشکال شده است و واحدهای کوچک 
تولید شمش القایی که نقش جدی در تامین بازار داخلی دارند، زیر فشار و در معرض 
خطر تعطیلی قرار دارند. در این اوضاع س��خت، اش��تغال آفرینی بیش از ۱00 کارخانه 
القایی با خطر مواجه ش��ده اس��ت. من از شما اهالی رسانه خواهشمندم که این صدا را 

به گوش همه و دولت برسانید.
وی اف��زود: افزایش چند برابری نرخ حامل های 
انرژی و بخشنامه های مختلف خلق الساعه ازجمله 
چالش های فولادس��ازان اس��ت. من از شما اهالی 
رس��انه خواهشمندم که این صدا را به گوش همه 

و دولت برسانید.
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تجارت صنعت
معدن

جلسه بررسی و ارزیابی عملکرد ۹ ماهه سال ۱۴0۲ شرکت زغال سنگ 
پروده طبس در محل شرکت سرمایه گذاری صدر تامین برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی کزغال، جلس��ه ارزیابی عملکرد ۹ ماهه منتهی 
به آذرماه س��ال ۱۴0۲ ش��رکت زغال س��نگ پروده طبس روز دوشنبه ۹ 
بهمن ۱۴0۲ با حضور معاون امور ش��رکت ها و تعدادی از مدیران شرکت 
س��رمایه گذاری ص��در تامی��ن و معاونین و تع��دادی از مدیران ش��رکت 
زغال س��نگ پروده طبس در سالن جلس��ات  تاصیکو و ویدئو کنفرانس با 

سالن جلسات کزغال برگزار گردید.
در ای��ن جلس��ه زمان��ی، مع��اون مهندس��ی و طراحی معادن ش��رکت 
زغال س��نگ پروده طب��س، گزارش عملکرد و دس��تاوردهای کزغال در ۹ 
ماهه س��ال ۱۴0۲ را ارائه نمود و س��پس به بیان برنامه ها و اهداف توسعه 

شرکت پرداخت.
زمانی تشریح کرد، شرکت زغال سنگ پروده طبس در این دوره ۹ ماهه 
موفق به انجام ۲۲0۸ متر حفریات زیرزمینی معدن، اس��تخراج ۹۸۸ هزار 

تن زغال سنگ خام و تولید ۴۴۱ هزار تن کنسانتره شده است.
مجلل، معاون مالی و اقتصادی ش��رکت زغال سنگ پروده طبس عنوان 
نمود، با برنامه ریزی و عملکرد مناسب تمامی ارکان شرکت در این مقطع 
زمانی توانس��ته ایم با تحق��ق ۱0۱ درصد تولید زغال س��نگ خام و ۱0۳ 
درصد فروش کنس��انتره زغال س��نگ در ۹ ماهه س��ال ۱۴0۲ نس��بت به 

برنامه، رشد ۲۲ درصد سود خالص نسبت به دوره مشابه در سال گذشته 
را کسب نماییم.

دستوری بودن نرخ فروش زغال سنگ و افزایش هزینه های تولید نسبت 
به درآمد، عمر زیاد تجهیزات و ماش��ین آلات اس��تخراج و پیش��روی این 
مجموع��ه معدنی و عدم خری��د تجهیزات و ماش��ین آلات معدنی جدید، 
وابس��تگی تکنولوژی تجهیزات به خارج از کش��ور و ع��دم تامین به موقع 
تجهی��زات مورد نیاز معادن به ویژه مع��ادن مکانیزه با توجه به تحریم های 
بین الملل��ی و حذف ارز دولتی ب��رای ترخیص کالا از گمرک، از مهمترین 
چالش های پیش رو برای ادامه فعالیت های معدنکاری شرکت زغال سنگ 

پروده طبس می باشد.
قابل ذکر است شرکت سرمایه گذاری صدرتامین، سهامدار عمده شرکت 
زغال س��نگ پروده طبس می باش��د و این مجموعه زغالی به عنوان اولین 
بهره ب��ردار معادن تمام مکانیزه اس��تخراج زیرزمینی زغال س��نگ ایران و 
همچنین بزرگترین تولید کننده زغال س��نگ کشور، به طور متوسط حدود 
۶۴ درص��د تولید منطقه ای و ۳۹ درصد تولید مل��ی را به خود اختصاص 
داده اس��ت و تامین کننده عمده خوراک صنعت کک سازی ایران است و از 
اواخر سال ۱۳۹۹ با نماد کزغال وارد بازار سرمایه شد تا فصل جدیدی در 

توسعه اقتصادی، اجتماعی و صنعتی منطقه را شکل دهد.
روابط عمومی کزغال

تحقق برنامه تولید و فروش 
در کارنامه عملکرد ۹ ماهه کزغال
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، فولادس��ازی در رده صنایع مه��م و اثرگذار بر  به گ��زارش 
اقتصاد ایران اس��ت. این صنع��ت از معدن آغاز می ش��ود و تا تولید 
محصولات نهایی و پیش��رفته متعددی ادامه می یابد. توسعه صنعت 
فولاد کش��ور با نگاه صادراتی همراه اس��ت و اکنون ایران در جایگاه 
دهمین فولادس��از بزرگ دنیا قرار دارد. چنانچه از تمام ظرفیت های 
احداث شده در این صنعت به درستی بهره گرفته شود، ایران در رتبه 
هفتمین فولادساز بزرگ دنیا قرار خواهد گرفت. بااین وجود نمی توان 
به تحقق اهداف توسعه ای در این صنعت امید داشت. موانع بسیاری 
در روند فعالیت فولادس��ازان کشور قرار دارد که در عمل آینده این 

صنعت را تحت تاثیر منفی قرار می دهد.
تولید ۵۵ میلیون تنی فولاد در افق سال ۱۴۰۴ برنامه ای است که 
تاکید فراوانی بر اجرای آن وجود دارد؛ اما در عمل با مشکلاتی همراه 
اس��ت. کمبود نقدینگی، عدم اس��تقبال و مشارکت بخش خصوصی، 
مشکل در گشایش اعتبارات اسنادی، محدودیت های ناشی از تحریم 
ای��ران، تورم افسارگس��یخته حاکم بر اقتصاد م��ا، افزایش نرخ ارز و 
نداشتن زیربنا و زیرساخت های مناسب از قبیل حمل ونقل جاده ای، 
ریلی و دریایی و حامل های انرژی )آب، برق و گاز(، تحقق اهداف این 

صنعت را با اماواگر روبه رو کرده است.
باتوج��ه به حجم ب��الای جابه جایی موردانتظ��ار در زنجیره فولاد 
به وی��ژه پس از تحق��ق احتمالی اهداف این صنع��ت در افق ۱۴۰۴، 
توس��عه حمل ونقل ریلی، ضرورتی برای تداوم فعالیت در این بخش 
اس��ت. حمل ریلی ب��رای جابه جایی های بار به ویژه در مس��افت های 
طولانی به دلیل کاهش مص��رف انرژی، ایمنی بالا و آلایندگی کمتر 
محیط زیس��ت به لحاظ مصرف سوخت فسیلی کمتر و همچنین نرخ 
تمام شده پایین تر از اهمیت ویژه ای برخوردار است، اما در حال  حاضر 
سهم حمل ریلی از جابه جایی بار کشور محدود و بانظر به نیازمندی 
قابل توجه این بخش به سرمایه گذاری، بعید است که نیاز کشور برای 
جابه جای��ی ریلی موردانتظار، به میزان ۵۵ میلیون تن فولاد تا س��ال 

آتی، تامین شود.
زیرس��اخت جاده ای در شرایطی که ایران با کمبود راه آهن و واگن 
روبه رو اس��ت، جایگزین اصلی برای حمل ریلی است. در حال  حاضر 
۸۰ درصد حمل ونقل کش��ور از طریق جاده ها در حال انجام اس��ت. 
اما پیش بینی های انجام گرفته برای حمل ونقل جاده ای در افق س��ال 
۱۴۰۴ حدود ۱۱۳هزار کیلومتر اس��ت که سهم حمل ونقل جاده ای 
صنع��ت فولاد حدود ۸۶ ه��زار و ۴۵۹ کیلومتر با ظرفیت حمل ۹۰ 
میلیون تن بار را از این میزان ش��امل می ش��ود. بدون تردید تحقق 
 این هدف ب��دون تامین به موقع منابع موردنی��از امکان پذیر نخواهد 

بود.
در ادامه باید تاکید کرد که آب یکی از مهم ترین منابع زیرساختی 
هر کش��ور به ویژه در زنجیره ارزش فولاد اس��ت. از آنجا که ایران در 
زمره کش��ورهای خش��ک و نیمه خش��ک جهان ق��رار دارد، بنابراین 
بهره برداری از منابع آب باید با حساس��یت و برنامه ریزی دقیق انجام 
گیرد. یکی از راهکارهای مهم برای تامین آب مصرفی صنعت فولاد، 
احداث این صنایع در مناطق ساحلی کشور است، اما تعداد زیادی از 
کارخانه های تولید فولاد کشور از جمله طرح های هشت گانه فولادی، 
در مناطق خش��ک کش��ور احداث  ش��ده اند. در ح��ال  حاضر همین 
جانمایی اش��تباه نیز، تامین آب صنایع فولاد را  با مشکلاتی روبه رو 
کرده اس��ت. پیش بینی می ش��ود این چالش هر سال جدی تر شود و 
در عمل روند تولید در این زنجیره را تحت تاثیر منفی قرار دهد. نرخ 
پایی��ن انرژی باتوجه به روش های تولید ف��ولاد، یکی از عوامل مهم 
در رقابت پذیر کردن صنعت فولاد ایران اس��ت. طبق پیش بینی های 
انجام گرفته میزان ان��رژی الکتریک موردنیاز برای تولید ۵۵ میلیون 
ت��ن فولاد، براب��ر ۴۶ هزار و ۲۱۰ میلیون کیلووات س��اعت اس��ت، 
همچنین برای تحقق تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد خام، مصرف گاز 
طبیعی در ای��ن زنجیره به ۲۰.۳ میلیارد مترمکعب خواهد رس��ید. 
ب��رای تامین این میزان گاز در بخش صنعت ف��ولاد، به برنامه ریزی 

برای گسترش اکتشافات منابع گازی، توسعه و بهره برداری از فازهای 
جدید میادین گازی کش��ور و همچنین توسعه خطوط انتقال گاز و 

افزایش توان انتقال گاز نیاز است.
در ادامه باید خاطرنشان کرد سهم قابل توجهی از فولاد تولیدشده 
در کش��ور، مازاد نیاز بازار داخلی اس��ت و باید صادر ش��ود و تحقق 
ای��ن هدف، نیازمند نگاه صادراتی به این زنجیره اس��ت. کمتر از ۴۰ 
درصد طرح های فولادی در کنار سواحل آبی و مابقی ظرفیت تولید 
فولاد در مناطق بی آب کشور قرار دارند که این امر می تواند در کنار 
ایجاد مش��کلاتی برای تامین آب موردنیاز صنعت فولاد، هزینه های 
حمل ونق��ل ب��ه پورت های صادرات��ی را با افزایش چش��مگیر همراه 
کند. علاوه براین، در بنادر جنوبی کش��ور کشتی هایی با ظرفیت ۶۰ 
ه��زار تن امکان پهلوگی��ری دارند. این در حالی اس��ت که در بنادر 
سایر کش��ورهای منطقه مانند عمان، کشتی های چندصد هزار تنی 
پهلوگی��ری می کنند. به این ترتی��ب، صادرات فولاد ای��ران به مراتب 
گران تر و غیراقتصادی تر خواهد بود. حال به تمام مش��کلات یادشده 
تحری��م، نبود تعام��لات بانکی جهانی و همچنی��ن تغییرات هرروزه 
سیاس��ت گذاری را هم که س��دی جدی در مقابل صادرات هستند، 

باید افزود.
محاس��بات انجام ش��ده حکایت از آن دارد که در صورت رس��یدن 
به تولید ۵۵ میلیون تنی فولاد، ذخایر باقیمانده س��نگ آهن کشور، 
تنها جوابگوی حدود ۹ س��ال تولید بعد از افق س��ال ۱۴۰۴ اس��ت، 
بنابراین فعالیت های اکتش��افی با هدف شناس��ایی ذخایر سنگ آهن 

جدید، ضرورتی جدی برای تداوم تولید در این زنجیره خواهد بود.
باتوج��ه به تم��ام محدودیت ه��ای موردبحث، باید ادع��ا کرد که 
ظرفیت سازی برای تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در افق ۱۴۰۴، دور از 
ذهن نیس��ت، اما تولید این حجم از فولاد، در عمل غیرممکن است. 
در واقع توس��عه فرآیندی همه جانبه اس��ت و بدون توجه به  تمامی 

جوانب، نشدنی خواهد بود.

موانع پیش روی تولید حداکثری 

براس��اس آم��ار تولید ارائه ش��ده توس��ط ایمی��درو، ظرفیت تولید 
کنسانتره سنگ آهن کشور در پایان سال ۱۳۹۲ برابر ۲۸.۸۷ میلیون 
ت��ن اعلام ش��ده، از این میزان ظرفی��ت ۲۴.۱۲ میلیون تن محصول 
تولید ش��ده است. ظرفیت تولید کنس��انتره در پایان سال ۱۴۰۱ به 
۷۱.۵۶ میلی��ون تن ارتقا یافته و ظرفیت واقعی تولید نیز به ۵۵.۸۷ 
میلیون تن رس��یده اس��ت. باوجود اینکه ظرفیت تولید کنسانتره در 
س��ال گذشته افزایش��ی بوده، اما از میزان واقعی تولید این محصول 
کاس��ته شده است. چراکه در س��ال ۱۴۰۱، برابر ۵۷.۶۴ میلیون تن 
کنس��انتره آهن تولید شده اس��ت. در حالت کلی و براساس مقایسه 
آمار ده ماهه تولید کنس��انتره س��نگ آهن می توان این طور ادعا کرد 
که رش��د متوسط تولید کنسانتره کش��ور برابر ۱۰.۶۱درصد و رشد 
متوس��ط تولید سالانه برابر ۹.۷۸درصد گزارش شده است. پیش بینی 
می ش��ود با بهره برداری از طرح های جدید ظرفیت تولید کنس��انتره 
س��نگ آهن در مجموعه های وابسته به ایمیدرو در پایان سال ۱۴۰۴ 

به ۸۷.۱۴ میلیون تن برسد.
ظرفیت اسمی و واقعی تولید گندله در پایان سال ۱۳۹۲ به ترتیب 
براب��ر ۲۲ و ۲۰.۷۶ میلی��ون تن گزارش  ش��ده و ظرفیت اس��می و 
واقعی تولید این محصول در پایان س��ال ۱۴۰۱ به ترتیب به ۶۷.۳۵ 
و ۵۴.۳۲ میلیون تن ارتقا یافته اس��ت. ظرفیت تولید گندله از سال 
۱۴۰۰ افزای��ش نیافت��ه و از می��زان تولید گندله نی��ز به میزان ۱.۸ 
میلیون تن کاس��ته شده اس��ت. تولید گندله بیش از نیاز بازار داخل 
و محدودیت های موجود در مسیر صادرات این محصول و همچنین 
کمبود مواد اولیه را باید علت اصلی روند نزولی تولید گندله در کشور 
دانست. متوسط رشد سالانه تولید گندله کشور برابر ۱۳.۲۴ میلیون 
تن و متوس��ط رش��د س��الانه تولید این محصول طی یک دهه اخیر 
برابر ۱۱.۲۸ درصد عنوان  ش��ده است. انتظار می رود با به بهره برداری 

رسیدن طرح های در دس��ت اجرا ظرفیت اسمی تولید گندله کشور 
در پایان س��ال ۱۴۰۳ ب��ه ۷۳.۵ و در پایان س��ال ۱۴۰۴ به ۷۹.۵۷ 

میلیون تن برسد.
ظرفیت اس��می تولید آهن اس��فنجی کشور در س��ال ۱۳۹۲ برابر 
۱۹.۶۵ میلی��ون تن گزار ش��د، از این می��زان ۱۵.۵۵ میلیون تن به 
تولید اختصاص یافت. با توس��عه واحده��ای احیا ظرفیت تولید این 
محصول در کش��ور در س��ال گذش��ته به ۳۷.۹۸ میلی��ون تن ارتقا 
یافت. مجموع میزان تولید آهن اس��فنجی کشور در سال گذشته به 
۳۱.۷۳ میلیون تن رس��ید. میزان تولید این محصول در کش��ور طی 
س��ال های اخیر تحت تاثیر محدودیت های ان��رژی بوده و آن طور که 
انتظار می رفته، ارتقا نیافته است. به این ترتیب، همواره از محدودیت 
در تولید آهن اسفنجی به عنوان چالشی در مسیر تولید شمش فولاد 
یاد می شود. متوسط رشد سالانه ظرفیت و تولید واقعی آهن اسفنجی 
به ترتی��ب برابر ۷.۶ و ۸.۲۵ درصد گزارش  ش��ده اس��ت. پیش بینی 
می ش��ود با آغاز به کار طرح های جدید و در دس��ت اجرا در زنجیره 
فولاد کش��ور، ظرفیت تولی��د این محصول تا پایان س��ال ۱۴۰۳ به 

۴۲.۵۵ و در پایان سال ۱۴۰۴ به ۵۳.۷۱ میلیون تن افزایش یابد.
ظرفیت تولید فولاد میانی )ش��مش فولاد( کش��ور در سال ۱۳۹۲ 
برابر ۲۲.۴۹ میلیون تن برآورد ش��ده، این ظرفیت با متوس��ط رشد 
س��الانه ۷.۸۳ درصد در پایان س��ال ۱۴۰۱ ب��ه ۴۴.۳۲ میلیون تن 

رسیده اس��ت. در س��ال ۱۳۹۲ برابر ۱۶.۱ میلیون تن شمش فولاد 
در کش��ور تولید شد. متوسط رش��د تولید فولاد کشور در یک دهه 
موردبح��ث براب��ر ۷.۳۳ درص��د ب��وده و از این رو می��زان تولید این 
محصول در س��ال ۱۴۰۱ برابر ۳۰.۴۳ میلیون تن ارتقا یافته اس��ت. 
باید خاطرنش��ان کرد که میزان تولید ش��مش کشور در سال ۱۳۹۹ 
نیز تقریبا نزدیک به حجم تولید آن در س��ال گذشته و برابر ۳۰.۲۵ 
میلیون تن بوده، اما با ایجاد محدودیت های انرژی از س��ال ۱۴۰۰ و 
همچنین سیاس��ت گذاری های نامطلوب از حجم تولید فولاد کشور 
در س��ال ۱۴۰۰ کاسته شد و به ۲۷.۹ میلیون تن رسید. پیش بینی 
می شود با آغاز به کار طرح های در دست اجرا در زنجیره فولاد کشور، 
ظرفی��ت تولید ای��ن محصول در پایان س��ال ۱۴۰۳ به ۵۱.۷۱ و در 

انتهای سال ۱۴۰۴ به ۵۷.۶۵ میلیون تن برسد.
از مقایس��ه آم��ار و ارقام یادش��ده می توان این طور برداش��ت کرد 
که ظرفیت س��ازی برای تولید ۵۵ میلی��ون تن فولاد در افق ۱۴۰۴، 
هدف دور از دسترس��ی نیس��ت. یعنی با احتساب واحدهای در حال 
 توس��عه، تحقق این هدف، شدنی به نظر می رس��د، اما میان ظرفیت 
اسمی و واقعی تولید، اختلاف قابل توجهی است. میزان تولید واقعی 
فولادس��ازان تحت تاثیر عوامل مختلفی از جمل��ه تامین مواد اولیه، 
انرژی و زیرس��اخت در حوزه های مختلف همانن��د حمل ونقل، بازار 

فروش داخلی و صادراتی و... خواهد بود.

آخرین آمار تولید در زنجیره فولاد زیر ذره بین
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ضرورت توسعه صادرات برای تداوم فولادسازی
صادرات زنجیره فولاد از ۶.۲ میلیارد دلار فراتر رفت

ظرفیت ه�ای ایران در زمین�ه منابع معدنی و انرژی 
زمین�ه توس�عه زنجی�ره ارزش ف�ولاد را به ویژه در 
دهه های اخی�ر را فراهم کرده اس�ت؛ به نحوی که در 
حال  حاضر ایران در جایگاه دهمین فولادساز بزرگ 
دنی�ا ق�رار دارد و علاوه بر تامین نی�از داخل، امکان 
صادرات ف�ولاد و محصولات ف�ولادی را به بازارهای 
جهانی پیدا کرده است. روند رو به رشد تولید فولاد 
نیازمن�د ارتقای س�هم صادرات ف�ولاد و محصولات 
ف�ولادی در بازار جهانی اس�ت. آم�ار تولید فولاد از 
ابتدای امس�ال حکایت از روند رو به رش�د تولید در 
این بخ�ش دارد. خوش�بختانه آمار ف�روش فولاد و 
محص�ولات فولادی به ب�ازار جهانی نیز رو به رش�د 
گزارش می ش�ود. بنا به تازه ترین آمار منتشرش�ده 
از س�وی انجم�ن تولیدکنن�دگان ف�ولاد ای�ران ارز 
ص�ادرات در ای�ن زنجیره از ۶.۲ میلی�ارد دلار فراتر 
رفت، هرچند انتظار م�ی رود صادرات این زنجیره به 

محصولات نهایی با ارزش افزوده بالاتر منتقل شود.

سخن پایانی
تولید فولاد در رده صنایع استراتژیک قرار دارد و نقشی تعیین کننده 
در میزان توس��عه اقتصادی کش��ورها ایفا می کن��د. باتوجه به ذخایر 
س��نگ آهن و همچنین منابع انرژی ایران، زنجیره فولاد در کشور ما 

توسعه یافته است. در طول دهه های اخیر، سرمایه قابل توجهی جذب 
زنجیره فولاد ش��ده و این صنعت توس��عه یافته است. انتظار می رود با 

توسعه فولادسازی، مسیر این صنعت هموار شود.

توسعه صنعت فولاد تحت تاثیر سیاست گذاری اشتباه 
و با تکی��ه  بر منابع غنی معدنی و انرژی کش��ور، انجام  
گرفته اس��ت. برهمین اس��اس نیز در حال  حاضر شاهد 
بروز مش��کلات ج��دی در رون��د فعالیت ای��ن زنجیره 
هستیم. در واقع با از میان رفتن مزیت های تولید فولاد، 

در عمل بهره وری در این بخش کاسته خواهد شد.
نبود تناسب در س��رمایه گذاری در حلقه های مختلف 
زنجیره فولاد، یکی از چالش هایی است که روند فعالیت 

این صنعت را تحت تاثیر منفی قرار می دهد. 
در واقع گام نخس��ت توس��عه صنعت فولاد در کشور 
ما اش��تباه برداشته  ش��ده و به ارزش افزوده تولید توجه 

کافی نشده است.
 وی اف��زود: بخش بزرگی از س��رمایه اختصاص یافته 
ب��ه توس��عه صنع��ت فولاد کش��ور توس��ط دول��ت یا 
بخ��ش خصولتی انجام  ش��ده اس��ت، دولت نی��ز منابع 
کش��ور را در اختی��ار دارد؛ بر همین اس��اس نیز عمده 
سرمایه گذاری های توسعه ای در این بخش به حلقه های 
ابتدای��ی و میانی این زنجیره ب��ا ارزش افزوده محدود و 
بیش ترین س��هم س��رمایه گذاری اختصاص  یافته و در 
چنین شرایطی خام فروش��ی به استراتژی قابل قبول در 

صنعت ما بدل شده است.
اغلب صنایع بزرگ فولادی کش��ور با تکیه  بر منابع و 
ذخایر احداث  شده اند و در نتیجه در جانمایی آنها اصل 
رقابت پذیری موردتوجه قرار نگرفته است. همان طور که 
بارها تاکید شده، طرح های توجیهی برای احداث برخی 
صنایع بزرگ فولادی کشور از جمله فولاد مبارکه، ابتدا 
در مناطق جنوبی کش��ور و نزدیکی به آب، بوده است، 
اما در اجرا محل احداث این صنایع تحت تاثیر مس��ائل، 
فش��ارهای سیاس��ی و اجتماعی به مناط��ق دیگری از 

کشور منتقل  شده اند.
فع��الان صنایع بالادس��تی فولاد در س��ال های اخیر 
با اش��اره بر محدودیت مص��رف آب در صنایع فولادی 
کشور، در تلاش هستند تا احداث و توسعه این زنجیره 
را در مناطق مرکزی و عموما خش��ک و کم آب کش��ور، 
توجیه کنن��د. بااین وجود، با گس��ترش خشکس��الی و 
مشکلات پیش روی تامین آب برای صنایع، چالش های 
جانمایی اشتباه در احداث و توسعه صنایع، بیش ازپیش 

نمایان می شود.
در ط��ول ۴ ده��ه اخی��ر، صنای��ع س��نگین ضربات 
جبران ناپذیری را به محیط زیست تحمیل کرده اند. وی 
افزود: دولت در این سال ها منابع مختلف را ارزان قیمت 
و بدون هیچ حس��اب دقیقی در اختیار حلقه های میانی 
صنعت فولاد قرار داده اس��ت، به این ترتیب این واحدها 
از سودآوری قابل توجهی برخوردار بوده اند، درحالی که 
بخش بزرگی از س��ودآوری صنایع یادش��ده تحت تاثیر 
مناب��ع دولتی اس��ت. چنانچه مقرر ش��ود امتیازات این 
صنایع از آنها س��لب ش��ود، در عمل تولید و سودآوری 

آنها نیز تحت تاثیر منفی قرار خواهد گرفت.
س��ودآوری برخ��ی صنایع ب��زرگ ف��ولادی ما حتی 
از نرم ه��ای جهان��ی بالات��ر اس��ت؛ اما این س��ودآوری 
حاص��ل ارتق��ای بهره وری نیس��ت، بلکه یاران��ه پنهان 
تخصیص یافته به صنایع عامل س��ودآوری برخی صنایع 
اس��ت. البته تولی��د در این واحده��ا از منظر کیفی در 
سطح مطلوبی قرار دارد، بااین وجود مدیریت تولید آنها 
با اش��کالات فراوانی همراه اس��ت و همی��ن موضوع نیز 
از بهره وری در این صنای��ع می کاهد. هزینه حمل ونقل 
برخی کالاهای معدنی کشور که صادر می شوند، به ازای 
ه��ر ت��ن، ۳۰ دلار برآورد می ش��ود، در حالی  که ارزش 
همی��ن محصولات به ازای هر تن ۶۰ تا ۹۰ دلار اس��ت. 
یعنی مس��یر اش��تباه تولید و فرآوری مانع بهره وری در 
این بخش است. چنانچه یارانه اختصاص یافته به تولید و 
حمل این محصولات، حذف شود، در عمل تداوم تولید 
ممکن نخواهد بود. راهکار ارتقای بهره وری، س��ودآوری 
و تداوم تولید در زنجیره فولاد کش��ور، حرکت به سمت 
تولید محصولات نهایی این زنجیره با ارزش افزوده بالاتر 
اس��ت، اما دولت ها در طول ۴۰ س��ال گذشته، اهتمام 
خ��ود را به خام فروش��ی اختص��اص داده ان��د. در واقع 

برنامه ای برای کمک به صنایع تکمیلی وجود ندارد.
البت��ه انتقاداتی به روند فعالیت برخی صنایع تکمیلی 
فولاد وج��ود دارد که بهره وری تولی��د را در این بخش 
تحت تاثیر منفی قرار می دهد. در ش��رایطی که ظرفیت 
تولی��د لوله و پروفیل در کش��ور ما ح��دود ۲۰ میلیون 
تن برآورد می ش��ود، بس��یاری از صنایع تنه��ا با ۱۰ تا 
۲۰ درصد ظرفیت خود تولید می کنند و همین موضوع 
نیز از رقابت پذی��ری فعالیت در این بخش می کاهد. در 
واق��ع باید اقرار کرد که توس��عه در صنایع تکمیلی نیز 
به درس��تی انجام نگرفته و انتق��ادات قابل توجهی به آن 

وارد است.
تقویت صنایع تکمیلی راهکار اصلاح ش��رایط موجود 
است. در واقع انتظار می رود دولت با اعطای مشوق های 
مختلف یا راهکارهایی همچون کمک در تامین سرمایه 

در گردش، مشکلات حاکم بر تولید را مرتفع کند.
متاس��فانه این دس��ت مش��کلات و کمبودها در سایر 
حلقه های تولید محصولات معدنی نیز به چشم می خورد. 
در حقیقت، باید بپذیریم که مشکل از استراتژی توسعه 
صنایع کش��ور اس��ت یا به بیان دیگر توس��عه معادن و 
صنای��ع وابس��ته به آن، ب��ا تکیه  بر اس��تراتژی دقیق و 

مدونی، محقق نشده است.
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انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد ایران، آمار کام��ل حجم و ارزش 
صادرات ۱۰ماهه زنجیره فولاد کشور را منتشر کرد؛ براساس آمار 
ارزش ص��ادرات زنجیره فولاد در ۱۰ماه��ه ۱۴۰۲ از ۶.۲ میلیارد 
دلار فراتر رفت. براس��اس آمار و ارقام منتشرشده ارزش صادراتی 
زنجیره فولاد ۲۱ درصد بیشتر شده و به ۱.۱ میلیارد دلار رسیده 
اس��ت. صادرات محصولات فولادی از این زنجیره نسبت به مدت 
مشابه س��ال گذشته جهش ۷۷درصدی داش��ته و حجم صادرات 

محصولات این زنجیره برابر ۲۴ میلیون تن گزارش  ش��ده اس��ت. 
حجم صادرات اس��لب در این بازه زمانی ۳۸.۸درصد بیشتر شده و 
در همین حال تناژ فروش فولاد میانی به بازار جهانی، ۱۰.۸درصد 

افزایش  یافته است.
گفتنی است، در شرایطی که صادرات میلگرد در این بازه زمانی 
۲ درصد بیشتر ش��ده، ارزش صادراتی آن ۹ درصد کاهش  یافته، 
یعنی ۱۳۰میلیون دلار از ارزش صادرات میلگرد کاسته شده است. 

باتوج��ه به ظرفیت قابل توجه میلگرد در کش��ور، این افت به منزله 
تحمیل فشار به تولید محصولات فولادی است.

در ادامه باید خاطرنش��ان کرد ک��ه در مدت زمان مذکور حجم 
صادرات کنس��انتره س��نگ آهن ۱۰ برابر و حج��م صادرات گندله 
س��نگ آهن ۲ برابر ش��ده اس��ت. باتوجه به تاکید مداوم دولت به 
ارتق��ای ارزش آفرینی و تولید و صادرات محصولات با ارزش افزوده 

بالاتر، این رشد صادرات جای تعجب دارد.

نگاهی به آمار صادرات فولاد
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رشد ۲۹۰ درصدی ترانزیت از خراسان جنوبی
۳۳۰ کیلومت�ر مرز مش�ترک خراس�ان جنوبی با 
افغانس�تان از ظرفیت هایی این استان برای توسعه 
اس�ت که با توجه ویژه به این ح�وزه می توان رونق 
اقتصادی را در این منطقه محروم کش�ور به ارمغان 
آورد. مرزها دارای اهمیت بسزایی در توان اقتصادی 
و می�زان مب�ادلات بازرگانان کش�ورهای مختلف با 
یکدیگر هس�تند و بدیهی اس�ت توجه به آنها تاثیر 
مس�تقیمی بر اش�تغال و تولید و مب�ادلات تجاری 
خواهد داش�ت. در این راس�تا توجه به مقوله مرزها 
یک�ی از مهم ترین نقش ه�ا را در رونق اقتصادی ایفا 
می کند. با توجه به اینکه اس�تان خراس�ان جنوبی، 
س�ومین اس�تان پهناور کش�ور و دارای گستردگی 
زیادی است، این امر موجبات ایجاد ۱۰ واحد گمرکی 
در این اس�تان را موجب ش�ده اس�ت. در این بین، 
م�رز ماهیرود، به عنوان یک�ی از مهم ترین مرزها با 
کشور افغانستان، از تبادلات تجاری بسیار مطلوبی 
برخوردار است که عمده کالاهای صادراتی استان، از 

این مرز، به کشور افغانستان صادر می شود.

کاهش زمان رسیدگی به پرونده ها 
در شهرداری کرج 

شهردار کرج از کاهش 
در  پرونده های  محسوس 
نوبت انتظار رسیدگی در 
کمیس��یون ماده ۵ خبر 

داد.
خبرنگار  گ��زارش  ب��ه 
الب��رز  اس��تان  از   
مهرداد کیانی با اشاره به 
ماده  برگزاری کمیسیون 

۵ اظهار کرد: در این کمیس��یون که به ریاس��ت اس��تاندار 
محترم البرز برگزار می ش��ود، نمایندگان��ی از اداره کل راه 
شهرس��ازی، می��راث فرهنگی، جه��اد کش��اورزی البرز و 

همچنین شهرداری و شورای شهر کرج حضور دارند.
کیانی ادامه داد: با توجه به اینکه از تصویب طرح تفصیلی 
فعل��ی کرج بیش از ۱۴ س��ال می گذرد و ط��ی این مدت 
نیازهای ش��هر و ش��هروندان تغییر کرده است، اعضای این 
کمیسیون نسبت به بررسی و اصلاح مغایرت های موجود با 

این طرح اقدام می کنند.
وی ب��ا بی��ان اینکه کمیس��یون ماده ۵ مرج��ع اصلاح و 
اعمال تغییرات در طرح تفصیلی فعلی است، گفت: ضوابط 
و تغییرات��ی که از طریق این کمیس��یون در طرح تفصیلی 
موجود اعمال می شود، در کنار نگاه محیط زیستی و انسان 

محور، توسعه شهری را به دنبال دارد.
وی، توضی��ح داد: بررس��ی مطالبات ش��هرداری کرج در 
مسیر اجرای برخی طرح های عمرانی هم جزء کارکردهای 
این کمیسیون محسوب می شود. شهردار کرج ابراز کرد: به 
عنوان مثال؛ با افزایش روزافزون جمعیت کرج و به تبع آن 
گسترش ترافیک شهری نیاز داریم که در برخی نقاط شهر 
تقاطع جدیدی ایجاد یا معبری بازگش��ایی یا تعریض شود 
که ممکن است این موارد در طرح تفصیلی فعلی پیش بینی 
نش��ده باش��د که بررس��ی و تصویب این نیازهای جدید به 
عهده کمیسیون ماده ۵ است. به گفته کیانی، رسیدگی به 
درخواست ها و مشکلات شهروندان در خصوص موضوعاتی 
مثل صدور پروانه س��اختمانی از جمله دیگر مواردی است 

که از طریق اعضای کمیسیون ماده ۵ صورت می گیرد.
 وی با بیان اینکه خوشبختانه با حمایت استاندار محترم 
البرز جلسات این کمیسیون به طور منظم برگزار می شود، 
اضافه کرد: طی دو سال گذشته هر دو هفته یک بار شاهد 
برگزاری جلسات این کمیسیون هستیم و برخلاف گذشته 
تقریب��ا هیچ پرون��ده در نوبت انتظاری در این کمیس��یون 
وج��ود ندارد. این مس��ئول توضی��ح داد: با برگ��زاری این 
جلسات منظم، بیش از ۲۰۰ پرونده که از سال های قبل در 
نوبت رسیدگی کمیسیون ماده ۵ بودند تعیین تکلیف شده 

و درخواست ها با سرعت زیادی رسیدگی می شود.
کیانی در پایان با اشاره به برخی دستاوردهای شهرداری 
در کمیس��یون ماده ۵ گفت: تصویب ضوابط تشویقی برای 
بهسازی بافت های فرسوده و تس��هیل در بارگذاری برخی 
املاک شهرداری در جهت اجرای پروژه های عمرانی بخشی 

از این دستاوردها بوده است.

دریافت گواهی بین المللی
سه بیمارستان در زاهدان 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
زاهدان در نشس��ت خبری با اصحاب رس��انه که به منظور 
تش��ریح دس��تاوردهای حوزه س��لامت در دانش��گاه علوم 
پزشکی برگزار شده بود گفت: سه بیمارستان تحت پوشش 
این دانش��گاه، درحال حاض��ر دارای مجوز پذی��رش بیمار 
خارجی هستند که می توانند با توسعه گردشگری سلامت 

به توسعه استان کمک کنند.
وی ادامه داد: برای نخس��تین بار امس��ال سه بیمارستان 
علی ابن ابیطال��ب )ع(، چش��م پزش��کی الزه��را )س( و 
یعنی  بین المللی گرفته ان��د،  بیمارس��تان میرجاوه گواهی 
پذیرش بیمار از تمامی دنیا در این س��ه بیمارس��تان انجام 
خواهد ش��د. وی با اشاره به حوزه آموزش نیز گفت: در دو 
س��ال گذش��ته پارک علم و فناوری دانشگاه علوم پزشکی 
زاهدان را راه ان��دازی کردیم و به میزان ۸۷ هزار متر مربع 
فض��ا در اختیار آنها قرار دادیم، که طی مدت فعالیت خود، 
ب��ه میزان تمام اختراعات��ی که از ابتدای پی��روزی انقلاب 
اس��لامی تا پایان س��ال ۱۴۰۰، اختراع به ثبت رسیده، در 
دو س��ال اخی��ر اختراع به ثب��ت رس��انده ایم و تاکنون ۶۷ 
محصول فناورانه و س��ه محصول تجاری سازی شده در ۸۰ 
مجموعه فناورانه فعال در پارک به ثبت رس��یده است. وی 
خاطرنش��ان کرد: در گذشته نخس��تین رشته فوق تخصص 
در حوزه علوم پزش��کی زاهدان آموزش داده می ش��د تنها 
چش��م بود اما در دو سال اخیر رش��ته های مختلفی مانند 
گوارش کودکان، فلوش��یب نازایی و... را تربیت می کنیم و 

برای خدمت به سایر نقاط اعزام می شوند.

تحقق ۱۰۳ درصدی درآمدهای 
مالیاتی در آذربایجان غربی

آذربایج��ان غربی مدیرکل ام��ور مالیاتی آذربایجان غربی 
از تحقق ۱۰۳ درصدی درآمدهای مالیاتی در اس��تان طی 
امس��ال خبر داد. به گزارش ایس��نا، جعف��ر پورمختار، ۱۶ 
بهمن ماه در نشس��ت خبری با اصحاب رسانه که در محل 
س��الن جلس��ات این اداره کل برگزار ش��د، افزود: طی ۱۰ 
ماهه امسال ۵۰ هزار و ۹۲۳ میلیارد ریال مالیات در استان 
وصول شده اس��ت.  وی ادامه داد: بیشترین وصول مالیات 
استان از منبع عملکرد اشخاص حقوقی و مالیات بر ارزش 
افزوده بود.  مدیرکل امور مالیاتی استان گفت: ۱۳۲۶ مورد 
فعال اقتصادی دارای تراکنش بانکی گس��ترده در اس��تان 
شناس��ایی شده اس��ت. پور مختار با اش��اره به شناسایی ۶ 
مورد فرار مالیاتی گسترده در استان، افزود: مطالبه بیش از 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان فرار مالیاتی از اشخاص حقوقی 
و حقیقی انجام ش��ده است.  مدیرکل امور مالیاتی استان با 
اش��اره به محل هزینه کرد مالی��ات وصولی افزود: طی ۱۰ 
ماهه امسال، ۹ هزار و ۲۲ میلیارد ریال عوارض ارزش افزوده 
بین ش��هرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری و عش��ایر استان 
تقس��یم ش��ده که نسبت به سال گذش��ته ۹۲ درصد رشد 

داشته است. 
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تجارت صنعت
استانها

ایلام، قطب تولید »ماهی در قفس« 
پیشرفت های استان ایلام بعد از انقلاب در بخش های مختلف بسیار چشمگیر 
است، یکی از این بخش ها تولید »ماهی در قفس« است که این استان حرف های 
زی��ادی ب��رای گفتن دارد. به گزارش مهر، اس��تان ایلام بع��د از پیروزی انقلاب 
اسلامی شاهد پیشرفت های بی نظیری در بخش های مختلف بوده که بدون شک 

بخش شیلات و تولید ماهی یکی از این بخش ها است.
وجود دریاچه س��د سیمره، س��د میمه، دویرج و... در استان ایلام باعث رونق 
پرورش ماهی در قفس در استان ایلام شده است. پرورش ماهی در قفس یکی از 
روش های پرس��ود و صنعتی کم هزینه در پرورش آبزیان در آب های استان ایلام 
به شمار می رود که در سال های اخیر این صنعت مهم مورد توجه سرمایه گذاران 

قرار گرفته است. 
س��د س��یمره با ظرفیت بیش از ۳ میلیارد متر مکع��ب، از ظرفیت های مهم 
اس��تان ایلام در توس��عه آبزی پروری است، ۲۱ طرح پرورش ماهی در قفس در 
سد سیمره به ظرفیت اسمی ۲ هزار تن مشغول فعالیت است. پرورش ماهی در 

قفس از جمله فرصت های اقتصادی و س��رمایه گذاری جدید در اس��تان ایلام به 
شمار می رود که سرمایه گذاران زیادی را به دریا کشانده است.

مدیر ش��یلات سازمان جهاد کش��اورزی استان ایلام در این باره در گفت وگو با 
مهر گفت: استان ایلام به لحاظ تعدادطرح هایی که با ظرفیت ۲ هزار تن در آن 

عملیاتی شده رتبه اول کشور را کسب کرده است.
رضا س��لیمانی اضافه کرد: پیش بینی می ش��ود تا پایان س��ال حدود ۱۰ هزار 
تن انواع آبزیان از این منابع برداش��ت ش��ود. وی یادآور شد: توسعه این فعالیت 
و اج��رای صنایع وابس��ته و تبدیلی از جمله سیاس��ت های مدیریت ش��یلات با 

هماهنگی جهاد کشاورزی شهرستان در امسال است.
تولید ۲۰۰ میلیارد تومان ماهی در قفس در بدره �

در اس��تان ای��لام ظرفیت تولی��د ۱۰ هزار تن ماهی در قف��س در محیط های 
محصور ش��ده وجود دارد که شهرستان بدره با تولید بیش از ۲ هزار تن یکی از 
این ظرفیت ها است. مدیر جهاد کشاورزی بدره در گفت وگو با مهر گفت: امسال 

یک میلیون قطعه بچه ماهی در ۲۱ قفس پرورش ماهی در پش��ت س��د سیمره 
بدره رهاسازی شده است. 

جبار فتاحی بیان کرد: پیش بینی می شود بالغ بر هزار تن ماهی از نوع قزل آلا 
به ارزش ۲۰۰ میلیارد تومان تولید و روانه بازار ش��ود. طبق گفته کارشناس��ان 
استفاده از ظرفیت های موجود بخش پرورش ماهی در سد سیمره می تواند منجر 
به درآمد هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی در اس��تان شود. شهرستان بدره اکنون به 
عنوان قطب تولید ماهی سردآبی قزل آلا در استان ایلام مطرح است و امیدواریم 
با گس��ترش طرح های پرورش ماهی در قفس، این ظرفیت افزایش یابد که هم 
در امر اش��تغال پایدار و هم در جلوگیری از مهاجرت موثر است. علاوه بر بخش 
پرورش ماهی در قفس، استان دارای ۲۶۵ طرح پرورش ماهی سردآبی و گرمابی 
در اس��تان فعال اس��ت که در این مزارع آبزیانی چون قزل آلا، کپور و گونه های 
بومی پرورش داده می ش��ود. درحال حاضر ۲ هزار و ۸۰۰ نفر به صورت مستقیم 

و غیرمستقیم در حوزه شیلات استان ایلام فعال هستند.

خراس��ان جنوبی با داش��تن ۳۳۰ کیلومتر مرز مش��ترک با کشور 
افغانس��تان، از گذشته های دور تا کنون به واسطه کوتاهی مسافت با 
استان های کشور همسایه از قرابت های فرهنگی، اجتماعی، مذهبی 

و تجاری برخوردار بوده است.
در خراسان جنوبی از ۴ بازارچه مرزی ماهیرود، دوکوهانه، گلورده 
و یزدان، گمرک مرزی ماهیرود بار اصلی صادرات کالا به افغانس��تان 
را به دوش می کش��د و نزدیک به ۵۰ درصد صادرات کالاهای ایرانی 
به افغانس��تان از این بازارچه ها روانه بازارهای افغانس��تان می ش��ود. 
ماهیرود یکی از مهم ترین دروازه های ورود به بازار افغانستان است که 
همه روزه شاهد رفت و آمد کامیون ها و تریلی ها در این مرز هستیم.

رشد ۸۲ درصدی صادرات �
محمد کوه گرد، مدیرکل گمرکات اس��تان خراسان جنوبی، اظهار 
کرد از ابتدای امس��ال هزار و ۹۱۰ تن کالا به ارزش ۵۳۷۷۹۰ هزار 

دلار استان صادر شده است.
وی ب��ه صادرات قطعی از گم��رکات بیرجند، ماهی��رود و گمرک 
مس��تقر در بازارچه مرزی ماهیرود اش��اره کرد و بیان کرد: از ابتدای 
امس��ال ارزش کالای صادراتی معادل ۱۵۱ میلیون و ۱۷۳ هزار دلار 
به وزن بالغ بر ۱۰۳۵ هزار و ۴۰۰ تن است که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل از نظر ارزش ۸۲ درصد رشد را نشان می دهد.
ب��ه گفته مدیرکل گمرکات خراس��ان جنوبی ب��ا بیان اینکه عمده 
اقلام صادراتی قطعی گمرکات اس��تان در این مدت ش��امل سیمان، 
روغن س��وخت تقطیری، صیفی جات، کاشی و مصنوعات پلاستیکی 

بوده است.
وی عن��وان کرد: این اقلام به کش��ورهای افغانس��تان، پاکس��تان، 

ترکمنستان، ارمنستان، قزاقستان و عراق و... صادر شده است.
ک��وه گرد ب��ه صادرات ماده ۱۱۶ )کالاهای اظهار ش��ده در س��ایر 
گمرکات کش��ور، خروج��ی از گمرک ماهیرود و گمرک مس��تقر در 
بازارچه های مرزی استان( اشاره کرد و بیان کرد: ارزش کل صادرات 
م��اده ۱۱۶ مع��ادل ۳۸۶ میلیون و ۶۱۶ هزار دلار ب��ه وزن بیش از 
۸۷۵هزار تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر وزن ۵۰ 

درصد افزایش داشته است.
به گفته وی عمده اقلام خروجی موضوع ماده ۱۱۶ شامل سیمان، 

کاشی، سرامیک و موکت و... بوده است.
محمد کوه گرد، مدیرکل گمرکات خراس��ان جنوبی، اظهارکرد: از 
ابتدای امس��ال کالاهای ترانزیتی به وزن ۴۱۹هزار و ۲۴۹ تن شامل 
فوفل، لوازم یدکی مستعمل و غیره از کشورهای ترکیه، امارات متحده 
عربی، فدراسیون روسیه، اندونزی و ویتنام از طریق گمرک ماهیرود 

به کشور افغانستان ترانزیت شده است.
وی بیان کرد: ترانزیت در استان نسبت به مدت مشابه سال قبل از 

نظر وزن ۲۹۰ درصد افزایش داشته است.
ماهیرود آماده فتح بازارهای جدید صادراتی �

کوه گرد گفت: به لحاظ ارزش، افزایش ۳۶۴ درصدی صادرات کالا 
به کشور پاکستان و افزایش صادرات کالا به کشور عراق را نسبت به 

مدت مشابه سال قبل شاهد بوده ایم.
مدیرکل گمرکات خراس��ان جنوب��ی به راه اندازی س��امانه جامع 
امورگمرکی و انجام کلیه تشریفات گمرکی به صورت مجازی و بدون 

نیاز به حضور در استان طی دولت مردمی سیزدهم اشاره کرد.
کوه گرد بیان کرد: در راس��تای توسعه اقتصادی و حمایت از تولید 
و افزایش صادرات و دسترسی آسان و سریع به مواد اولیه وارداتی و 
همچنین ارزیابی در محل محص��ولات صادراتی، انبار اختصاصی در 

شرکت کویرتایر و شرکت زغال سنگ طبس ایجاد شده است.
مرز ماهیرود قطب صادرات شرق کشور �

مدیرعام��ل س��ازمان منطقه وی��ژه اقتصادی خراس��ان جنوبی با 
اش��اره به نوپا بودن منطقه ویژه که از سال ۹۳ در بیرجند و از سال 
۹۵ در س��ایت مرزی ماهیرود ش��روع به فعالیت کرده اس��ت، گفت: 
س��ایت مرزی منطقه ویژه در ماهیرود ۱۰۰ هکتار مس��احت دارد و 
خوش��بختانه تاکنون ۱۰۰ درصد سرمایه گذاری در این سایت انجام 

گرفته است
حسین زارعی افزود: استقبال خیلی خوبی در حوزه سرمایه گذاری 
در م��رز ماهیرود انجام گرفته و تاکنون با ۴۷ واحد س��رمایه گذاری 
قرارداد منعقد ش��ده که ۲۷ واحد به بهره برداری رسیده و ۲۰ واحد 

هم در دست احداث است.
وی ب��ا اش��اره به جایگاه خ��وب منطقه ویژه اقتصادی اس��تان در 
ش��ورای عالی مناطق آزاد و ویژه تجاری با توجه به عمر کوتاهی که 
از آن گذش��ته، اذعان داشت: باوجود زیرساخت های خیلی خوبی که 
در مرز دوغارون خراس��ان رضوی وجود دارد و بیشترین صادرات به 
افغانس��تان هم از این مرز انجام می گیرد طی ماه های گذشته شاهد 
افزایش چشمگیر صادرات از مرز ماهیرود بوده ایم که علت آن بهبود 
زیرساخت ها و همدلی و همراهی دستگاه های اجرایی دخیل در مرز 

بوده است.
وی ب��ا بیان اینک��ه روزانه حدود ۷۰۰ ت��ا ۸۰۰ کامیون متعلق به 
منطقه ویژه از این مرز ورود و خروج می ش��ود، به ترافیک س��نگینی 
که طی هفته های گذشته در مرز ماهیرود رقم خورد، اشاره و اذعان 
داش��ت: درحال حاضر این ترافیک مدیریت شده و روند ترخیص در 

زمان کوتاهی انجام می گیرد.
رشد 47 درصدی صادرات از سایت مرزی منطقه ویژه �

به گفته مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خراسان جنوبی به لحاظ 
زیرساختی همه امکانات از جمله آب، برق، گاز و اینترنت برای ورود 

سرمایه گذاران در مرز ماهیرود به همت دولت فراهم است.
وی ب��ه رغبت تجار افغان برای برقراری روابط تجاری با کش��ور از 
طریق مرز ماهیرود اش��اره و افزود: علی رغم تحولاتی که در کش��ور 
افغانستان رقم خورد حتی یک روز هم مرز ماهیرود تعطیل نشد که 

این نشان از امنیت پایدار حاکم بر این سایت مرزی است.
وی همچنین از اس��تقرار ایک��س ری دوم مرز ماهیرود ظرف چند 
ماه آینده در س��ایت منطقه ویژه اقتصادی خبر داد و افزود: از جمله 
نیازهای این س��ایت مرزی احداث هتل و بیمارستان است که تلاش 

داریم عملیات اجرایی هتل را به زودی شروع کنیم.
زارعی اس��تقرار هر ک��دام از این زیرس��اخت ها را در مرز ماهیرود 
زمینه س��از رونق و توسعه صادرات و مراودات تجاری دانست و افزود: 
واحدهای مستقر در منطقه به تجهیزات آتش نشانی، واحد HSEو ۶ 
نفر نیرو مجهزند و هر واحد ذخیره سازی آل را هم انجام داده است.

وی از تجهی��ز منطقه ویژه اقتصادی در مرز به ۱۲ ش��یر هیدرانت 
خبر داد و اذعان داش��ت: دو دستگاه ماش��ین آتش نشانی خریداری 
ش��ده که یکی در بیرجند و دیگری در مرز ماهیرود مس��تقر خواهد 

شد.
وی از مرز به عنوان ظرفیت س��رمایه گذاری برای کل استان نام برد 

که باید بیشتر مورد حمایت قرار گیرد.
مدیرعام��ل منطقه وی��ژه اقتصادی خراس��ان جنوب��ی از افزایش 
۷۰درصدی کل ناوگان ورودی به سایت مرزی منطقه ویژه اقتصادی 
در ۹ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: در 
۹ ماه گذشته ۲۹ هزار و ۶۵۸ کامیون به سایت ورود کرده اند که این 
رقم در مدت مشابه سال گذشته ۲۰ هزار و ۱۷۱ کامیون بوده است.

زارعی با تاکید بر اینکه در این مدت ترانزیت ۱۹۲درصد و صادرات 
هم ۴۷ درصد افزایش داشته، افزود: حجم سرمایه گذاری انجام شده 

در سایت مرزی ماهیرود تاکنون ۴۸۰میلیارد تومان بوده است.
ضرورت برقراری تعاملات خراسان جنوبی با افغانستان �

مجتبی فردوس��ی پور دیپلمات ارش��د وزارت امور خارجه و مدیر 
گروه مطالعاتی غرب آسیا و شمال افریقای مرکز مطالعات سیاسی و 
بین المللی وزارت امور خارجه در سفر هفته گذشته خود به خراسان 
جنوب��ی در گفت وگو با بازار اظهار کرد: در اس��تان خراس��ان جنوبی 
بر اس��اس آمایش س��رزمین و طرح مطالعاتی ارائه ش��ده از س��وی 
دانشگاه های منطقه به ویژه دانشگاه بیرجند بررسی و زیرساخت های 
لازم تعاملات اقتصادی فی ما بین خراس��ان جنوبی و کش��ور معین 

افغانستان آنالیز شده است.

وی ب��ا بی��ان اینکه حتما بای��د وضعیت ویژه و خاصی که کش��ور 
افغانس��تان در حوزه اقتصادی و امنیت اجتماع��ی دارد در وضعیت 
مش��ترک تعام��لات دیده ش��ود، اظهارکرد: افغانس��تان ب��ه عنوان 
یک کش��ور برادر و دوس��ت می تواند بس��تر مناس��ب را در تعاملات 

بین جامعه ای مخصوصا در حوزه مناطق فضای محلی ایجاد کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه می توانی��م در حوزه تولی��د انرژی های پاک از 
سوخت های فضولات استفاده کنیم، گفت: ایران می تواند از توانمندی 
و زیرس��اخت ولایت فراه در حوزه کش��ت فراس��رزمینی استفاده و 
کشاورزی مکانیزه را به آن منطقه ببرد تا بتوانیم از زمین های حاصل 

خیز منطقه بهره مند شویم.
وی بیان کرد: با توجه به اینکه هر دو طرف منطقه به عنوان قطب 
معدنی مطرح هس��تند تعاملات مشترک در حوزه معدن می تواند به 
یک ظرفیت بالای اقتصادی تبدیل و تعاملات در حوزه ترانزیت کالا 

را افزایش دهد.
وی با اشاره به اینکه می توانیم استان خراسان جنوبی را در تواصل 
استان سیس��تان و بلوچستان برای دسترسی افغان ها به آب آزاد در 
حوزه کریدور جنوب به ش��مال مطرح کنیم، گفت: امروز افغانستان 
رشد یافته ای را می خواهیم که هم دارای امنیت باشد و هم زمینه های 

توسعه اقتصادی برای مردم افغانستان را به وجود بیاورد.
وی با اش��اره به اینکه کش��ور ایران با ۱۵ کش��ور همسایگی دارد 
ک��ه این مهم می توان��د ظرفیت های غنی را برای ای��ران ایجاد کند، 
افزود: گرچه وضعیت کش��ور افغانستان به عنوان یک کشور محروم، 
بحران زده و تحت اش��غال مطرح می ش��ود ام��ا می تواند در تعریف 
جدیدحوزه همس��ایگی، نقطه عطف در اتصال قاره های آسیا، اروپا و 

افریقا شناخته شود.
وی گف��ت: امیدواری��م داده های اطلاعاتی این نوع هم اندیش��ی ها 
بتواند به عرصه اجرا برسد و مردم به ویژه اهالی استان خراسان جنوبی 
بتوانند به صورت ملموس از این وضعیت رش��د و توس��عه در حوزه 

اقتصاد مقاومتی بهره برداری کنند.
دبی��رکل اتاق بازرگانی ای��ران هم در گفت وگو با ب��ازار بیان کرد: 
خراس��ان جنوبی با ظرفیت مبتنی بر دیپلماسی مرزی و دیپلماسی 
با سیاست همسایگی یکی از پر ظرفیت ترین استان های کشور است.
وی با بیان اینکه اس��تان خراسان جنوبی صرف نظر از قابلیت های 
معدنی، استعدادهای گردشگری، سابقه تمدنی و دانشی و کارکردهای 
هم مرزی با کشور افغانستان ظرفیت هایی دارد که می تواند در ماورا 
با ازبکس��تان به وجود آورد، افزود: امروز ضرورت دارد یک س��ری از 
تغییرات ایجاد کنیم تا بتوانیم مبتنی بر آن قابلیت مند کردن الگوی 

سیاست همسایگی را به وجود آوریم.
شاه ویس��ی گفت: استان خراس��ان جنوبی می تواند به عنوان یکی 
از اس��تان های پیش��رو با کارکرد و هدف گذاری مشخص و همچنین 

با عوامل موثر، نقش پیشران و تحول ساز را در کشور به وجود آورد.
وی با بیان اینکه خراسان جنوبی با قابلیت دانشگاهی و تعامل بین 
بخش��ی که دارد می تواند زنجیره ای متناسب بر دیپلماسی مبتنی بر 
سیاس��ت همسایگی را برای کشور برقرار کند، عنوان کرد: اتاق ایران 
راهبری و استعداد بخش خصوصی را به میدان آورده و سعی می کند 
مبتنی بر ای��ن همراهی ها در حوزه های اس��تانی و نهایتا در محیط 

منافع ملی ظرفیت های اقتصادی اثرگذار را به وجود آورد.

سخن پایانی
در حالی شاهد تحول و رونق در مرز ماهیرود هستیم که با توجه 
به حجم گسترده صادرات و امکانات زیرساختی که بخش خصوصی 
در کن��ار بخش دولتی فراهم کرده اس��ت این م��رز می تواند قطب 
صادرات ش��رق کشور ش��ود و افزایش تعاملات استان با افغانستان 
و دیگر کشورهای همسایه باید همچنان اولویت مسئولان و بخش 

خصوصی استان باشد.



دول��ت در زمان انتخابات با وعده س��اخت س��الی 
یک میلیون مس��کن از دیگر رقب��ای خود جلو افتاد 
و سکاندار قوه مجریه شد؛ اما تاکنون نتوانسته وعده 
خ��ود را عملی کند و به نظر هم نمی رس��د که بتواند 
 در پای��ان دول��ت خود، ۴ میلیون مس��کن را تحویل 

بدهد. 
به طورقط��ع اجرای نهضت ملی مس��کن در اولویت 
سیاس��ت های وزارت مسکن اس��ت، اما شاهد اتفاق 

خاصی نیستیم. 
بخ��ش خصوصی مایل به کم��ک برای وزارت راه و 
شهرسازی برای ساخت مسکن است، اما دولت راغب 

به همکاری نیست. 
اجرای این طرح به تنهایی توس��ط دولت، طولانی و 
این باعث افزایش هزینه و کاهش کیفیت ساخت وساز 
و در نهای��ت، نارضایتی مردم و متقاضیان طرح هایی 

مانند مسکن مهر خواهد شد.
درسی دیگر که از طرح مسکن مهر می توان گرفت، 
این است که کم توجهی به مشارکت بخش خصوصی 

به ویژه در بحث زیرساخت ها است. 
اگ��ر بخ��ش خصوص��ی در بحث زیرس��اخت های 
پروژه های نهضت ملی مس��کن مانن��د جاده، احداث 
مدرس��ه، مکان های تفریحی، بوس��تان و دیگر موارد 
مش��ارکت کند، هزینه های بس��یار زی��ادی از دوش 
دولت برداش��ته می ش��ود، زیرا دولت به تنهایی توان 
مال��ی و نی��روی اجرای ای��ن طرح ب��زرگ را ندارد، 

بنابراین مشمول زمان خواهد شد.
دول��ت بودج��ه ای ب��رای انجام ط��رح نهضت ملی 
مس��کن ندارد و بهتر است از بخش خصوصی در این 

زمینه استفاده کند. 
به نظر نمی رس��د که دولت به صورت مستقل بتواند 
ای��ن طرح را اجرا کن��د و حتی اگر از نظر بودجه هم 
مشکلی نداشته باشد؛ مانند طرح مسکن مهر با فساد 
روبه رو می ش��ود و مشکلات بس��یاری ایجاد می کند. 
باید اجازه دهند بخش خصوصی وارد این طرح شود 

تا از مشکلات جانبی و فساد جلوگیری شود.
دولت در طرح نهضت ملی مسکن باید یک قرارداد 
حساب ش��ده و فن��ی، با بخش خصوص��ی امضا کند. 
زمی��ن در اختیار آنها بگذارد و در قبال آن، در زمان 
مش��خص واحد تحویل بگیرد؛ دولت نباید در مسائل 

حاشیه ای ورود کند. 
در نتیجه، با شرایط مالی موجود، دولت توان انجام 
ای��ن طرح را به تنهایی ن��دارد و باید بخش خصوصی 

برای تکمیل این طرح مشارکت کند.
الان زمان مناس��بی برای س��اخت مس��کن است؛ 
افزایش چش��مگیر در زمینه نرخ مصالح س��اختمانی 
نداری��م و ب��رای س��ازندگان، بهترین فرص��ت برای 
ساخت وس��از است، اما در حال  حاضر بازار مسکن در 

رکود به سر می برد. 
وضعیت سیاس��ی کش��ور مناسب و ش��فاف نیست 
و ت��ا زمان��ی که ادام��ه دار باش��د، بازار مس��کن هم 

به همین صورت در رکود می ماند. 
ن��رخ خریدوف��روش مس��کن به ص��ورت زائ��د بالا 
رفته اس��ت، اما به علت کاهش ق��درت خرید مردم، 
خریدوف��روش زیادی در ب��ازار انجام نمی ش��ود. در 
اجاره مس��کن بحث متفاوت است؛ قیمت ها در بازار 
اس��تیجاری افزایش پیدا کرده و امکان دارد، ش��اهد 

رشد بیشتر هم باشیم.
از طرفی، وضعیت بازار مس��کن تاحدودی بستگی 
به وضع سیاسی کشور دارد و اگر این وضع همچنان 

ملتهب باشد، رکود ادامه دارد. 
در بازار مس��کن، هم مسائل داخلی و هم خارجی، 
باید موردتوجه قرار گیرند، در غیر این صورت خرید 

و فروش مسکن در رکود باقی می ماند.
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نقاب بی قانونی بر چهره املاک
بررسی  از موضوع تغییر کاربری واحدهای مسکونی به اداری و تجاری

طبق ماده 
۱۰۰ قانون 

شهرداری ها، 
مالکان اراضی و 
املاک واقع در 
محدوده شهر 
یا حریم آن، 

باید قبل از هر 
اقدام عمرانی یا 
تفکیک اراضی و 
شروع به ساخت 

ساختمان، از 
شهرداری پروانه 
ساخت اخذ کنند

تغییر کاربری 
واحدها، جز در 

موارد خاص 
ممنوع  است 
و در صورت 

مشاهده، طبق 
کمیسیون ماده 
۱۰۰ شهرداری 
با متخلف برخورد 

خواهد شد

سخن پایانی
این روزها یک��ی دیگر از مواردی که در آپارتمان ها به چش��م 
می خورد، تغییر کاربری واحدها اس��ت که خ��واه یا ناخواه این 
تغیی��ر در نح��وه ت��ردد و زندگی ش��خصی افراد تاثی��ر خود را 
می گذارد، بنابراین قبل از انجام و تغییر کاربری در این موارد و 
قبل از درگیری و اختلاف، در واقع بهتر اس��ت پیش از هرگونه 
اقدام نسبت به اخذ رأی مثبت همسایه ها اقدام کرد تا در آینده 

با مشکلات حقوقی و کیفری مواجه نشوید.
طبق بند ۲۴ ماده ۵۵ قانون ش��هرداری، ص��دور پروانه برای 
تمام��ی س��اختمان ها و ساخت وس��ازهایی که در ش��هر انجام 

می شود، در حیطه فعالیت های شهرداری است. 
مطاب��ق با ای��ن قانون، چنانچه در س��اختمانی که س��ند آن 
مس��کونی اس��ت، فعالیت های تجاری انجام گیرد، ش��هرداری 
موظف اس��ت ب��ا این قضیه برخورد کند و پ��س از احراز تخلف 
مالک یا مس��تاجر، در ارتباط با تعطیلی محل کس��ب و پیشه از 

جانب کمیسیون اتخاذ تصمیم های لازم انجام گیرد.
برخی مالکان در پی تبدیل کاربری خانه خود از مس��کونی به 
تجاری هستند و برای این کار راهکارهای قانونی وجود دارد که 
می توانن��د از طریق آن قضیه را پیگیری کنن��د. تغییر کاربری 

خانه همیشه یکی از دغدغه های صاحبان آنها است که بیشترین 
تغیی��ر نیز در حوزه تغییر کاربری به تجاری یا تغییر کاربری به 
اداری انجام می گیرد، چراکه همان طور که اش��اره کردیم، ملک 
تجاری یا اداری دارای ارزش بیش��تری است و به اصطلاح صرفه 

اقتصادی بیشتری دارد.
هرگونه تغییر کاربری دارای مسیر مشخصی است که باید طی 
شود. برای انجام این کار باید به دفاتر خدمات نوسازی ناحیه ای 
ک��ه ملک در آن قرار دارد، مراجع��ه کنید و روال کار اداری آن 

را انجام دهید.

تغیی��ر کاربری ی��ا تغییر بهره برداری عبارت اس��ت از اس��تفاده 
س��اختمان بعد از اح��داث و جز آنچه در محتوای ط��رح و پروانه 
ساختمان قید شده است. رایج ترین تخلفات تغییر کاربری مربوط 
به دائر کردن واحدهای تجاری در مناطق غیرتجاری و بهره برداری 

از ساختمان های مسکونی به صورت اداری است.
طبق قوانین ش��هرداری، تغییر در نحوه اس��تفاده از ساختمان و 
نقض ضوابط مربوط به کاربری ممنوع است. برای رسیدگی به این 
امر، کمیسیون ماده ۱۰۰ ش��هرداری مرجع رسیدگی به این گونه 
تخلفات اس��ت. تغییر کاربری اراضی یک��ی از مهم ترین موضوعات 
ملکی اس��ت. هر ملکی دارای کاربری مشخصی است و کاربری ها 

هم ان��واع مختلفی دارن��د. از میان انواع کارب��ری املاک، کاربری 
مس��کونی، اداری، تجاری و کشاورزی؛ مهم ترین و پرکاربردترین ها 

هستند.
هرگون��ه تغییر در کارب��ری بدون رعایت ضواب��ط قانونی تخلف 
محس��وب می ش��ود. در این صورت، اگر ملک در محدوده شهری 
باش��د، ش��هرداری با تش��کیل پرونده، آن را به کمیسیون مربوطه 
ارج��اع خواه��د داد. اگر مل��ک در حیط��ه نظ��ارت وزارت جهاد 
کش��اورزی باش��د، این وزارتخانه موضوع تغییر کاربری بدون اخذ 
مج��وز را پیگیری خواهد کرد. براس��اس قوانین ش��هرداری، برای 
س��اخت هر ملکی ابتدا یک مجوز صادر می شود که کاربری ملک 

به صورت دقیق در آن مش��خص شده اس��ت. به این مجوز، پروانه 
س��اخت می گویند که دریافت آن پیش از ش��روع هرگونه عملیات 

ساخت وساز لازم است.
در کنار این موضوع که کاربری ملک در پروانه س��اخت آن قید 
می ش��ود، ش��هرداری نیز موظف اس��ت به صورت م��داوم بر تغییر 
کاربری زمین مس��کونی یا تغییر کاربری به تجاری نظارت داشته 
باش��د و مانع از فعالیت های غیرقانونی ش��ود. بهتر است بدانید که 
هرگونه تغییر کاربری زمین که به صورت غیرقانونی انجام بگیرد و 
همراه با تخلف باشد، مجازات سنگینی را به همراه دارد که از جمله 

آنها باید به جریمه نقدی و حبس اشاره کرد.

تغییر در نحوه استفاده از ساختمان ممنوع است

س: 
عک

مهدی بابایی، عضو ش��ورای اس��لامی ش��هر تهران در رابطه با 
موضوع تغییر کاربری واحدهای مسکونی در شهر تهران به  
گفت: براس��اس قانون شهرداری، تخلفات مرتبط با تغییر کاربری 
ساختما ن به ماده ۱۰۰ ارسال می شود و برخورد با متخلفان طبق 
ای��ن قانون انج��ام می گیرد. طبق ماده ۱۰۰ قانون ش��هرداری ها، 
مال��کان اراض��ی و ام��لاک واقع در محدوده ش��هر ی��ا حریم آن، 
باید قبل از هر اقدام عمرانی یا تفکیک اراضی و ش��روع س��اخت 
س��اختمان از شهرداری، پروانه ساخت اخذ کنند. در صورت نبود 
پروانه ساخت، شهرداری می تواند از عملیات ساختمانی جلوگیری 

کند.
وی افزود: در کمیسیون ماده ۱۰۰، اصلی ترین سند مورداستناد، 
طرح تفصیلی ش��هر تهران است و در صورت وجود پهنه اداری یا 
تج��اری برای س��اختمان، با تکیه بر رأی اع��اده بنا تصمیم گیری 
می ش��ود. ب��ه هر حال، در ش��رایط فعل��ی چنی��ن قوانینی برای 

جلوگیری از تغییر کاربری واحدهای مس��کونی وجود دارد و باید 
شهرداری ها نسبت به نظارت دقیق و اجرای رأی اقدام کنند.

مشکلی از بابت همکاری ها وجود ندارد �
عضو ش��ورای اس��لامی ش��هر تهران در رابطه با نحوه همکاری 
سازمان های ذی ربط برای حل مشکل تغییر کاربردی ساختمان ها 
به  گفت: در حوزه تغییر کاربری، شهرداری ها به طوررسمی 
اقدام ب��ه نظارت و اجرای قانون کرده و اگ��ر مالکان مقاومتی در 
برابر قانون داشته باشند، قوه قضائیه با قدرت اجرایی خود نسبت 
ب��ه ورود و پلمب مل��ک موردنظر اقدام می کند، بنابراین مش��کل 

خاصی از این بابت وجود ندارد.
وی اف��زود: هیچ گونه مج��وز پایان کاری ب��رای ملکی که دارای 
تخلف اس��ت، صادر نمی ش��ود و مالکان برای تعیین تکلیف ملک 
خ��ود، باید رفع خلاف کرده یا نس��بت به رفع رأی تخریب تلاش 

کنند.

تغییر کاربری مش�روط برای  �
دانش بنیان ها

بابای��ی در رابط��ه با اس��تقرار 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان 
در واحدهای مس��کونی به  
توضیح داد: شرکت ها و موسسات 

ب��رای انج��ام امور روزمره خود نی��از به دفت��ر کار دارند و باتوجه 
به قوانین ش��هرداری ها، این شرکت ها و موسسات باید در املاک 
اداری ی��ا تجاری اس��تقرار داش��ته باش��ند، اما برخی مش��اغل و 
موسس��ات دانش بنی��ان می توانند از املاک با کاربری مس��کونی، 
به صورت دفتر کار اس��تفاده کنند، البته باید این نکته را یادآوری 
کنیم که این ش��رکت ها تنها می توانند به مدت محدود و به شرط 
رضایت س��ایر واحده��ا از این امتیاز بهره مند ش��وند، در غیر این 

صورت اجازه فعالیت ندارند.

ماده ۱۰۰ ، مرجع رسیدگی به تخلفات تغییر کاربری

محمد محس��ن مظف��ری، کارش��ناس حقوقی و وکی��ل پایه یک 
دادگس��تری به  گفت: قانون با هدف مدیریت فضای ش��هری 
و اس��تفاده از س��اختمان ها، انواع کاربری را پیش بینی کرده است. 
طبق قانون، وظیفه اعلام و نظارت بر نوع کاربری هریک از فضاهای 
شهری طبق نقش��ه تهیه شده برعهده شهرداری ها است تا مالکان و 
استفاده کنندگان از فضای شهری، طبق کاربری از آنها بهره ببرند.

ای��ن کارش��ناس حقوقی بااش��اره به تف��اوت نرخ ان��واع کاربری 
واحدهای ساختمانی گفت: برخی کاربری های مسکونی در راستای 
کارهای تجاری و اداری اس��تفاده  ش��ده و این امر روزبه روز در حال 
افزایش اس��ت. وی افزود: قانون، طبق م��اده ۵۵ وظیفه ای برعهده 
شهرداری ها گذاشته  است تا با نظارت و کنترل در برابر این تخلفات 

ایستادگی کند.
این کارش��ناس حقوقی تصریح کرد: جدا از مطالب گفته شده، در 
برخی موارد قانون شهرداری اس��تثنائاتی را برای برخی مشاغل در 
نظر گرفته که کار را تاحدودی پیچیده تر می کند. به طورمثال، دفاتر 

وکالت، اس��ناد رس��می، ازدواج و طلاق، مهندس��ی، انتشار مجله و 
اح��داث مطب از این قان��ون مصون مانده اند. ازاین رو این مش��اغل 
می توانند با رعایت حال سایر ساکنان از فضای مسکونی نیز استفاده 
کنن��د. بااین هم��ه حتی اگر ف��رد از همان کاربری مشخص ش��ده، 
اس��تفاده نامناسبی داشته باش��د و باعث مزاحمت برای همسایه ها 

شود، موضوع قابل پیگیری است.
به گفته مظفری، هر شخصی همان قدر به اموال خود مسلط است 
ک��ه به اموال دیگران ضرری نرس��اند، در نتیجه افراد باید ش��رایط 
عمومی یک س��اختمان را رعایت کنند، در غی��ر این صورت اهالی 
س��اختمان می توانند باتوجه به قانون با ف��رد خاطی برخورد کنند 
و در این راس��تا، راه های مختلفی از جمله اطلاع رس��انی به سامانه 

۱۳۷ وجود دارد. 
وی افزود: در صورت اعلام شکایت، شهرداری ها موظف هستند بنا 
بر اختیارات خود، مانع فعالیت غیرمجاز این واحدها شوند و مالکان 
این واحدها نیز موظف هستند در مدت تعیین شده به کاربری اصلی 

واحد خود بازگردند.
وی در پایان گفت: قوانین تغییر 
کاربری  جز در موارد خاص ممنوع 
اس��ت و در صورت مشاهده، طبق 
م��وارد مطرح در کمیس��یون ماده 
۱۰۰ شهرداری با متخلف برخورد 

خواهد شد. 
وی اف��زود: در ص��ورت عدم تمکی��ن و اطاع��ت متخل��ف به رأی 
کمیس��یون م��اده ۱۰۰ ممکن اس��ت حکم حبس ب��رای وی صادر 
ش��ود. اگرچه طبق ماده ۱۰۰ شهرداری، امکان تغییر کاربری ملک 
ممکن نیس��ت و استفاده از ملکی متفاوت از نوع کاربری ساختمان 
غیرقانونی اس��ت، اما ممکن است به دلیل تغییر در شرایط زندگی و 
بافت منطقه، برخی از اراضی یا ساختمان ها با تغییر کاربری روبه رو 
شوند، در واقع تغییر کاربری ملک یا زمین با اجازه قانون گذار انجام 

می شود.

شهرداری ها در برابر تخلفات تغییر کاربری، ایستادگی کنند

ورود بخش 
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تجارت صنعت
گزارش

یکی از مهم تری�ن مصادیق ایجاد نظم در 
جوامع شهری، جداسازی واحدهای تجاری 
از واحده�ای مس�کونی، اداری و صنعت�ی 
است. در این میان، افراد سودجوی بسیاری 
بدون مجوز، اراض�ی و املاک خود را تغییر 
کاربری می دهند. قانون گذاران برای چنین 
اقدامات�ی جریمه تغییر کاربری مس�کونی 
ب�ه تجاری طب�ق قوانین موج�ود را در نظر 
گرفته ان�د. آگاهی از جریم�ه تغییر کاربری 
مس�کونی به تجاری طب�ق قوانین موجود 
قبل از هرگون�ه تصمیم به تغیی�ر کاربری، 
می تواند در راس�تای پیش�گیری از تخلف 
ش�هروندان از قوانین وضع ش�ده در جامعه 

بسیار تاثیرگذار باشد.
وج�ود پرونده های بس�یار در دادگاه ها و 
ص�دور حکم ب�رای جریمه تغیی�ر کاربری 
مس�کونی ب�ه تج�اری، حاکی از آن اس�ت 
که بس�یاری از افراد ندانس�ته و بدون علم 
ب�ه قوانین، تغیی�ر کاربری را ب�دون مجوز 
انجام می دهند و مجرم ش�ناخته می شوند. 
قانون گذار این اف�راد را مجبور به پرداخت 
جریم�ه یا مج�ازات حبس و قب�ول جریمه 
تغیی�ر کاربری مس�کونی به تج�اری طبق 
ای�ن  قوانی�ن موج�ود می کن�د.  در 
گزارش تبعات تغییر کاربری ساختمان ها از 
مس�کونی به تجاری را از نگاه کارشناسان 

بررسی کرده است.



 جوابیه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

»روابط عمومی و ام��ور بین الملل وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در پاسخ به مطلب منتشره با عنوان: »در 
بررسی پیش��نهاد جدید حمایتی برای کارگران مطرح 
ش��د/آبی از »حق مسکن منطقه ای« گرم نمی شود« در 
تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۶، جوابیه ای به روزنامه ارسال کرده. 
توضیحات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برابر قانون 

مطبوعات عینا منتشر می شود.
باتوجه به ش��رح وظایف این وزارتخانه موارد زیر را به 

استحضار خوانندگان محترم روزنامه می رساند.
۱ - باتوجه به ماده )۴۱( قانون کار، ش��ورای عالی کار 
همه س��اله موظف اس��ت میزان حداقل مزد کارگران را 
تعیین نماید. ش��ورای عالی کار که به موجب ماده ۱۶۷ 
قانون کار تشکیل می ش��ود نهادی سه جانبه بوده و در 
آن علاوه بر نمایندگان دولت، نمایندگان تشکلات عالی 
کارگ��ری و کارفرمایی نیز عضوی��ت دارند و تصمیمات 
آن��ان به منزله تصمیم و نظر موکلی��ن آنها )کارگران و 
کارفرمایان سراسر کشور( است، لذا تعیین حداقل مزد 
در حیطه وظایف ش��ورای عالی کار اس��ت. ضمن آنکه 
باتوجه به ترکیب ش��ورای عالی کار در جلسات، حداقل 
مزد همه ساله براساس قوانین و مقررات و ضوابط جاری 
کشور و با رعایت اصل سه جانبه گرایی با اجماع و توافق 

اعضای شورای عالی کار تعیین می گردد.
۲ – همه س��اله در تعیی��ن حداق��ل م��زد، اعض��ای 
ش��ورای عالی کار ضم��ن مطالعه و بررس��ی وضعیت و 
اقتضائات بنگاه های اقتصادی به تحلیل شرایط موجود 
پرداخته و با در نظر گرفتن حفظ اش��تغال و صیانت از 
نیروی کار، توان پرداخت صنایع و تناس��ب بین حقوق 
و دریافتی ش��اغلین و مزدبگیران بخش دولتی و بخش 

خصوصی نسبت به تعیین مزد اقدام نموده اند.
۳ – مهم ترین خواسته کارگران در زمینه مزد، حفظ 
ق��درت خرید و افزایش مزد واقعی آنان اس��ت و حفظ 
ق��درت خرید کارگران از طری��ق افزایش مزد و کاهش 
نرخ تورم امکان پذیر اس��ت، لذا باتوجه به اینکه حداقل 
مزد از متغیرهای اقتصاد کلان اس��ت، افزایش آن بدون 
توس��ل به دیگر روش های تکمیل��ی � حمایتی و اتخاذ 
سیاس��ت های کلان اقتصادی به منظ��ور مهار و کاهش 
تورم، نمی تواند به خودی خود س��بب افزایش س��طح 

درآمد واقعی و بهبود معیشت کارگران شود.
۴ -کاهش ش��کاف دس��تمزدی به قلمروهایی فراتر 
از مناس��بات کارگر و کارفرما و قانون کار و تصمیمات 
ش��ورای عالی کار ارتباط دارد و کاس��تن این شکاف در 
گ��رو رفع موانع تولید و رش��د اقتصادی و بهبود فضای 
کس��ب وکار در نظام اقتصادی کش��ور اس��ت و عوامل 
ب��رون زا که به جامعه تحمیل می ش��ود نیز می تواند بر 

روند تعیین حداقل مزد تاثیرگذار باشد.«

 تعیین حریم گسلی ۹ شهر دیگر 
در دولت سیزدهم

رئیس مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرسازی گفت: 
تاکنون حریم گس��لی ۶ کلانش��هر مصوب و ابلاغ ش��ده 
اس��ت و ۹ ش��هر دیگر در مرحله پایانی تدوین و ارائه به 

شورای عالی شهرسازی برای ابلاغ قرار دارند.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، محمدمهدی حیدری 
همچنی��ن از برنامه آن مرکز برای تکمیل حریم گس��لی 
۲۴ شهر دیگر که به طور عمده مراکز استان ها هستند، تا 

پایان دولت سیزدهم خبر داد.
وی با یادآوری اینکه در س��ال های گذش��ته و در دولت 
قب��ل، حریم گس��لی ۶ کلانش��هر تهران، مش��هد، تبریز، 
ک��رج، زنجان و کرمان تهیه، تصویب و ابلاغ ش��د، تداوم 
برنامه ه��ای مرکز برای تعیین حریم گس��لی ش��هرهای 
لرزه خی��ز و همچنی��ن مراکز اس��تان ها تا پای��ان دولت 

سیزدهم را اعلام کرد.
رئیس مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرس��ازی ادامه 
داد: در دولت س��یزدهم و تاکنون حریم گسلی شهرهای 
شیراز، بم، سی سخت، اردبیل، ارومیه، لاهیجان، قائمشهر، 
ساری و گرگان تعیین و تهیه شده است و مراحل پایانی را 
طی می کند که بعد از تصویب در شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران برای اجرا ابلاغ خواهد ش��د و مقرر شده 

است تا این کار قبل از اتمام امسال انجام شود.
حیدری توضیح داد: حریم گس��لی ۲۴ ش��هر دیگر نیز 
تا پایان س��ال آینده تمام می ش��ود که عم��ده آنها مراکز 
استان ها هس��تند. ش��هرهایی همچون بجنورد، بیرجند، 
بندرعباس، بوش��هر، اهواز، یاس��وج، هم��دان، اراک، قم، 
س��منان، سنندج و ش��هرهایی دیگری همچون خوی که 

لرزه خیزی بالایی دارند، در این برنامه قرار دارند.
این مقام مسئول تصریح کرد: در تلاش هستیم تا پایان 
س��ال آینده، حریم گسلی ش��هرهایی که آغاز شده و در 

برنامه تهیه و تدوین قرار گرفته است، به اتمام برسد.
به گفت��ه وی، عملیات میدانی برخی ش��هرها که حریم 
گسلی آنها در دست تهیه و تدوین است، به اتمام رسیده 
و برخی نیز در دس��ت انجام ق��رار دارد و مراحل مختلف 

پیشرفت را طی می کند.
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تناقض در وعده بزرگ
وضعیت مبهم پروژه های نهضت ملی مسکن

برهم خوردن تعادل در بازار مس�کن در پی افزایش تقاضا 
و کاهش ساخت وس�از در کشور اتفاقی بود که دولت جدید 
در همان ابتدای کار با آن روبه رو شد. این موضوع باعث شد 
تا دولت س�یزدهم س�اخت 4 میلیون واحد مسکونی را در 
قالب طرح نهضت ملی مس�کن به مردم وعده دهد. طرحی 
که باتوجه به بس�تر اقتصادی کش�ور ب�ا اماواگرهای زیادی 

روبه رو شد.
طرح نهضت ملی مسکن از جمله طرح های دولت سیزدهم 
برای افرادی است که به دلیل شرایط اقتصادی امکان خرید 
خانه را ندارند و دولت از این طریق مسیر را برای مستاجران 
و جوان�ان فراهم کرد تا به مرورزمان مبلغی را واریز کنند تا 
فشاری بر آنها تحمیل نشود. به تازگی وزیر راه و شهرسازی 
از س�اخت ح�دود ۲ میلی�ون واح�د نهضت ملی مس�کن 
خبر داده اس�ت که درب�اره جزئیات ای�ن پروژه ها از جمله 
پیش�رفت فیزیکی و مکان یابی آنها اطلاعاتی وجود ندارد. 
براس�اس قانون جهش تولید مس�کن دولت سیزدهم، باید 
تا س�ال ۱4۰4 س�الانه یک میلیون واحد مسکونی در قالب 
طرح نهضت ملی مس�کن احداث کند. در این راس�تا، طبق 
اظه�ارات بذرپاش، تاکنون س�اخت بیش از ۲ میلیون واحد 
مسکونی آغاز شده است. وی هفته گذشته در حاشیه سفر 
هیات دولت به اس�تان هرمزگان اظهار کرده که ۲ میلیون و 
4۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در سراسر کشور در حال 
ساخت اس�ت و این عدد مرتب افزوده می ش�ود. حال باید 
دید اع�داد و ارقام اعلامی تا چه حد رنگ واقعیت می گیرد 
و اجرایی می ش�ود.  در این گزارش پروژه نهصت ملی 

مسکن را از نگاه کارشناسان مورد بررسی قرار داده است.

حس��ام اولیایی، کارش��ناس بازار مس��کن به  گفت: نهضت 
ملی مس��کن یکی از پرس��روصداترین طرح ها در زمینه مسکن بود 
که به منظور تامین مس��کن مناسب برای جامعه و کاهش مشکلات 
مسکن در کشور استارت خورده است. هدف اصلی طرح نهضت ملی 
مسکن، تامین مسکن مناسب و قابل دسترس برای اقشار هدف است 
که متاس��فانه تاکنون واحدی تحویل مردم نشده است. البته به علت 
عملکرد دولت قبل در س��اخت مسکن، نقاط ضعفی زیادی به وجود 
آمده و طرح مذکور با مشکلات و چالش ها زیادی مواجه شده است.

وی در ادامه افزود: برای دس��تیابی به اهداف نهضت ملی مسکن، 
نیاز به س��رمایه گذاری بزرگی اس��ت که برخی مشکلات اقتصادی و 
مالی کش��ور مانع این اتفاق شده است. مس��لما مشکلات مربوط به 
تامین منابع مالی برای اجرای طرح های مس��کن، یکی از چالش های 
اساسی در این حوزه است. از سوی دیگر، تامین زمین مناسب برای 
ساخت وساز مسکن از جمله موانعی است که به نظر می رسد با همت 

مسئولان امر در حال حل وفصل است.
وی ب��ا بیان اینکه برای اجرای موفق نهضت ملی مس��کن، نیاز به 
تعام��ل و همکاری موث��ر بین نهادهای مختل��ف دولتی و خصوصی 
است، افزود: برخی از مش��کلات ممکن است به دلیل عدم هماهنگی 
و هم��کاری کافی بین این نهادها وجود داش��ته باش��د. نهضت ملی 
مسکن معمولا تمرکز بیشتری روی تامین مسکن برای اقشار ضعیف 
و کم درآمد دارد و نیازهای مس��کن متنوعی مانند مسکن متوسط و 

بازار آزاد را در نظر نمی گیرد. این موضوع می تواند باعث ایجاد عدالت 
در توزیع مسکن و ارتقای کیفیت زندگی تمامی اقشار جامعه شود.

اصولا دولت ها برای موفق ش��دن در پروژه های مسکنی الزاما باید 
از بخش خصوصی اس��تفاده کنند، یعنی هم��کاری نکردن دولت با 
بخش خصوص��ی فعالیت های اجرایی دولت را تا حد بس��یار زیادی 
مختل می کند. دولت باید با میدان دادن به بخش خصوصی به نوعی 
اعتمادس��ازی دوطرفه ایجاد کند. از طرفی، باید با دخالت و نظارت 
خود، دس��ت س��وداگری و رانت خواری را کوتاه کن��د. همچنین، از 
سازندگان توانمند در راستای مشارکت و کمک به تسریع امور کمک 

بگیرد.
نقدینگی، مشکل اصلی مردم برای تهیه مسکن مناسب �

این کارش��ناس تصریج کرد: مشکل اصلی قدرت خرید مردم برای 
خرید خانه است وگرنه حتی اگر واحدهای نهضت ملی مسکن ساخته 
هم شود،ارزان نیست و قیمت های میلیاردی دارد. در سال های اخیر 
ن��رخ زمین و خانه به قدری بالا رفته که دیگر انبوه س��ازان خصوصی 
تمایل و رغبتی به ساخت مسکن ندارند و در عمل دولت و وزارت راه 

و شهرسازی برای ساخت مسکن ارزان تنها مانده است.
اولیایی خاطرنش��ان کرد: موضوع دیگری که کمتر توجه می گیرد، 
بح��ث رفاه ش��هروندان در کنار س��اخت و تولید مس��کن اس��ت و 
ب��ا نگاهی به واحدهای مس��کن مهر درمی یابیم که بعد از گذش��ت 
بیش از ۱۵س��ال از اجرای این پروژه هنوز م��ردم درگیر موضوعات 

پیش پا افت��اده ای مث��ل حمل ونقل 
و حت��ی یک فضای س��بز س��اده 
هس��تند، بنابرای��ن ض��رورت دارد 
دولت با شفاف س��ازی از طرح های 
عمرانی خود به فکر رفاه متقاضیان 
مسکن در شهرهای جدید باشد و 

فقط یک سقف را نماد یک  خانه نداند.
این اس��تاد دانشگاه در پایان تصریح کرد: دولت باید با برنامه ریزی 
بیشتری عمل و در بخش مسکن، تحرک بیشتری ایجاد کند تا بازار 

مسکن پیشرفت داشته باشد. 
مش��کل مسکن اتفاقی نیس��ت که بتوان در کوتاه مدت آن را حل 
ک��رد و نیاز به زمان دارد، به ش��رطی که در یک دوره چندس��اله در 
کنار طراحی ابزارهای مالی و پولی مناسب به ساخت و تولید مسکن 
توجه ش��ود، در این صورت است که بازار ملک در مسیر توسعه قرار 
می گیرد و ش��رایط بهتر می ش��ود. بخش مس��کن به عنوان پیشران 
اقتصاد کش��ورمان اس��ت و توس��عه در این بخش منجر به توسعه و 
رونق بس��یاری از صنایع و همچنین رشد اقتصادی می شود، بنابراین 
از این بابت، عرضه بیش��تر مسکن و اجرای سیاست های مالیاتی در 
راس��تای کاهش فعالیت های سوداگرایانه در این بازار در سال جدید 
یک ضرورت اجتناب ناپذیر و گامی اساس��ی برای تحقق شعار امسال 

خواهد بود.

سد مشکلات بر سر راه ساخت مسکن

مرتضی جعفری، کارش��ناس بازار مس��کن به  گفت: یکی از 
بزرگ ترین ضعف های دولت برای پیش��برد طرح نهضت ملی مسکن 
در کش��ور، بحث اطلاع رس��انی دقیق اس��ت، چراکه هنوز به صورت 
شفاف مشخص نیس��ت که این واحدهای مسکونی در کدام مناطق 
ساخته می ش��وند، همچنین تفاوت در آمارهای منتشرشده از سوی 
وزارت راه و شهرسازی و بانک مرکزی، تحقق این هدف مهم را با اما 

و اگرهای متفاوتی روبه رو کرده است.
وی در ادامه بیان کرد: اگر دولت بتواند تمام چالش های پیش روی 
ساخت مسکن را کنار بزند و طرح نهضت ملی مسکن را اجرایی کند، 
تعادل چشمگیری در عرضه و تقاضای بازار مسکن به وجود می آید و 

تا حد زیادی قیمت ها کنترل می شود.
 ام��ا نکته ای که وجود دارد،این اس��ت که دول��ت در کنار افزایش 
تولی��د، بای��د سیاس��ت های کنترل��ی را به صورت مس��تمر در نظر 
بگی��رد تا دس��ت دلالان و س��وداگران از بازار مس��کن کوتاه ش��ود 
 و واحدهای مس��کونی ساخته ش��ده بدون واس��طه به دس��ت مردم 

برسد.
این کارش��ناس افزود: دولت با هدف س��اخت مسکن ارزان قیمت، 
طرح نهضت ملی مسکن را مطرح کرد که براساس آن تصمیم گرفت 
با قرار دادن زمین رایگان در اختیار سازندگان، اقدام به ساخت سالی 

یک میلیون واحد مسکونی در کشور کند.
 موضوعی که تاکنون اجرایی نشد و موفق به نظر نمی رسد، چراکه 
حت��ی اگر ای��ن واحدها با زمین رایگان هم س��اخته ش��وند، باز هم 
هزینه های ساخت وساز به مراتب بالاتر از برآوردهای دولت می شود و 

در عمل ساخت مسکن ارزان نرخ زیرسوال می رود.

مسکن بخشی از اقتصاد است �
جعفری افزود: با نگاهی به گذشته مشاهده می کنیم که پروژه های 
مسکن با حداقل آورده متقاضیان تحویل داده می شد. از این رو تکرار 
چنین پروژه هایی برای ساماندهی بازار مسکن و برقراری تعادل بین 
عرضه و تقاضا منطقی به نظر نمی رس��د و ش��رایط اقتصادی کنونی 

به طورقطع جوابگوی چنین پروژه هایی نخواهد بود.
 سیاست های دولت برای خانه دار کردن مردم باید شکل جدیدی به 
خود بگیرد و بازار مسکن از حالت سرمایه ای به سمت کالای مصرفی 
س��وق داده ش��ود؛ همچنین با نظارت مس��تمر و برنامه ریزی دقیق، 
دس��ت س��وداگران و دلالان از این بازار کوتاه شود تا این موضوعات 
نتواند بر آتش تورم بخش مسکن دامن بزند. با این اقدامات قیمت ها 
کاهشی می شود و بازار مسکن به ماهیت اصلی خود بر می گردد. اگر 

این اتفاقات رخ دهد و تس��هیلات 
بخش مس��کن افزایش یابد، قدرت 
خری��د اف��راد ت��ا حد زی��ادی بالا 
م��ی رود و کم��ک بزرگی ب��ه بازار 

می کند.
وی در پای��ان گف��ت: مس��کن 

بخشی از اقتصاد است و تا وقتی که بسترهای اقتصادی کشور اصلاح 
نش��ود، نمی توان انتظار داشت بازار مس��کن  در مسیر درستی قرار 
بگیرد و در کوتاه مدت، این بازار حیاتی س��اماندهی شود. دولت باید 
با نظارت مستمر و همکاری با بخش خصوصی و انبوه سازان، سرعت 
تولید بخش مسکن را افزایش دهد تا کمبود مسکن در کشور، هرچه 

سریع تر جبران شود.

چالش های پیش روی ساخت مسکن باید رفع شوند

سخن پایانی
ش��کل مس��کن پس از روند رو به رش��د جمعیت از دهه ۴۰ شروع 
ش��د و در مقاطعی به اوج خود رسید. جاماندگی تولید مسکن از رشد 
جمعیت و ساخت خانه های لوکس و نامتناسب با قدرت خرید تقاضای 
موثر در بازار مش��کل زا شد. از این رو سیاست های زیادی برای کنترل 
بخش مس��کن اتخاذ ش��د، اما همان طور که از ش��رایط امروز بازار و 
دسترس��ی مردم به این نیاز اولیه پیدا است، این سیاست ها در مرحله 

اجرا موفق نبوده یا اینکه از همان ابتدا نقص داشته اند.
نکته جالب این اس��ت که تامین مس��کن اقش��ار کم درآمد در تمام 
برنامه های توس��عه پس از انقلاب ذکر ش��ده، اما امروز نه تنها مشکل 

خانه دار کردن دهک های فرودس��ت رفع نشده است، بلکه گروه هایی 
 ب��ا درآمد متوس��ط ه��م،  ت��وان و قدرت خرید مس��کن را از دس��ت 

داده اند.
ب��ر این اس��اس با در نظرگی��ری تمامی ابعاد، باید ب��ه نحوه اجرای 
برنامه هایی که تس��کینی بر معضل مس��کن اقش��ار ضعیف، متوسط 
و قش��ر جوان جامعه هس��تند، تمرکز ش��ود. نتیجه این امر، اش��غال 
بخش بیش��تری از هزینه مسکن در س��بد مصرفی خانوار و روز به روز 
دست نیافتنی تر شدن خرید مسکن در اقشار آسیب پذیر جامعه خواهد 

بود.
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حدود ۳۱ ماه از آغاز به کار دولت س��یزدهم می گذرد و س��اخت 
نیمی از واحدهای نهضت ملی مس��کن آغاز شده است؛ پروژه هایی 
که برخی نعتقدند پیش��رفت فیزیکی آنها مشخص نیست و گاهی 
مس��ئولان وزارت  راه و شهرس��ازی علاقه چندانی به اطلاع رسانی 

آن ندارد.
هادی عباس��ی هفته گذشته در یکی از معدود اظهاراتش درباره 
نهضت ملی مس��کن گفته بود؛ هم اکنون س��اخت ۲ میلیون واحد 
مس��کونی نهضت ملی در کش��ور شروع شده اس��ت که هرکدام از 
این واحدها در مراحل مختلفی قرار دارند. برخی از این واحدها در 
مرحله آماده سازی اراضی هستند و فرآیند تخصیص زمین و شروع 
عملیات آماده س��ازی انجام گرفته و برخی نیز به اتمام رسیده و به 

متقاضیان تحویل داده شده است.
یک��ی از نقدهایی که به عملکرد معاونت مس��کن و س��اختمان 
وزارت راه و شهرسازی وارد است، عدم اطلاع رسانی درباره وضعیت 
پروژه های نهضت ملی است. اینکه واحدهای مذکور پس از ۲ سال 
و ۷ ماه در چه وضعیتی به س��ر می برند، پیشرفت فیزیکی آنها چه 

میزانی است؟ در چه مناطقی در حال ساخت هستند؟ و... .
در این بین، برخی نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی جور این 

کم کاری را بر دوش می کشند. 
به عن��وان نمون��ه، رئیس کمیس��یون عمران مجل��س اواخر مهر 
امس��ال بااشاره به اینکه تاکنون برای ۲ میلیون واحد طرح نهضت 
ملی مس��کن، زمین احصا ش��ده، گفته بود: طبق آمار وزارت راه و 

شهرس��ازی ۱.۵ میلیون واحد مس��کونی با میانگین پیشرفت ۲۵ 
درصد در حال ساخت است.

رئیس انجمن انبوه س��ازان نیز درب��اره وضعیت پروژه های نهضت 
ملی مسکن استان تهران اظهار کرده است که حدود ۱۷ تا ۱۸هزار 
واحد این طرح با احتس��اب واحده��ای طرح اقدام ملی دولت قبل 
در تهران توسط انبوه س��ازان در حال ساخت است و ۳هزار و۲۰۰ 
واحد طرح اقدام ملی مسکن که در دوره وزارت محمد اسلامی آغاز 
ش��د، امروز حدود ۸۰درصد پیشرفت فیزیکی دارد. حدود ۱۱هزار 
واحد نهضت ملی مس��کن نیز در مرحله تجهی��ز کارگاه قرار دارد، 
در مجموع پروژه های نهضت ملی مس��کن تهران حدود ۱۰درصد 

پیشرفت فیزیکی دارند.

جزئیات پروژه نهضت ملی مسکن
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 ،۱۴۰۲ پایی��ز  فص��ل  در   
ش��اخص نرخ تولیدکننده بخش 
برق ۳۰۹، ۴ اس��ت که نس��بت 
به فصل قب��ل )تورم فصلی( ۶.۹ 
درص��د کاهش، نس��بت به فصل 
مش��ابه س��ال قبل )ت��ورم نقطه 
ب��ه نقط��ه( ۳۲.۰ درصد افزایش 
و در ۴ فص��ل منته��ی به فصل 
جاری نسبت به دوره مشابه سال 
قبل )تورم س��الانه( ۴۵.۸ درصد 

افزایش داشته است.
به گزارش  و بنا بر آخرین 
گزارش مرکز آمار ایران، در فصل 

پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص نرخ تولیدکننده کل بخش برق نسبت 
به فصل قبل )تورم فصلی( ۶.۹- است که در مقایسه با همین اطلاع در فصل 

قبل )۹.7درصد(، ۱۶.۶ واحد درصد کاهش داشته است. 

به عبارتی، میانگین نرخ دریافتی توس��ط نیروگاه ه��ای برق به ازای فروش 
محصول خود به شرکت های توزیع برق، در فصل پاییز ۱۴۰۲ نسبت به فصل 

قبل، ۶.۹ درصد کاهش دارد.

در فصل مورد بررس��ی، تغییرات ش��اخص نرخ تولیدکننده بخش برق نس��بت به فصل قبل، برای س��اعات مختلف اوج بار، میان بار و کم بار، به ترتیب ۵.۹-، 
۶.۸- و 7.۸- درصد بوده است.

در فصل پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات 
شاخص نرخ تولیدکننده کل بخش برق 
نسبت به فصل مشابه س��ال قبل )تورم 
نقطه به نقطه( ۳۲.۰درصد اس��ت که در 
مقایس��ه با همین اط��لاع در فصل قبل 
)7۲.۳ درصد(، ۴۰.۳ واحد درصد کاهش 
داش��ته اس��ت. به عبارتی، میانگین نرخ 
دریافتی توس��ط نیروگاه های برق به ازای 
ف��روش محص��ول خود به ش��رکت های 
توزیع برق، در فصل پاییز ۱۴۰۲ نسبت 
به دوره مش��ابه س��ال قبل، ۳۲.۰ درصد 

افزایش دارد.
ش��اخص  تغییرات   
تولیدکنن��ده  ن��رخ 
فصل  در  ب��رق  بخش 
مورد بررسی نسبت به 
فصل مشابه سال قبل، 
برای س��اعات مختلف 
و  میان ب��ار  اوج ب��ار، 
کم بار، به ترتیب ۳۶.۸، 
۳۰.۸ و ۳۱.۱ درص��د 

بوده است.
در فصل پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات ش��اخص نرخ تولیدکننده کل بخش 
برق در چهار فصل منتهی به فصل پاییز ۱۴۰۲ نس��بت به مدت مش��ابه در 

س��ال قبل ۴۵.۸درصد است که در مقایسه با 
همی��ن اطلاع در فصل قب��ل )۴۵.۲ درصد(، 

۰.۶ واحد درصد افزایش داشته است.
به عبارت��ی، میانگین نرخ دریافتی توس��ط 
نیروگاه های برق به ازای فروش محصول خود 
به شرکت های توزیع برق، در ۴ فصل منتهی 
به پاییز ۱۴۰۲ نس��بت به دوره مش��ابه سال 
قب��ل، ۴۵.۸ درصد افزای��ش دارد، همچنین 
تغییرات میانگین ش��اخص ن��رخ تولیدکننده 
بخش ب��رق در ۴ فصل منتهی به فصل پاییز 

۱۴۰۲ نس��بت به مدت مش��ابه در سال قبل، برای س��اعات مختلف اوج بار، 
میان بار و کم بار، به ترتیب ۴۸.۸، ۴۵.۹ و ۴۳.۵ درصد بوده است.

بررسی سابقه تورم فصلی نشان می دهد که هرچند در پاییز امسال 
کمترین نرخ تورم مذکور از بهار ۱۴۰۱ تا به امروز به ثبت رسیده است، 
اما این مهم چون پس از بیشترین گرانی در امسال بوده، چندان خود 
را نش��ان نمی دهد، زیرا در پایان امسال به هر صورت یکی از بالاترین 

تورم های سالانه برای تولیدکنندگان برق به ثبت خواهد رسید.
همان ط��وری که در گزارش هم مورداش��اره قرار گرف��ت، در پاییز 
امس��ال نرخ تورم فصلی به -۶.۹ درصد رسیده است. پیش از این، در 
زمس��تان و بهار ۱۴۰۱ هم به ترتیب با نرخ های -۱.۹ درصدی و -۰.۸ 
درصدی تورم منفی فصلی تجربه شده بود؛ با این همه هیچ کدام از این 
کاهش های فصلی نرخ از نظر شدت، قابل مقایسه با نرخ حاصل شده در 

پاییز ۱۴۰۲ نبوده است.
در ای��ن زمینه، امس��ال می تواند نه تنها رکوردار بیش��ترین کاهش 
فصلی نرخ برای تولیدکنندگان برق باشد که در طرف مقابل هم، یک 
رکوردش��کنی دیگر هم داشته است؛ در بهار امسال، تورم فصلی برای 
تولید برق به نرخ بی سابقه ۳۱.۸ درصد رسیده بود که از سال ۱۴۰۰ 
تا امروز، چنین نرخی هیچ گاه تجربه نشده است. پیش از این، بالاترین 
تورم فصلی که در بخش تولید برق به دست آمده بود، در پاییز ۱۴۰۱ 
بود که نرخ آن به ۲۱.۵ درصد بالغ می شد. به این ترتیب ۱۴۰۲ نه تنها 
صاحب بزرگ ترین کاهش نرخ که صاحب بزرگ ترین جهش فصلی در 

زمینه تولید برق محسوب می شود.

کاهش قیمت ها پس از یک جهش

بررسی نرخ تورم نقطه به نقطه در 7 فصل گذشته هم حاوی نکات 
مهمی اس��ت. در بهار ۱۴۰۱ و در حالی که نخس��تین بهار در دولت 
سیزدهم تجربه می شد، نرخ تورم نقطه به نقطه تولید برق ۸.۴ درصد 
بود که جزو معدود گروه ها و زیرگروه های اقتصادی محسوب می شود 
ک��ه باوجود تورم نزدیک ۴۰ درصدی، ن��رخ آن تک رقمی بود. از آن 
زمان تا تابس��تان امسال، بی وقفه بر شدت تورم نقطه به نقطه افزوده 
شد، چنان که در فصل گذشته نرخ آن به 7۲.۳ درصد رسیده است.

کاه��ش هزینه ه��ای تولید ب��رق بر نرخ ت��ورم نقطه ب��ه نقطه اثر 

محسوس��ی گذاش��ته اس��ت، به نحوی که در پاییز نرخ آن نس��بت به 
تابس��تان کاهش چشمگیری را تجربه کرد و برای نخستین بار پس از 
بهار  ۱۴۰۱ روندی کاهنده را تجربه کرد و به ۳۲ درصد رس��ید. این 
جهش های قیمتی بیش از همه خود را در ش��اخص هزینه ها نش��ان 

می دهند. 
در بهار ۱۴۰۱ ش��اخص هزینه تولید برق را ۱۸۸.۳ محاسبه کرده 
بودند که در تابستان امسال این نرخ به ۳۳۲.۳ رسیده بود، یعنی در 

۱۸ ماه هزینه تولید برق تقریبا ۲ برابر افزایش یافت.

نوسانات پرتعداد در شاخص تورم نقطه ای

کاهش تورم تولید برق
پس از یک افزایش تاریخی

 به بررسی گزارش مرکز آمار پرداخت

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

امیرعباس آذرم وند: در فصل پاییز ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص نرخ تولیدکننده کل بخش برق نسبت به فصل قبل )تورم فصلی( 
۶.۹ _است که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۹.۷ درصد(، ۱۶.۶ واحد درصد کاهش داشته است. این مهم در شرایطی رخ 
می دهد که در بهار و تابستان امسال، تورم تولیدکننده در برق در زمینه های مختلف با رکوردشکنی هایی مواجه شد که همگی خبر 
از یک جهش تاریخی نرخ می دادند. از جمله اینکه در بهار امس�ال تورم فصلی تولید برق به نرخ بی س�ابقه ۳۱.۸ درصد رسید و در 
تابستان نیز، تورم نقطه به نقطه به بیش از ۷۲ درصد افزایش یافته بود. به این ترتیب، پس از جهش هایی که کمتر در ایران تجربه 
شده بود، به نظر می رسد تا اندازه ای ثبات قیمتی به وجود آمده است، هرچند می تواند این ثبات نه به دلیل مدیریت امور که به دلیل 

شروع فصل سرد که مصادف است با کاهش مصرف برق و افزایش مصرف گاز، باشد.
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تجارت صنعت
تحلیل روز

همان ط��وری ک��ه در گزارش ه��م به صراحت عیان ب��ود، نرخ تورم 
سالانه تنها نرخ تورمی بود که در زمینه تولید برق و در پاییز امسال، 
ش��اخص آن روندی کاهنده نداش��ت و افزایش یافت، هرچند افزایش 
مزبور بسیار اندک و ۰.۶ درصد باشد. در شرایطی که مرکز آمار ایران 
نرخ تورم س��الانه مصرف کنن��ده را بیش از ۴۴ درص��د برآورد کرده، 
تورم تولیدکننده برق نیز ۴۵.۸ درصد اعلام ش��ده که نش��ان می دهد 
تورم این بخش تقریبا معادل تورمی اس��ت که مصرف کنندگان کشور 

به طورمیانگین تجربه کرده اند.
در تابس��تان امسال، تورم سالانه تولید برق را ۴۵.۲ درصد محاسبه 
ک��رده بودند و در پاییز ۴۵.۸ درصد. نکته ماجرا در این اس��ت که در 

تابستان نسبت به بهار، تورم سالانه افزایش ۱۵.۱ درصدی داشت، اما 
در پاییز در مقایس��ه با فصل گذشته تنها ۰.۶ درصد افزایش هزینه ها 

مشاهده می شود.
نکته مهم دیگر این اس��ت ک��ه از بهار ۱۴۰۱ تا به��ار ۱۴۰۲ تورم 
س��الانه در زمینه تولید برق میان ۱۲ تا ۱۶.۹ درصد در نوس��ان بود، 
اما از بهار امسال شاخص تورم به بیش از ۳۰ درصد و سپس به بیش 
از ۴۵ درصد رسیده است. به طورکلی اثرات جهشی در تورم سالانه با 
س��رعت کمتری از تورم نقطه به نقطه، فصلی و ماهانه تخلیه می شود 
و چنانچه کاهش قیمت ها یا جهش آنها تداوم زمانی داش��ته باش��د، 

به تدریج خود را در نرخ تورم سالانه هم نشان می دهد.



سیاستهایدولتومجلسسردرگمیهاراتشدیدمیکند
 : یک کارشناس اقتصاد در گفت و گو با 

با آغاز عملیات ۷ اکتبر و حمله ارتش اسرائیل 
به غ�زه، خاورمیانه به س�رعت وارد مرحله ای از 
تنش ها و کشمکش ها شده که ایران نیز بخشی 
از این درگیری ها بوده اس�ت. پیرو این ش�رایط 
نرخ هر دلار امریکا پس از یک س�ال تثبیت در 
کانال ۵۰ هزار تومان، تا ۲۰ درصد گران تر شد و 
اکنون نیز به نرخ پیش�ین خود بازنگش�ته و در 

کانال ۵۵ هزار تومان قرار دارد.
در این باره س�ید بهاالدین حس�ینی هاشمی، 
کارش�ناس اقتص�اد عن�وان می کن�د: »به نظ�ر 
نمی رس�د دولت فعلی برنامه ای داشته باشد که 
بخواهد براساس آن جهت گیری  مشخصی کند. 
این دول�ت راهکار موثری برای رفع مش�کلات 
کش�ور ندارد، ب�ه همی�ن دلیل دو س�ال و نیم 
گذش�ته اما اق�دام خاصی که به رفع ریش�ه ای 
مش�کلات کم�ک کن�د، مش�اهده نمی ش�ود. 
بازش�دن کلاف سردرگم فعلی نیاز به یک درک 
درست دارد، اما دولت فعلی کارآمدی خاصی از 
خود نشان نمی دهد که بخواهیم امیدوار به رفع 

مشکلات دیگر هم باشیم.«
آنچه در ادامه می خوانید متن کامل گفت وگوی 

 با این کارشناس اقتصاد است.
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تجارت صنعت
گفتوگو

این روزها به نظر می رس�د حال بازار سرمایه خوب نیست.  �
در روزهای اخیر ش�اخص آن به کمت�ر از ۲ میلیون و 1۰۰ هزار 

واحد کاهش یافته است. مسئله بازار چیست؟
واقعیت این اس��ت که در کش��ور ما بازار س��هام، چنانکه در جهان 
مرس��وم اس��ت، وجود ندارد. چیزی تحت عنوان ب��ورس اوراق بهادار 
وجود دارد و عده ای هم سرمایه های خرد و کلان خود را از این طریق 
وارد تولید کرده اند، اما این بازار چنانچه که واقعا باید باش��د، نیس��ت. 
دست کم بورس اوراق بهادار در کشور ما آن طور که بورس های معتبر 

جهان کار می کنند، کار نمی کند.
دلیل این کج کارکردی چیست؟ �

در اقتص��اد امروز کش��ور ما، ظرفیت  بازارهای دیگر محدود اس��ت؛ 
به گونه ای که توان جذب س��رمایه های مردم را ندارند، به همین دلیل 
بازار س��رمایه تبدیل به جایی برای معاملات س��هام به قصد کس��ب 
مناف��ع کوتاه مدت ش��ده و در طرف دیگر هم ب��ه آن معنایی که باید 
عرضه س��هام اصولی نیس��ت. مدت ها است چیزی تحت عنوان عرضه 
اولیه مشاهده نکردیم و از سوی دیگر صنایع کشورمان هم نمی توانند 
آنق��در که نیاز دارند از طریق بورس جذب س��رمایه کنند؛ به ویژه در 
سال جاری که بانک ها هم در پرداخت تسهیلات سختگیری کردند و 
صنایع دچار مشکلات زیادی در بخش تامین سرمایه در گردش بودند 
هم بازار نتوانس��ت آن نقش ذاتی خود را ایفا کند. هنگامی که تامین 
سرمایه در بازار سهام به شیوه های مرسوم، موفق و تجربه شده نباشد، 

کل فرآیند بازار دچار تفاوت های معناداری می شود.
منظورتان از شیوه مرسوم تامین سرمایه چیست؟ �

در جهان اگر یک بنگاه نیازمند جذب س��رمایه گذار باشد، وارد بازار 
س��هام می ش��ود و به طور معمول از این طریق سرمایه گذاران خود را 
پیدا می کند؛ در حالی که ما مدت هاس��ت حتی عرضه اولیه نداریم و 
تامین س��رمایه هم بیش از ۹۰ درصد بر دوش ش��بکه بانکی کش��ور 
اس��ت. حال آنکه در کش��ورهای پیشرفته افزایش س��رمایه با فروش 
س��هام در بازار انجام می ش��ود و حتی اگر صاح��ب بنگاه هم بخواهد 
خودش سهام بخرد، از مکانیسم بازار سرمایه استفاده می کند و از این 
طریق س��رمایه خویش را افزایش می دهد. چنین چیزی به هیچ وجه 

در بورس کشور ما وجود ندارد.
باوج�ود همین تفاوت های مهم و معن�ادار، این روزها حال  �

بازار خوش نیست. عامل اصلی ناخوشی این روزها چیست؟
خروج س��رمایه از بازار س��هام به طور کلی بیانگر این است که ثبات 
اقتص��ادی از بین رفته، به همین دلیل بخش��ی از س��رمایه ها ترجیح 
دادند از بازار خارج ش��وند. این روزها ما با نوس��انات گسترده نرخ ارز 
مواجه بودیم و همزمان تنش های سیاسی و نظامی تمام خاورمیانه و 
شمال افریقا را در بر گرفته که این امر به خودی خود گواهی است بر 

اینکه ثبات می تواند از بین برود.
ع��لاوه بر این ب��ه روزهای آخر س��ال هم نزدیک ش��ده ایم و طبق 
تجربه هرگاه به نوروز نزدیک می ش��ویم، چ��ون بنگاه ها و فعالان در 

پی نقدینگی هس��تند، به ویژه اشخاص حقوقی که باید پیش از پایان 
س��ال دس��تمزد و عیدی کارگران و کارمندان خود را بپردازند، تقاضا 
برای پول افزایش پیدا می کند و به رش��د فروش در مقابل صف خرید 

می انجامد.
برآوردی از این داریم که چه بخش�ی از منابع خارج شده از  �

بورس وارد بازار ارز شده اند؟
متاس��فانه چنین آمارهایی وجود ندارد و ما ه��م نمی توانیم به طور 
مس��تقیم متوجه ش��ویم ک��ه دقیقا هر بازار چه س��همی از س��رمایه 
خارج ش��ده از بورس را به خود اختصاص داده  است؛ ضمن اینکه پول 
همیشه در بانک می ماند و حتی در زمان معامله از یک حساب خارج 

و وارد حساب دیگری می شود. 
باوجود اینکه برآورد دقیقی نداریم، چیزی که عیان اس��ت گسترده 
ش��دن صف فروش و تمایل برای فروختن س��هام اس��ت که به مراتب 
بیش از تقاضا برای خرید اس��ت. این امر نشان دهنده خروج بخشی از 
سرمایه از بورس و رفتن به دیگر بازارهای موازی است. از آنجایی که 
نقدش��وندگی ارز بسیار بالا و ریسک س��رمایه گذاری در آن نیز بسیار 
ناچیز است، به طور سنتی بخش مهمی از منابع خارج شده از بورس به 
بازار ارز س��رازیر می شوند؛ ضمن اینکه نرخ خودرو یا مسکن به عنوان 
بازارهای موازی دیگر نیز بیش از س��رمایه خردی اس��ت که صاحبان 
س��هام دارند و تعداد معدودی از صاحبان این سرمایه ها می توانند به 
خرید ملک یا خودرو دس��ت بزنند. پس ب��ازار ارز ویژگی های مهمی 

دارد که بخش مهمی از منابع خارج شده را جذب خود می کند.
ضمن اینکه خرید ارز همزمان با روزهای پایانی سال بیشتر می شود. 
این یک تقاضای س��نتی برای دلار اس��ت که نشان می دهد سفرهای 
خارجی در تعطیلات نوروز بیش از روزهای دیگر س��ال اس��ت که به 

افزایش تقاضای ارز هم منجر می شود.
با ای�ن اوصاف چش�م انداز ب�ازار را برای یک س�ال آینده  �

چگونه می بینید؟
یک نگاه اجمالی به وضعیت اقتصاد و مش��کلات این عرصه نش��ان 
می دهد به این زودی ها نمی توانیم انتظار یک گش��ایش مهم را داشته 
باش��یم. ما با دولتی حجیم و بی انضباط رو به رو هستیم که هر سال با 

یک کسری مزمن سال را به پایان می رساند.
تولید ناخالص داخلی کش��ورمان ناچیزتر از آن است که بتوانیم به 
آن خوش بین باش��یم؛ به ویژه رش��د تولید ناخالص داخلی بدون نفت 
بس��یار ناچیزتر و کم رمق تر از آنی اس��ت که بشود از پایان دوره رکود 
صحبت کرد. بانک های کش��ورمان در وضعیتی درمانده قرار گرفته اند 
که دائم نسبت سرمایه شان کاهش می یابد و زیان انباشته آنها تشدید 
می شود. این در حالی است که بانک ها در اقتصاد نقش سوخت رسان 
را برعهده دارند، اما این سوخت رسانان خود درمانده و بیمار شده اند.

در زمین��ه صادرات و واردات هم تحریم ها بر ج��ا مانده اند و به نظر 
هم نمی رسد امسال یا سال آینده گرهی از این مشکل شود. تحریم ها 
موجب شده اند اقتصاد ما باوجود ظرفیت هایی که دارد، نتواند آن طور 

که ضروری اس��ت و نیاز دارد رو به جلو حرکت کند. به همین دلیل 
رونق اقتصادی برنمی گردد و رکود تورمی همچنان ادامه پیدا می کند. 
همزمان مشاهده می کنیم تقاضا هم با شدتی کم سابقه کاهش یافته 

است.
در بازار دیگر مانند گذش��ته برای کالاها مشتری وجود ندارد. البته 
منظورم این نیست که مردم مانند گذشته احتیاجی به کالاها و خدمات 
ندارند، زیرا تقاضای بالقوه وجود دارد، اما چون درآمدها در کشورمان 
تضعیف شده این تقاضای بالقوه به یک تقاضای موثر تبدیل نمی شود. 
به همین دلیل رشد اقتصادی کاهش پیدا می کند و گردش اقتصادی 
 بس��یار کند می ش��ود. به نظر می رس��د این وضعیت فعلا ادامه داشته 

باشد.
شرایط فعلی کشور را می توانیم رکود تورمی بنامیم؟ �

بی تردی��د ما همچنان در رکود تورمی هس��تیم. تورم در اقتصاد ما 
ظرف دو سه سال گذشته به شدت افزایش پیدا کرده که هم به کاهش 
تولید و هم کاهش تقاضا منجر ش��ده و همچنان هم نرخ آن بیش از 
۴۴ درصد اس��ت. ذکر این نکته ضروری اس��ت که تورم اقتصاد ایران 
ناش��ی از افزایش هزینه های تولید است، نه تقاضای بیش از عرضه. به 
همین دلیل نیز دچار رکود و تورم همزمان شده ایم. باتوجه به مباحث 
یادش��ده می توانم بگویم دورنمای اقتصاد کش��ور مبهم است و انتظار 

بهبود چندانی نمی توان داشت.
این روزها بح�ث درباره تعیین حداقل دس�تمزد کارگران،  �

حقوق کارمندان دولت و مس�تمری بازنشس�تگان هم بس�یار 
داغ است. دولت با این بهانه که قصد حمایت از بخش تولید را 
دارد، می خواهد دوباره از افزایش عادلانه دستمزدها جلوگیری 
کند. این اقدام باتوجه به گفته های تان به س�ود تولیدکنندگان 

خواهد بود؟
دولت ما با یک معادله چندمجهولی مواجه شده که به نظر نمی رسد 
ت��وان حل کردن آن را داش��ته باش��د. می توان گفت هم��ه دولت ها 
به دنبال کاهش نرخ بیکاری هس��تند، اما اش��تغال و تورم یک رابطه 
معکوس با هم دارند و بدون کاهش نرخ تورم، افزایش اشتغال ممکن 
نمی ش��ود. همچنین هزینه های جاری دولت آنقدر زیاد شده که دیگر 

بودجه عمرانی در عمل پرداخت نمی شود.
در زمینه منابع ارزی کاستی های زیادی داریم و باوجود چندنرخی 
ک��ردن ارز، مدیریت ارزی موثر و کارآ نیس��ت و تاثیری که باید را در 
زندگی مردم برجای نمی گذارد. در این شرایط تولیدکننده ناچار است 
که کالا یا خدمت تولیدش��ده را گران کند، وگرنه به زودی زیر فش��ار 

هزینه ها ورشکسته می شود. 
دولت می گوید سرکوب مزدی برای حمایت از تولیدکنندگان  �

اس�ت. شما هم به این اش�اره کردید که تقاضا به دلیل تضعیف 
درآمدها کاهش یافته اس�ت. اقدام ب�ه بالا نبردن مزد حمایت 

موثری از تولید است یا تغییر سیاست  ها؟
نباید لحظه ای تردید کرد که اکنون سیاست گذاری ها چالش اصلی 

هس��تند، اما من 
دولت  معتق��دم 
دغدغه  واقعا  اگر 
و  تولیدکنن��ده 

حتی مصرف کننده را دارد، نیازی نیس��ت از این اقدامات انجام دهد. 
کافی اس��ت تورم را کنترل کند تا هم بخش مهمی از مشکلات تولید 

رفع شود و هم مصرف کننده وضعیت بهتری پیدا کند. 
اینکه از س��ال ۱۴۰۰ ب��ه این طرف همواره نرخ ت��ورم بیش از ۴۰ 
درصد بوده، یعنی تولیدکننده دچار وضعیت بسیار سختی شده است. 
تصور کنید تولیدکننده ای که س��ال گذش��ته ۱۰۰ واحد برای تولید 
هزین��ه می کرد، از آنجایی که یک س��ال تورم ۵۰ درصدی داش��تیم 
اکن��ون باید برای همان میزان تولید ۱۵۰ واحد س��رمایه گذاری کند. 
پس اگر تولیدکننده س��ال به سال سرمایه بیشتری را وارد کار نکند، 

به زودی از پرداخت بدهی های خود نیز ناتوان می شود.
در نهایت تولیدکننده این فشار را بر دوش مصرف کنندگان که حلقه 
آخر هس��تند، می اندازد و نرخ ه��ا را افزایش می دهد. مصرف کنندگان 
کشور هم که بیشتر جزو طبقه کارگر یا حقوق بگیران دولتی هستند، 
ب��ا کاهش قدرت خری��د مواجه می ش��وند و تقاضای موثر به ش��دت 
کاهش می یابد. ضمن اینکه کسری بودجه کار را برای افزایش حقوق 

کارمندان و مستمری بازنشستگان دشوارتر می کند.
باوجود همین کس�ری مناب�ع ناگهان بودج�ه نهادی چون  �

صدا وسیما 3 برابر می ش�ود. می توان گفت نظام تصمیم گیری 
در فش�ار به مزدبگیران س�ختگیر و در مقاب�ل نهادهای دیگر 

سخاوتمندانه برخورد می کند؟
به واقع همین اتفاق افتاده است.

جهت گی�ری دولت چقدر می تواند به کش�ور در گذر از مرحله  �
فعلی کمک کند؟

به نظر نمی رس��د دولت فعلی برنامه ای داش��ته باش��د ک��ه بخواهد 
براساس آن جهت گیری  مشخصی کند. این دولت راهکار موثری برای 
رفع مش��کلات کش��ور ندارد، به همین دلیل دو س��ال و نیم گذشته 
اما اقدام خاصی که به رفع ریش��ه ای مش��کلات کمک کند، مشاهده 
نمی شود. بازشدن کلاف سردرگم فعلی نیاز به یک درک درست دارد، 
اما دولت فعلی کارآمدی خاصی از خود نش��ان نمی دهد که بخواهیم 

امیدوار به رفع مشکلات دیگر هم باشیم. 
می ت�وان گف�ت بی برنامگ�ی در ق�وه مجری�ه و مقنن�ه به  �

سردرگمی های موجود اضافه شده است؟
بله؛ حتی به نظر می آید آمارهای رس��می در کشور را هم دستخوش 
تغییراتی کردند که موجب بی اعتمادی به آنها شده است. تصور کنید 
اگ��ر یک بیمار را نزد حاذق ترین پزش��ک ها هم ببرن��د، وقتی جواب 
آزمایش ها اش��تباه به طبیب داده می ش��ود، در عم��ل امکان هر نوع 
درمانی از آن تیم درمانی سلب شده است. ما امروز در چنین شرایطی 

قرار گرفته ایم.



باتوج��ه به اینک��ه در ت��ورم مولفه هایی نظیر ن��رخ دلار، 
س��ودهای بانک��ی و دیگر م��وارد واضح تاثیر مس��تقیم تری 
می گذارن��د و از طرف��ی هم، چ��ون تاکنون ش��اهد اقتصاد 
دانش بنی��ان به معنای حقیقی خود در کش��ور نبوده ایم، در 
نتیجه نمی توان از تاثیر و نقش دانش بنیان ها در کنترل تورم 
کش��ور حرفی زد و به اعتقاد من، اکوسیس��تم فناوری تاثیر 

چندانی در مهار تورم نداشته است.
تاثیرگذاری دانش بنیان های کشور در مهار تورم که معمولا 
به نقل از برخی مس��ئولان گفته می ش��ود، با نگاهی اجمالی 
می توان دریافت که منطقی نیست. این نقش و تاثیرگذاری 
ب��ا هدف کنترل و مهار تورم از س��وی فع��الان دانش بنیان 
زمانی رقم می خورد که بتوانیم با توسعه صادرات محصولات 
فناوران��ه بیرون آمده از دل ش��رکت های دانش بنیان، حجم 
قابل توجه��ی از واردات ارز را ب��ه کش��ور وارد کنی��م. ای��ن 
اتفاق در ش��رایطی افتاده اس��ت که برای تولید محصولات 
از کانال دانش بنیان، مواد اولیه کمتری از خارج وارد ش��ده 
و هزین��ه ارزی زی��ادی برای خرید مواد اولیه صرف نش��ده 
باشد. به عبارت روشن تر، اگر شرکت های دانش بنیان بتوانند 
با فکر و خلاقیت برای تولید یک محصول از کشور ارز خارج 
نکنند و همان محصول را با نرخ متناسب به بازارهای جهانی 
بفروشند، در نتیجه ارزآوری کرده اند و این واردات ارز تا حد 
زیادی بر تورم اثرگذار اس��ت. به طورتقریبی سالانه صادرات 
کش��ور نزدیک به ۵۴ میلیارد دلار است که سهم محصولات 
دانش بنیان به زحمت به ۵۰۰ میلیون دلار می رسد، هرچند 
در اخبار صحبت از صادرات یک میلیارد دلاری دانش بنیان ها 
می ش��ود؛ واقعیت این اس��ت که صادرات شرکت هایی نظیر 
مپنا و دیگر ش��رکت های مش��ابه که پیش از ش��کل گیری 
اکوسیس��تم دانش بنیان وجود داش��ته اند ه��م، در این آمار 
گنجانده می شوند. بی شک صادرات محصولات دانش بنیانی 
که حاصل تولید ش��رکت های فناورانه است، تقریبا نیمی از 
عددی است که در رسانه ها درج شده است. باتوجه به اینکه 
سالانه ۱۱۰ تا ۱۲۰ میلیارد دلار ارز از کشور خارج می شود 
و از طرف��ی هم، ۵۷ میلی��ارد دلار ارزآوری از طریق فروش 
نفت، گاز، پتروش��یمی و آهن داری��م. حال اگر یک میلیارد 
دلار هم محصولات فناورانه ارزآوری کنند، خواهیم دید که 
تاثیر آن در کل خروجی ارز فقط کمتر از یک درصد اس��ت. 
با عدد و ارقام گفته شده نمی توان روی این میزان از صادرات 
در بحث ارزآوری حس��اب ب��از کرد تا در نهایت بتواند منجر 
به کنترل تورم در کش��ور شود. در مقایسه با صادرات بیش 
از ۵۰ میلی��ارد دلاری نفت در کش��ور، صادرات محصولات 
دانش بنیان اصلا به حساب نمی آید و نمی تواند نقشی هم در 
کنترل تورم داشته باشد. در شرایطی اکوسیستم دانش بنیان 
می تواند منجر به کنترل تورم ش��ود ک��ه ارزآوری زیادتری 
نس��بت به قبل داشته باشد و باتوجه به عدد و ارقامی که از 
میزان صادرات و ارزآوری کشور می شناسیم، نمی توان گفت 

که اکوسیستم دانش بنیان به مهار تورم کمک کرده است.
ش��اید در حوزه هایی نظیر دارو تجهیزات پزش��کی تاحدی 
حرفی برای گفتن داشته باشیم؛ چراکه نرخ محصول نهایی 
در این حوزه بیش��تر از مواد اولیه اس��ت. با این حال، میزان 
رق��م صادرات دارو در س��ال گذش��ته تنه��ا ۵ میلیون دلار 
بود که ب��از هم نمی توان از ارزآوری صحبت کرد. بی ش��ک 
اگر می��زان صادرات این حوزه نظیر کش��ور هند ۱۰ یا ۲۰ 
میلیارد دلار ب��ود، آنگاه می توانس��تیم از ارزآوری در حوزه 
دارو و تجهیزات پزش��کی س��خن بگوییم. به اعتق��اد من، تا 
زمانی که سیاست های واردات پروری در کشور وجود داشته 
باش��د، نمی توانیم انتظار رش��د صادرات و ارزآوری داش��ته 
باشیم. متاسفانه روند تخصیص ارز دولتی به صادرکنندگان 
ی��ا تولیدکنندگان دش��وارتر از روند تخصی��ص همان ارز به 
واردکنندگان است تا جایی که واردکننده می تواند بازار را در 
اختیار بگیرد و از تولیدکننده برباید. بسیاری از واردکنندگان 
در کش��ور می توانن��د با ارز دولتی محص��ول وارد کنند و به 
ن��رخ ارز آزاد هم��ان محصول را در بازار بفروش��ند؛ این در 
حالی اس��ت که صادرکننده باید ب��ا ارز آزاد مواد اولیه بخرد 
و با ارز دولتی محصول تولیدش��ده را بفروش��د. بی شک این 
فرآیند باعث می شود که انگیزه ای برای تولید و صادرات در 
کش��ور وجود نداشته باش��د. باتوجه به تخصیص ارز نیمایی 
به واردکنندگان تا زمانی که ش��رایط مساعدی برای واردات 
در کش��ور وجود داشته باش��د، نمی توانیم از نقش صادرات 
در کاهش تورم کش��ور حرفی بزنیم؛ چه برس��د به صادرات 
محصولات دانش بنیان. نقش فعال اکوسیستم دانش بنیان در 
مهار تورم با تحقق ۲ ش��رط ممکن است؛ یکی آنکه شرایط 
دش��وار تولید و ص��ادرات مرتفع ش��ود، به گونه ای که رقابت 
می��ان تولیدکنندگان و واردکنندگان ش��کل بگیرد. ش��رط 
دیگر اینکه، باید برنامه مش��خصی برای صادرات دانش بنیان 
تدوی��ن کنیم تا بتوانیم اش��راف بهتری از می��زان صادرات 
محص��ولات دانش بنیان پیدا کنیم. بی ش��ک اگ��ر تولید آن 
دسته از کالاهایی که ارزبر هستند، نظیر دارو در اکوسیستم 
دانش بنیان افزایش یابد، همچنین میزان واردات هم کنترل 
ش��ود و در عوض دانش بنیان ها محصولات بیش��تری تولید 
کنند، در این ش��رایط اکوسیس��تم دانش بنیان می تواند به 
مهار تورم بپردازد، اما تولیدکننده در ش��رایط دشواری برای 
تولید کالا قرار می گیرد. در واقع ارز به تولیدکننده به قدری 
دیر پرداخت می ش��ود ک��ه واردکننده می تواند ب��ازار را زیر 
س��لطه خود بگیرد. در کل، اگر بتوانی��م روی کالاهایی که 
ارزبری بالایی دارند، نظیر دارو، گوشت، گندم و خوراک دام 
ک��ه عددهای بزرگ واردات را به خ��ود اختصاص می دهند، 
تولیدات انبوه داشته باشیم، می توانیم دانش بنیان ها را بازیگر 

فعال در کنترل تورم بدانیم.
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تخصیص بدموقع ارز
  به بررسی چالش های دانش بنیان های حوزه تجهیزات پزشکی و دارو پرداخت

مدیری�ت  در  مناس�ب  س�اختار  نب�ود 
تجهیزات پزشکی می تواند باعث اتلاف منابع 
بهداشت شود. به گفته وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزش�کی در بخ�ش دانش بنیان ها 
رشد ۵۵درصدی را شاهد بوده ایم و می توان 
گفت که حدود ۴۰ درصد از تجهیزات پزشکی 
در داخ�ل کش�ور را دانش بنیان ه�ای حوزه 
س�لامت تولی�د می کنن�د و امیدواری�م این 
می�زان به ۱۰۰ درصد افزای�ش یابد، در حالی 
ک�ه اغل�ب دانش بنیان ه�ا معتقدند مس�یر 
دش�واری در فرآین�د تولید و ب�ازار دارند و 
یک�ی از مهم ترین آن، تخصی�ص ارز دولتی 
ب�ه آن دس�ته از واردکنندگان�ی اس�ت که 
محصول مش�ابه آن با کیفیت اس�تاندارد از 
سوی دانش بنیان ها تولید می شود و این امر 
عرصه را برای فناروان در بازار تنگ می کند. 
 در این گ�زارش در گفت وگو با فعالان 
تجهیزات پزش�کی  ح�وزه  در  دانش بنی�ان 
و دارو ب�ه بررس�ی مهم تری�ن معضلات این 

فعالان در کشور پرداخته است.

استارت آپ های مرتبط با دس��تگاه های پزشکی، ثروتمند هستند، 
چراکه هر س��اله بیلیون ها دلار س��رمایه و کمک مالی به حساب شان 
ریخته می ش��ود و تمام شرکت های بزرگ فناوری، امکانات بهداشتی 

دستگاه های پوشیدنی و موبایل را بررسی می کنند.
به نقل از اکوموتیو، پیر ش��دن جمعیت، کاهش خدمات بهداش��ت 
عمومی و کمبود کارمندان در سرتاس��ر جهان به این معنا اس��ت که 
س��رمایه گذاران و تامین کنندگان بهداش��ت و سلامت، به یک اندازه 
برای جواب گرفتن به دنبال فناوری هس��تند. در بس��یاری از موارد، 
اس��تارت آپ های دس��تگاه پزش��کی در حال ایجاد فن��اوری مقرون 
به صرفه ای هس��تند که در عین دقیق بودن، کاربری آس��انی داشته 
باش��ند و باری از دوش کادر درمان بر دارند. برخی ش��رکت های نوپا، 
روش ه��ای درمانی کاملا جدیدی را مط��رح کرده اند، در صورتی که 
س��ایرین در حال توسعه راه های کارآمدتری برای استفاده از فناوری 
موجود هس��تند. Flow Neuroscience، اس��تارت آپ سوئدی، 
هدس��تی س��اخته که با ارس��ال س��یگنال های الکتریکی ملایم، با 
افسردگی بالینی مقابله می کند. وقتی که این دستگاه با اپ یا برنامه 
درمانی شرکت ترکیب شد، ۲۴درصد کاربران توانسته اند به طورکامل 
بر افس��ردگی خود غلبه کنند. دس��تگاه پزش��کی این شرکت، قشر 
پیش��انی س��مت چپ مغز را تحری��ک می کند که معم��ولا در افراد 
افس��رده کمتر فعال است. طی هر جلس��ه ۳۰ دقیقه ای، این برنامه 
راه های تازه ای برای تفکر و مدیریت سبک زندگی در اختیار کاربران 
ق��رار می ده��د تا بهترین نتیجه برای ش��ان حاصل ش��ود. صلاحیت 

Flow برای مصرف پزشکی در انگلستان و امریکا تایید شده است.
Lightpoint Medical فناوری خاصی ایجاد کرده اس��ت که به 
جراحان در شناس��ایی بافت سرطانی، هنگام جراحی کمک می کند. 

در حال  حاضر، ۲۵درصد از بیماران مبتلا به سرطان پروستات، باید 
دوباره جراحی ش��وند، چون هنوز س��لول های سرطانی در بدن شان 
وجود دارد. درباره س��رطان س��ینه، این آمار ۲۰درصد است. فناوری 
Lightpoint در جریان جراحی، سلول های سرطانی را هدف گرفته 
و برجسته می کند، بنابراین جراحان بهتر می توانند میان بافت سالم و 

سرطانی تمایز قائل شوند.
قضیه س��اده اس��ت: پزش��کان، داروی تصویربرداری را به بیماران 
تزریق می کنند تا س��لول های س��رطانی متراکم در بافت سرطانی را 
هدف بگیرند. داروی تصویربرداری، ذرات ماده حاجب را آزاد می کند 
که سیستم های تصویربرداری Lightpoint عکس شان را می گیرند 
و همان موقع روی صفحه نمایش نشان می دهند.آزمایش های بالینی 
مثبت بوده اند؛ براس��اس مطالعه ای که در بیمارس��تان گایزاند سنت 
توماس لندن هنگام جراحی روی زنان مبتلا به س��رطان سینه انجام 
گرفت،مشخص شد این فناوری »امکان پذیر، کم خطر و دقیق« است.
Genomtec در حال تولید یک دس��تگاه پزش��کی موبایل است 
ک��ه مواد ژنتیک��ی مثل خون و بزاق را تجزی��ه و تحلیل و جهش ها، 
ویروس ه��ا، باکتری ها، انگل ه��ا و قارچ ها را شناس��ایی می کند. این 
دستگاه ظرف ۲۰ دقیقه، قطعات DNA و RNA را تجزیه و تحلیل 

می کند و با دقت و صحت بسیار بالایی، بیماری را تشخیص می دهد.
این ش��رکت نوپا، امیدوار اس��ت ک��ه فناوری خود را در دس��تان 
پزش��کان، دامپزشکان، دانشمندان و مشتریان ببیند. این فناوری در 
مقایسه با فرآیندهای موجود، بسیار سریع تر و مقرون به صرفه تر است 

و به مواد نمونه کمتری نیاز دارد.
ABLE )مخفف اس��کلت خارجی کم هزینه زیست رباتی کمکی( 
پروژه ای منشعب از دانشگاه پلی تکنیک کاتالونیا و نخستین اسکلت 
خارجی س��بک وزن، مقرون به صرفه و کاربرپس��ندی است که برای 

افراد مبتلا به ضایعه نخاعی تولید شده است.
نزدیک به ۵ میلیون نفر در سرتاس��ر جهان، در پی ضایعه نخاعی، 
دچ��ار معلولیت می ش��وند، اما با کمک یک اس��کلت خارجی رباتی، 
می توانند دوباره راه بروند. دس��تگاه های موجود س��نگین هس��تند، 

حدود ۱۰۰۰۰۰ یورو نرخ دارند و نظارت و رسیدگی می خواهند.
 ABLE به نحوی طراحی ش��ده اس��ت که از عضلات بدن انسان 
تقلید کند، پاها را خم کرده و بکش��د و هماهنگ با کاربر عمل کند. 
این ش��رکت نوپا امیدوار است که دستگاه پزشکی اش، ضمن افزایش 
اعتماد به نفس و استقلال کاربران، از بروز مشکلات بهداشتی ناشی 

از سبک زندگی کم تحرک پیشگیری کند.

انقلاب در صنعت بهداشت و درمان با ۴ استارت آپ تجهیزات پزشکی

محمدحمید س��کادفکر، فعال دانش بنیان در حوزه تجهیزات پزشکی 
در گفت وگ��و با  گفت: مس��ئله اصلی ش��رکت های دانش بنیان 
موانعی است که در مسیر رشد اقتصادی آنها قرار دارد. باتوجه به اینکه 
ش��رکت های وارداتی برخی محصولاتی را وارد بازار می کنند که نمونه 
داخلی آن از س��وی دانش بنیان ها تولید ش��ده است و برای واردات آن 
ارز دولتی هم دریافت کرده اند؛ بنابراین نرخ تمام ش��ده این محصولات 
قابل رقابت با تولیدات دانش بنیان ها نیست. به عبارت روشن تر، بزرگ ترین 
معضلی که امروزه شرکت های دانش بنیان در این دوره دارند، تخصیص 
ارز دولتی به آن دسته از کالاهایی است که دانش بنیان ها توان ساخت 
و عرض��ه به ب��ازار را دارند. در واقع این ش��رکت ها انرژی، زمان و توان 
زیادی را برای کس��ب استانداردهای لازم با هدف تولید صرف کرده اند 
ت��ا بتوانند محصولی با کیفیت بین المللی را روانه بازار کنند، اما نه تنها 
حمایت دولت از این ش��رکت ها زیاد نبوده اس��ت، بلکه با تخصیص ارز 
دولت��ی به واردکنن��دگان در عمل بازار ب��رای دانش بنیان ها محدود و 
محدودتر می ش��ود. این امر به ۲ دلیل برمی گردد؛ یکی ارتباط محدود 
اکوسیس��تم دانش بنیان ب��ا وزارت صمت که متول��ی اصلی صادرات و 
واردات اس��ت و دیگری هم تعلل زمانی در رسیدگی به درخواست های 

دانش بنیان ها.
توان کم فناوران برای رقابت در بازار �

ب��ه گفته س��کادفکر، تخصیص ارز دولتی به محص��ولات وارداتی در 
حوزه تجهیزات پزشکی در حالی که نمونه داخلی و باکیفیت آن وجود 
دارد، خود آسیب زننده به اکوسیستم دانش بنیان است. ارز دولتی باعث 
می ش��ود که نرخ تمام ش��ده واردکننده از نرخ تمام ش��ده تولیدکننده 
پایین تر باش��د. همچنین باتوجه به لینک ارتباطی محدودی که میان 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با وزارت صمت و شرکت های 
دانش بنیان وجود دارد، این فرآیند باعث می ش��ود که واردات همچنان 
ادامه پیدا کند و گرهی از مش��کل تولیدکنن��دگان و دانش بنیان ها در 

بحث توسعه بازار فناوران باز نشود.
وی گف��ت: فرآیند درخواس��ت کاهش واردات محص��ولات تولیدی 
زمانبر اس��ت و در این بازه زمانی، واردکنندگان در مس��یر هموارتری 
قرار دارند و می توانند به راحتی محصول خود را وارد کنند. این فرآیند 
تنها یک مثال از دس��ت اندازهای مس��یر رش��د دانش بنیان ها است. تا 
زمان��ی که نرخ تمام ش��ده فرآیند تولید برای ش��رکت های دانش بنیان 
بیش��تر از واردات شود، همچنان با مشکلات عدیده ای در بحث تامین 

تجهیزات پزش��کی مواج��ه خواهیم 
ب��ود. وی افزود: معض��ل دیگری که 
ش��رکت های دانش بنی��ان در بحث 
تولید تجهیزات پزش��کی دارند، بازار 
اس��ت؛ چراکه اقناع مشتریان برای 
تولیدات داخل به نسبت محصولات 

وارداتی س��خت تر است. برای مثال، اقناع پزش��کان، جامعه پزشکی و 
ج��ذب اعتماد آنها برای عرضه محص��ولات داخلی و تولیدی فرآیندی 
دشوار است. در واقع، آنها اعتمادی به تولیدات داخل ندارند. برای اینکه 
یک ش��رکت دانش بنیان رشد کند، نیاز دارد تا دانشی که شرکت های 
دانش بنیان برای تولید یک محصول خرج کرده اند، ارزش گذاری ش��ود 
البت��ه نه به نرخ پایین تر که موجب کند ش��دن رش��د این ش��رکت ها 
می ش��ود. به گفته وی و به عبارت روشن تر، تخصیص ارزهای دولتی به 
واردات موجب کمتر ش��دن نرخ کالاهای وارداتی به نس��بت کالاهای 
تولیدی می شود. سکادفکر گفت: برای اینکه بتوانیم با این کالاها رقابت 
کنیم، باید با نرخ کمتری وارد بازار ش��ویم، در حالی که فرآیند تولید 

امری هزینه بر بوده و هزینه بیشتر از واردات در برداشته است.

تخصیص نابجای ارز به واردکنندگان

بهنام ابراهیم نژاد، رئیس یک شرکت دانش بنیان در حوزه دارو گفت: 
یکی از اصلی ترین چالش هایی که به عنوان س��د راه توسعه در ساخت 
دارو در داخل ش��ناخته می ش��ود، فرآیند آس��ان واردات آن دس��ته از 
داروهایی است که توان س��اخت آنها در داخل وجود دارد. طبق اعلام 
سازمان غذا و دارو، برای هر دارو درصدی از واردات در نظر گرفته شده 
اس��ت تا در بازار کمبود ایجاد نش��ود که معمولا ای��ن درصدها رعایت 
نمی شود و بیشتر از میزان تعیین شده وارد کشور می شود و همین امر، 

موجب کاهش تولید دارو در داخل نیز نیز خواهد شد.
وی گف��ت: در تولی��د اغلب داروه��ای عمومی، ت��وان دانش بنیان ها 
کافی اس��ت و در تولید داروه��ای مربوط به بیماری های خاص به دلیل 
نیازمندی به تشکیلات و فناوری های بسیار پیشرفته، هنوز توان رقابتی 
با داروهای خارجی را نداریم؛ نظیر داروهای مربوط به درمان س��رطان 

یا داروهای بیماری هایی که شمار افراد درگیر آن زیر ۱۰۰ نفر است.
ضعف سواد بازار �

ابراهیم ن��ژاد بااش��اره به ج��ای خالی برخ��ی حمایت ه��ا در زمینه 

تجاری س��ازی تولی��دات دانش بنی��ان گف��ت: باتوجه ب��ه اینکه اغلب 
دانش بنیان های فعال در حوزه دارو به لحاظ فن و دانش معمولا پرقدرت 
ظاهر می شوند و توان تولید انواع دارو را هم دارند، این شرکت ها برای 
تجاری س��ازی و تولیدات انبوه، اغلب نیازمند حمایت های بیش��تری از 
جانب نهادهای دولتی هس��تند. بس��یاری از این ش��رکت ها، شناخت 
دقیقی از بازار و اقتصاد ندارند، به همین دلیل باوجود تولیدات باکیفیت، 

معمولا نمی توانند جایگاه مناسبی در بازار پیدا کنند.
فوریت برای رفع چالش قیمت گذاری �

به گفت��ه وی، قیمت گذاری یکی دیگر از چالش های دانش بنیان ها در 
بحث توس��عه توان داخلی است که برخی از آنها با معضلات عدیده ای 
دس��ت وپنجه نرم می کنند. به عبارت روشن تر، بس��یاری از شرکت های 
دانش بنی��ان در بازاریابی و نرخ گذای محص��ول با چالش های عمده ای 
مواجهند که در صورت عدم رفع آنها در برخی موارد منحل می ش��وند، 

به همین دلیل، آنها نیازمند کمک های زیادی در این حوزه هستند.
این فعال دانش بنیان گفت: همواره یک سری چالش ها به دلیل کوچک 

ب��ودن ش��رکت های دانش بنیان در 
ح��وزه دارو وجود داش��ته اس��ت و 
انتظار می رود که سازمان غذا و دارو 
در این زمین��ه کمک هایی کند، اما 
متاس��فانه قوانین اعمال ش��ده برای 
همه شرکت ها چه دانش بنیان، چه 

غیره یکسان است و همه شرکت های تولیدی با یک خط کش سنجیده 
می شوند.

وی گفت: از آنجایی که دانش بنیان ها معمولا از فناوری برای کیفیت 
بالاتر و تولید بیش��تر دارو اس��تفاده می کنند، انتظاری که از غذا و دارو 
می رود، این اس��ت ک��ه این ارزش فناوری به کاررفت��ه در قیمت گذاری 
لحاظ ش��ود، اما متاس��فانه چنین روندی وجود ن��دارد، حتی در برخی 
موارد مش��اهده ش��ده که همان محص��ول غیردانش بنی��ان که معمولا 
وارداتی است، به دلیل ارزبر بودنش در بازار گران تر است، بنابراین میزان 

ارزش گذاری سازمان غذا و دارو به تولیدات داخل نقدبرانگیز است.

درصد مجاز واردات رعایت شود

 زور فناوران 
به واردکنندگان 
نمی رسد

امیررضا نیکان، رئیس مرکز 
تجارت ایران و عراق

سخن پایانی
به گفت��ه بس��یاری از فعالان در عرص��ه تجهیزات پزش��کی، برای 
ارزیابی عملک��رد تجهیزات پزش��کی و تاثیرات سیاس��ت های اداره 
کل تجهیزات پزش��کی، فقط کافی اس��ت س��ری به بیمارس��تان ها، 
آزمایش��گاه ها و ... بزنیم تا به واقعیت کمبودها و قیمت های نجومی 

در بازار تجهیزات پزشکی پی ببریم. 
جای��ی که کیت های آزمایش��گاهی گاهی بدون پروانه س��اخت و 
برچسب اصالت، در برخی آزمایشگاه ها مورداستفاده قرار می گیرند و 

هیچ نظارتی بر آنها انجام نمی شود.
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 ضرورت هایی که مدام
 گران  می شوند

آیدا فریدی: دردس�ر بزرگی است روند صعودی قیمت کالاهایی که به قولی عصای دست بسیاری از دانشجویان، پژوهشگران، 

کارمندان، طراحان، بازرگانان و خلاصه هر فردی است. تعداد افرادی که در جست و جوی دانش، کسب اطلاعات یا درآمد هستند 

کم نیست؛ یعنی افرادی که نیاز به یک لپ تاپ دارند. همزمان با اینکه بازار تعمیر کالاهای دیجیتال داغ شده، بازار فروش لپ تاپ 

و کالاهای این دس�ته کس�اد و وضعیت بازار برای فروشنده ناامیدکننده است. نرخ خرید یک لپ تاپ معمولی در مقایسه حقوق 

معمول کارمندان و کارگران ناعادلانه است. کافی است گشتی در بازار فروش لپ تاپ بزنید تا با یک حساب سرانگشتی متوجه 

شوید چقدر از مرحله خرید و نوسازی ضروریات دیجیتال خود پرت شده اید.

در برخورد با قیمت ها اگر صاحب لپ تاپ قدیمی باش�ید به طور قطع تصمیم می گیرید با همان وس�یله کج دارومریز رفتار کنید 

ت�ا امورات ت�ان بگذرد یا با یک تعمیر و هزینه اندک سر وس�امانی به لپ تاپ خود بدهید. مدارا ک�ردن با اثاثیه قدیمی تبدیل به 

نوعی فرهنگ در میان خانواده ها شده است.  گزارش تصویری این شماره  به همین بهانه با موضوع بازار کساد لپ تاپ تهیه 

شده است.



لپ تاپ ها خاک می خورد! 
بازارگردی   در ولیعصر، راسته لپ تاپ و کامپیوتر

کیمی�ا ملکی: حوالی ۱۲ ظهر؛ خیاب�ان ولیعصر مثل 
همیشه شلوغ است، گویی گرد زندگی را در این منطقه 
بیش�تر پاش�یده اند. در خیابان جای س�وزن انداختن 
نیس�ت و ویراژ موتورسواران حسابی گوش تان را آزار 
می دهد، اما از این همه شلوغی مغازه ها سهم چندانی 
ندارند. فروش�ندگان یا مشغول حرف زدن با یکدیگر 
هس�تند یا هواخوری بیرون مغازه را ترجیح می دهند. 
برخ�ی هم کف دس�ت خود را پ�ر از تخم�ه کردند و 
تماش�اگر ای�ن بازار بی مش�تری هس�تند. نمایش�گر 
لپ تاپ های روشن و تصاویری که روی صفحه هر کدام 
قرار دارد مس�یر را برای تان کوت�اه می کند. وارد یکی 
از قدیمی ترین پاساژهای راسته ولیعصر شدم. »مرکز 

کامپیوتر ایران«؛ مقصد تازه بازارگردی  است.

وارد پاس��اژ شدم. از هر طرفی تصاویری در حال پخش و همه جای پاساژ 
پر از رنگ بود. بنرهای تبلیغاتی شرکت های گوناگون حتی پله برقی را هم در 
بر گرفته بود. تک وتوک افرادی در پاساژ راه می روند و برخی مغازه دارها چند 
نفری در گوش��ه ای گپ وگفت می کنند. نمی دانم شاید این خلوتی مربوط به 
ساعت حضور من باشد؛ سر ظهر است و عجیب نیست که بازار بی رونق باشد. 
درس��ت مقابل درب ورودی، باجه اطلاعات قرار داش��ت که مردی خوشرو با 
لهجه ش��یرین که نمی توانم تشخیص دهم برای کدام یک از شهرهای ایران 
است، در آن مستقر بود. پس از سلام و علیک خودم را معرفی کردم و قصدم 
را از گزارش ه��ای بازارگ��ردی روزنامه صمت گفتم. نگاه��ی به من کرد و با 
کلام ش��یرینش گفت: »بفرما آبجی آزادی؛ پاساژ مال شماست. هر کی هم 
بهت گیر داد بگو با من هماهنگی« همچنان لبخند روی لب داشت. انتخاب 

نخستین مغازه از میان این همه مغازه خوش آب ورنگ کار آسانی نبود. 

به سمت پله برقی می روم تا سری هم به مغازه های بالا بزنم. دو پسر جوان 
مقابل من س��خت مشغول گفت وگو هس��تند: »ببین داداش دیدی هر چی 
می ریم بالا، انگار ارزون تر میش��ه؛ اینجا هم بپرس��یم ببینیم چندچندیم«. 
وارد یکی از مغازه ها شدم. دکور جذاب مشکی رنگی داشت که آدم را جذب 
می کرد. پسر جوان و خوشرویی با ابرو بالاانداختن پس از معرفی من گفت: 
»خواه��ش می کن��م بفرمایید؛ فقط من قبلش یه کس��ب اج��ازه کنم، بعد 
در خدمتتونم«. می خواس��ت با مدیر مجموعه صحب��ت کند تا مبادا جواب 
پرسش های ما مش��کلی ایجاد کند، اما از »چشم« گفتن هایش پیدا بود که 
مدیر مجموعه یکسری موارد را به او گوشزد کرد و گپ وگفت ما پس از قطع 

تلفن آغاز شد. 
- وضعیت بازار در سال ۱۴۰۲ را چطور ارزیابی می کنید؟

- سخت؛ خیلی سخت.
- به نظر ش��ما چق��در از رکود بازار به دلیل فراوان��ی کالای قاچاق در بازار 

است؟
- والا هیچ ربطی نداره به نظرم. همه سایت ها برای فروش، تاییدیه می خواد؛ 

پس نمی تونیم بگیم سایت ها یا صفحه های تو اینستا قاچاق می فروشن. 
- به نظر شما این رکود ناشی از چیست؟ 

- فقط به خاطر نرخ درهم و دلار. ببین همین هفته اخیر برای این نوسانی 
ک��ه در نرخ دلار وجود داش��ت یه دس��تگاه من ۲۰ میلیون گرون ش��د. ما 
مجموعه بزرگی هس��تیم که س��نگین کالا وارد می کنیم که ارز بیش��تری 
بهش��ون تعلق می گیره تا اینا بتونن نظم ب��ازار رو حفظ کنن. اگه یه بودجه 

خیلی خوب بدن به گنده های بازار، اونا می تونن بازار رو جمع کنن.
- چقدر از مشتریان شما به سختی قادر به خرید هستند؟

- ۹۹ درصدشون که بهشون پیشنهاد قسطی رو می دیم. اکثرشونم دانشجو 
هستن یا می خوان برای بچشون که دانش آموزه لپ تاپ بخرن. اما برای خرید 
قسطی خیلی س��خت می گیرن. باید چک داشته باشن حتما و اینکه انصافا 

سود زیادی روش کشیده می شه. واقعا توان خرید مردم کم شده.
همین طور که با هم گپ می زدیم، آقایی با تیپ اس��پرت وارد مغازه ش��د. 
ظاهرا قبلا هم به این مغازه سر زده بود. به محض ورود گفت: »همونو بده با 
گرافیک ۶« و بعد هم روی صندلی مقابل من نشست تا فاکتور خرید صادر 
ش��ود. ظاهرا دوباره زمان تماس با مدیر فروش بود و در نهایت گفت: »آخه 
من بهش��ون گفتم دیگه، خیلی ممنون« و تلفن را قطع کرد. رو به خریدار 
کرد و همین طور که به ریش خود دست می کشید گفت: »ببین یک میلیون 
اوم��د روش، اما من گفتم بهت گفتم ۴۰ تومن، دیگه رومو زمین ننداختن؛ 

گفتم دیگه به مشتری نرخ دادم«. 
بع��د ه��م رو به من کرد و گف��ت: »الان نگا کن؛ این آق��ا ۴۰ تومن داده، 
کارمندم هس��ت، اما مجبوره به خاطر کارش بخره؛ فکر کردی خوش��حاله؟ 
خرید برای مردم کلا سخته. الان گوشی می خوام بگیرم ۱۵ میلیون گرون تر 

شده. 
خریدار هم که از حرف هایش متوجه شدم املاکی است، نگاهی به من کرد 
و گفت: »خانم مش��کل ما اینه که تو رکود نمی خریم، تا گرون می ش��ه تازه 
یادمون می افته بخریم. الان مردم می خرن که فقط خریده باش��ن. تا رکوده 

باید خرید. هر چی تو این مملک بخری، مطمئن باش ارزون نمیشه.«

بالاخره نخس��تین مغازه را از طبقه اول برای گپ وگفت انتخاب کردم؛ 
مغازه ای نس��بتا کوچک با دکوری س��فید که لپ تاپ ه��ای خود را روی 
طبقات داخل مغازه چیده بود. نمایش��گر برخی از این لپ تاپ ها روش��ن 
و برخ��ی دیگ��ر خاموش بود. ۳ نفری که در این مغازه باریک پش��ت هم 

ایستاده بودند را با ببخشیدگفتنی، رد کردم. 
یکی از آنها کاپش��ن مش��کی رنگی ب��ه تن داش��ت و همین طور که به 
من نگاه می کرد با فروش��نده حرف م��ی زد و آخر هر جمله اش یک »آره 
داداش« اضافه می کرد؛ آقایی خوش��رو با چهره ای سبزه ته مغازه نشسته 
و لپ تاپ مقابلش پر از تصاویر کوچک از دوربین مداربس��ته است. ظاهرا 
چند مغازه در پاساژ دارند که باید وضعیت آنها را چک کند. پس از سلام 

و معرفی من گپ وگفت ما آغاز شد. 
- وضعیت بازار سال ۱۴۰۲ را چطور ارزیابی می کنید؟ 

- والا بازار راکده دیگه؛ خبری نیس��ت، اما خب فروش لپ تاپای قاچاق 
خیلی بیشتره.

- چند وقت پیش خبری منتشر شد مبنی بر اینکه ظاهرا سامانه جامع 
گارانتی قراره گارانتی  محصولات فناوری را نیز مانند لوازم خانگی به ۲۴ 

ماه برساند. شما هم این موضوع را شنیدید؟ نظری در این باره دارید؟ 
- من چیزی درباره این موضوع نشنیدم. ببین شرکتا خودشون گارانتی 
۱۸ماهه دارن معمولا، اما اگه این ۲۴ ماهی که می گن بشه قطعا محصول 
ب��رای خریدار گرون درمیاد. راس��تش م��ن اینجوری ش��نیدم که قراره 
دس��تگاه ها هیچی گارانتی نداشته باشه و هرکی گارانتی می خواد باید ۹ 

درصد ارزش افزوده بده. 
همین طور که به من جواب می داد، صدایش را بالا برد و به همان آقا با 

کاپشن مشکی گفت: »شنیدی اینو توام؟« 
آقای کاپش��ن مش��کی هم همان طور که دست در جیب داشت، ژستی 
خ��اص گرف��ت و لب هایش را جمع ک��رد و گفت: »پیش��نهاد خوبیه، اما 
داس��تانه ها. انقد فروشنده غیرحس��ابی پیدا می شه که بیاد گارانتی الکی 
بن��دازه به خریدار. یه��و می بینی هر مغازه یه گارانت��ی برای خودش راه 
انداخته. البته ببین این سامانه جامع گارانتی هم داستانه ها. باید بشینیم 
ببینی��م مردم کی اعتماد می کنن. یهو نی��ان یه گارانتی ثبت کنن ۳ ماه 
بعد از لیس��ت حذف شه، مش��تری بیاد دم مغازه یقه ما رو بگیره، دیدی 

که کاراشونو! «.
- چند درصد مش��تریانی که به ش��ما مراجعه می کنند پیشنهاد خرید 

اقساطی دارند؟ 
- خیلی؛ از ۱۰۰ درصد مشتریا ۸۰ درصدشون پی خرید قسطی ان. الان 

بیشتر دانشجو میاد، خانم دانشجو پولش کجا بود. 
- شما فروش اقساطی دارید؟

- خود شرکت نه، اما فروش قسطیمون با دو تا سایت دیگس با چک.
- همه خریداران که دسته چک ندارند؛ پس باید چه کرد؟

- هیچی؛ خانم نداره نداره دیگه، قانونش همینه.
- سقف و کف نرخ لپ تاپ های موجود در مغازه شما چقدر است؟ 

- والا از ۱۰ میلی��ون داریم ت��ا ۲۰۰ میلیون. ببین الان همین لپ تاپی 

که جلومه ۱۰ تومنیه. اگر دنبال اینی که یه لپ تاپ سبک و خوب داشته 
باشی که ازش کار سنگینم نخوای، ۲۷ تومن اینا باید هزینه کنی.

- بسیاری از مردم معتقدند گارانتی در کشور ما واقعی نیست و هنگام 
خسارت کارآیی ندارد؛ نظر شما در این باره چیست؟ 

- ببی��ن حتی منه فروش��نده هم این حرفو قب��ول دارم، اما ما گارانتی 
کارامون ثبت شده اس، ولی اگه بخوام مشتری رو توجیه کنم خیلیا قبول 
نمی کن��ن. ببین کلا گارانتی مافیایی ش��ده؛ مثلا یه کار با گارانتی اصلی 
میاد که ۲۰ میلیون ب��ا گلوبال تفاوت داره؛ خب کی می تونه بخره؟ پس 

مجبوره بیاد گارانتی شرکتی بخره. 
- بیشتر خریداران شما در چه محدوده سنی هستند؟

- بیشتر ۲۵ تا ۳۰ ساله ان واسه دانشگاه و اینا. 
- لپ تاپ ها بیشتر در چه محدوده قیمتی خریدوفروش می شوند؟

- از ۲۵ میلیون تا ۵۵؛ دیگه بالاتر خیلی کمه.
- درباره مالیات های تعیین شده برای اصناف چطور؟ نظری دارید؟

- والا ما یه چیزایی شنیدیم، اما اگه واقعی باشه خیلیا از بازار می رن. 
- پیش بینی شما از بازار سال ۱۴۰۳ چیست؟ 

- با این نرخ دلار باید کرکره بازار رو کشید پایین.
- با تغییر نرخ دلار قیمت ها روزانه تغییر می کند؟

- روز؟ ثانیه، لحظه! ببین دست ما هم نیستا؛ ما اینجا موجودی خاصی 
نداریم. خودمون در لحظه آنلاین از سایت می گیریم. طرف مدیر مجموعه 

و تیم فروشه؛ قیمت ها آنلاین تغییر می کنه. 

ظاهرا فروش��نده مغازه بعدی هم دوس��ت فروش��نده مغازه قبلی بود. 
فروشنده مغاز قبلی با خنده من را به مغازه بغلی برد و گفت: »ببین بیا 
خانم با رفیقمونم حرف بزن؛ خوراکش صحبته«. پسر جوان هم که لباس 
قرمز خوش رنگی به تن داشت دست هایش را بالا آورد و گفت: »من کلا 
با دوربین مش��کل دارم. جلو دوربین تته پت��ه می کنم« اما وقتی فهمید 

دوربینی در کار نیست، راحت صحبت کرد.
- وضعیت بازار در سال ۱۴۰۲ چطور است؟

- افتضاح، فاجعه.
- اگر شخصی قصد خرید ارزان ترین لپ تاپ را داشته باشد باید چقدر 

هزینه کند؟
- اولای سال حتی لپ تاپ با قیمت ۸ میلیون و ۹۰۰ هم بود، اما الان 

دیگه زیر ۱۰ میلیون و ۵۰۰ لپ تاپ نداریم.
- تهیه گران ترین کار چقدر هزینه دارد؟

- ۳۴۴ میلیون. برای کسایی که کار خیلی حرفه ای دارن.
- باتوجه به نوسانات نرخ ارز پیش بینی شما از بازار چیست؟

- ش��اید اون ور س��ال بازار یکم تکون بخوره، اما امسال نه اصلا، بدتر 
میشه که بهتر نمیشه.

- فروش اقساط چه شرایطی دارد؟
- خود ش��رکت نمی ده؛ با یه ش��رکتی قرارداد داره برای اقساط. ماهی 
۲.۵ درصد کارمزد داره و چک صیادی و فیش حقوقی یا پروانه کس��ب 

می خواد.
- شرایطی برای دانشجویی که چک ندارد تعیین نشده است؟

- ایش��الا چک بگیره، کاری از ما برنمیاد متاسفانه. شرکت باید براش 
ثابت شه که شما می تونی قسط بدی.

- بسیاری از مردم معتقدند گارانتی در کشور ما واقعی نیست و هنگام 
خسارت کارآیی ندارد، نظر شما در این باره چیست؟

- م��ردم راجع به یه س��ری از گارانتی ها درس��ت می گ��ن که کارآیی 
نداره، اما همه اینجوری نیست. الان بازار اینجوری نیست که یه گارانتی 
واحد برای همه دستگاه ها وجود داشته باشه و گارانتی ها متفاوته. کمتر 
ش��رکتی گارانتی درست حس��ابی داره، اما هست. با خنده ادامه می دهد: 

»ببین گارانتی مثل مهریه اس؛ کی داده و کی گرفته!«
- به نظر شما چه زمانی بهترین زمان برای خرید است؟

- هم��ون موقع ک��ه قصد خرید داری و پول ت��و جیبته بهترین زمانه. 
تحقی��ق ک��ردن راجع ب��ه یه مدل یعنی گ��رون ک��ردن اون، چون منه 
فروشنده فک می کنم کارم داره پرطرفدار می شه، چون داره راجع بهش 
تحقیق می شه. باید اینترنتی تحقیق کنن، اما حضوری بیان بازار بخرن.

- در سال ۱۴۰۲ چقدر افزایش نرخ داشتید؟
- از هفته گذش��ته تا الان حدودا رو هر دس��تگاه یکی، دو تومن رفته. 

دیگه حالا خودت ببین از اول سال چقدر میشه.

س��ری به یکی از مغازه های لوازم جانبی زدم تا پرس وجویی هم از 
بازار آنها داشته باشم. شاید هزینه های کمتر برای خرید لوازم جانبی 
دلیل��ی ب��ر رونق بازار آنها در این بازار راکد باش��د. دو پس��ر جوان و 
لاغراندام داخل مغازه نشسته  بودند و از همان ابتدا با شوخی و خنده 
وارد گپ وگفت با من شدند. یکی از آنها صورتی سبزه داشت و اصرار 
داشت پرینترهای او از قلم نیفتد و حتما در گزارش دست کم عکسی 
از آن باش��د. لحظ��ه ای با ذوق گفت: الان تو روزنامه پخش می ش��ه؛ 

یعنی پرینترای منم هست؟
پس��ر جوان دیگر کمی خجالتی بود و با لحنی آرام جواب سوالاتم 

را می داد.
- وضعیت بازار چطور است؟

- هیچی نمی فروشیم. صب تا شب نشستیم خیره ایم به جنسامون. 
ببین وقتی مردم دیگه نمی تونن لپ تاپ و کامپیوتر بخرن، فک کردی 
می��ان دنبال موس و کیب��ورد و... .کلا ما تصمیم گیر بازار نیس��تیم؛ 

گنده های بازارن که شرایط رو تعیین می کنن.
- برای خرید موس  و کیبورد چقدر باید هزینه کرد؟

- م��وس از ۱۸۰ توم��ن داریم تا این لیزردارا که قیمت ش��ون از ۴ 
میلیون تازه ش��روع میشه. اس��پیکرم از ۴۵۰ تومن تا ۳ میلیون. فن 
لپ تاپ از ۳۰۰ به بالاس. دیگه ببین استند معمولی که خیلی به کار 

میاد ۷۰۰ تومن. 
- چقدر از فروش شما سود است؟

- ببین سود بعضی وقتا ۱۰ تا ۲۰ هزار تومن؛ یه وقتا هم مجبوری 

به خاطر اینکه مشتری رو نگه داری زیر نرخ بدی.
- تا حالا مشتری داشتین که اصلا قادر به خرید کالایی برای فرزند 

خود نباشد؟
- انقد داش��تم. طرف میاد من خودم دلم می س��وزه؛ خب همه مث 
همیم دیگه. مشتری با دخترش میاد. دختره مثلا هی میگه آقا اینم 
بده، اونم بده. من نگاه می کنم به پدرش داره آب می ش��ه و می دونم 

این پدر نداره بخره، خب چی بگم؟
- به نظر ش��ما فروش های اینترنتی چقدر در ای��ن رکود بازار موثر 

است؟
- خیلی، ببین اصلا بازار رو هم از رونق انداختن، نمی گم نباش��ه ها 

اما خب ما هم باید نون بخوریم دیگه.

همان ابتدای ورود...

تا بازار راکد است، بخرید! 

مافیای گارانتی

هر دستگاه ۲ میلیون تومان گران شد

فروش زیر نرخ برای رقابت

سخن پایانی
پای صحبت های بسیاری از فروشندگان کامپیوتر، لپ تاپ و لوازم جانبی مستقر در پاساژ  نشستیم و باز هم به نتیجه دیگر گزارش های بازرگردی رسیدیم؛ »بازار سوت و کور است« بازاری که در رکود به سر می برد هر بار با 

نوسانات نرخ ارز افزایش قیمت هایی عجیب را تجربه می کند. کاش فکری به حال این بازار ها کنیم که هر روز بیشتر از پیش خاک می خورند.

یک��ی از قدیمی تری��ن مراکز خرید کامپیوتر و ل��وازم جانبی آن در تهران، 
مرک��ز کامپیوتر ایران اس��ت. این مجموعه در خیاب��ان ولیعصر قرار دارد و با 
دسترس��ی آس��ان و قیمت های مناس��ب، همچنان طرفداران خ��ود را دارد. 
تعدادی از مراکز خرید تهران در خیابان ولیعصر واقع شده اند که هر کدام به 
فروش کالاهایی از دس��ته بندی های مختلف می پردازند؛ از لباس و خوردنی 
و کتاب  گرفته تا فروش��گاه هایی که صنایع دس��تی می فروش��ند. در قسمت 
میان��ی ای��ن خیابان، یعنی از چه��ارراه تا میدان ولیعصر، بی��ش از هر مرکز 

خری��د دیگری، مراکز فروش کامپیوتر و لوازم جانبی را خواهید دید. یکی از 
قدیمی ترین و البته پررفت و آمدترین این مراکز، مرکز کامپیوتر ایران اس��ت؛ 
آن هم با س��ال تاس��یس ۱۳۷۷. این مجموعه تا پیش از ظهور فروشگاه های 
آنلای��ن، از محبوب ترین مراکز خرید کامپیوت��ر، لپ تاپ و لوازم جانبی بود و 
هن��وز هم تا حد زیادی رونق خود را حفظ کرده اس��ت. برای دسترس��ی به 
مرک��ز کامپیوتر می توانید از اتوبوس های تن��درو )BRT(  راه آهن-تجریش و 
راه آهن-پارک وی استفاده کنید و در ایستگاه طالقانی پیاده شوید و به سمت 

ش��مال حرکت کنید. همچنین می توانید در ایس��تگاه میدان ولیعصر پیاده 
شوید و به سمت جنوب حرکت کنید تا به این پاساژ برسید. اگر قصد استفاده 
از مت��رو را داری��د، می توانید در ایس��تگاه میدان ولیعص��ر در خط ۳ مترو از 
قطار پیاده ش��وید و با ۵ دقیقه پیاده روی به س��مت جنوب به مرکز کامپیوتر 
ایران برس��ید. گزینه دیگر آن است که در ایستگاه تئاترشهر در خط ۴ مترو 
از قطار پیاده ش��وید و با اتوبوس های تندرو یادش��ده به مرکز کامپیوتر ایران 
برس��ید. در مرک��ز کامپیوتر ای��ران می توانید لپ تاپ، کی��ف و قطعات آن را 

خریداری کنید. همچنین لوازم جانبی کامپیوتر شامل قطعات سخت افزاری و 
قطعات دست دوم در این مرکز به فروش می رسند. انواع هاردهای اکسترنال، 
فلش و کارت حافظه با قیمت هایی مناسب در این مجموعه عرضه می شوند. 
نرم افزارهای گوناگون و انواع آنتی ویروس در کنار محصولاتی از قبیل پرینتر، 
سیس��تم های صوتی، تجهیزات شبکه و س��رور، کنسول بازی، مودم، دوربین 
مداربسته و... از دیگر محصولات عرضه شده در این مرکز هستند. نرخ قطعات 

کامپیوتر و الکترونیک در این پاساژ نسبتا مناسب است.

به سمت مرکز کامپیوتر ایران
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تجارت صنعت
بازار گردی



عملیات طوفان الاقصی و در ادامه یورش وحشیانه رژیم اشغالگر قدس به 
غزه را می توان عامل آغازگر نوس��انات اخیر ارزی دانست، البته نقش اصلی 
در افزایش نرخ ارز را می توان به حملات گروه های مقاومت به مواضع آمریکا 
در منطقه و اظهارات مقامات کاخ سفید مبنی بر نقش ایران در این حملات 

مرتبط دانست.
به بیان دیگر، این گونه اظهارنظرها سبب شده است، دلالان با سوءاستفاده 

در فضای مجازی و ایجاد جو روانی، نرخ ارز در بازار آزاد را افزایش دهند.
در همین رابطه در روزهای اخیر ش��اهد تحلیل های مبنی بر افزایش نرخ 
ارز مبتن��ی بر اختلاف تورم ای��ران و آمریکا، نقش دولت در افزایش نرخ ارز 
با نوس��ان گیری در جهت تامین کس��ری بودجه، تراز تجاری منفی کشور و 
ع��دم واردات کالای اساس��ی به جهت عدم تخصیص ارز، به وفور مش��اهده 

شده است.
پاسخگویی�به�ابهامات�مطرح�شده�پیرامون�افزایش�نرخ�ارز��

به گزارش مهر، نکته اولی که باید به آن اش��اره کرد این است که نرخ ارز 
تنها در بازار غیررس��می افزایش داشته است، نرخی که عملا از سوی بانک 
مرکزی و دولت مورد پذیرش نیست، در واقع ارزی که برای تامین کالاهای 
اساس��ی و مبادلات تج��اری ملاک ق��رار می گیرد، با نرخ��ی که معاملات 

غیررسمی با آن رقم می خورد، تفاوت زیادی دارد.
بازار غیررس��می ارز کش��ور با وجود اینکه س��هم اندکی در کل مبادلات 
ارزی دارد اما بنا بر تجربیات گذشته تغییر نرخ ها در این بازار در نگاه افکار 
عموم��ی و عموم جامع��ه تبدیل به یک معیار تعیین کننده برای س��نجش 
تورم آتی ش��ده اس��ت؛ این در حالی اس��ت که عمده تقاض��ای ارز در بازار 
رس��می و تحت نظارت بانک مرکزی تامین می  شود اما برخی ارز لازم برای 
اقدامات غیرقانونی نظیر قاچاق و خروج س��رمایه از طریق بازار غیررس��می 

تهیه می شود.
به همین جهت، متاس��فانه از س��الیان گذشته بساط س��فته بازی در بازار 
ارز کش��ور، فراه��م ب��وده و برخی از افراد ب��ا انگیزه نوس��ان گیری اقدام به 
خریدوفروش ارز می کنند، همین س��فته بازی س��بب ش��ده اس��ت که نرخ 
عجیبی یعنی بازار آزاد از س��الیان دور در کش��ور شکل گیرد، اتفاقی که با 
اجرای هر چه سریع تر قانون مالیات بر عایدی سرمایه می توان انتظار داشت 

در آینده کمتر رخ دهد.
در واقع باید گفت، در جهان شاهد خریدوفروش ارز سایر کشورها به دلیل 
کس��ب س��ود نیس��تیم؛ اما در ایران چنین رویه ای وجود دارد، البته برخی 
تورم بالای کش��ور را عامل مهمی در این زمینه دانسته اند درحالی که وجود 
قوانین سفت وس��خت پیرامون مقابله با خریدوف��روش ارز نقش مهم تری را 

ایفا خواهد کرد.
افزایش�بی�سابقه�تزریق�ارز�در�سامانه�نیما��

در هر حال مبنای نظام ارزی کش��ور را باید نرخ مبادلات تجاری دانست 
و آمار و ارقام اعلامی از س��وی بانک مرکزی نیز حکایت از افزایش بی سابقه 
تزریق ارز در س��امانه نیما دارد، درواقع فق��ط در ۱۰ بهمن ماه، در مجموع 
معادل ۳۶۱ میلیون و ۱۰۰ هزار دلار حواله ارزی عرضه شد که از این میزان 
۹۲ میلی��ون و ۴۰۰ هزار دلار آن معامله ش��د، این بدان معنی بوده که در 
سامانه نیما ۲۷۸.۷ میلیون دلار مشتری نداشته و فقط ۲۵ درصد حواله ها 

معامله شده است.
آیا�تراز�تجاری�کشور�منفی�است؟��

بحث تراز تجاری کشور و نقش آن در افزایش نرخ ارز را می توان به عنوان 
نکته دومی که باید به آن اش��اره داشت، عنوان کرد، اما پیرامون تراز منفی 

۱۴ میلیارددلاری باید چند نکته را در نظر گرفت.
نخس��ت اینکه در ماه های اخیر واردات شمش طلا به کشور افزایش قابل 
توجهی داشته اس��ت، درواقع در ۱۰ ماهه نخست سال جاری حدود ۲۴.۵ 
تن شمش طلا به ارزش یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار به ایران وارد شده 

است، اتفاقی که حداقل در سالیان گذشته سابقه نداشته است.
از سوی دیگر با وجود تراز تجاری منفی کشور، تا پایان دی ماه سال جاری 
۲۰ میلی��ون و ۹۳۴ هزار تن کالای اساس��ی ب��ه ارزش ۱۳ میلیارد و ۶۱۹ 
میلیون دلار به کش��ور وارد شده که این میزان نسبت به سالیان گذشته با 
رشد همراه بوده، پرواضح است که ارز حاصل از صادرات نفت با نرخ ۲۸ هزار 

و ۵۰۰ تومان به آن اختصاص داده شده است.
افزایش�قابل�توجه�صادرات�نفتی�ایران��

ع��لاوه بر این، مطابق با گزارش آژانس بین المللی انرژی تولید روزانه نفت 
ایران در سال ۲۰۲۳ میلادی ۴۴۰ هزار بشکه بیشتر از سال گذشته بوده و 
به ۲.۹۹ میلیون بش��که رسیده است که از میزان، یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
بشکه به کشورهای دیگر صادر می شد به عبارتی در سال ۲۰۲۳ میلیاردی 

روند صادرات نفتی ایران با ۵۰ درصد رشد همراه بوده است.
از س��وی دیگر، مطابق با اظهارنظر رئیس کل گمرک در ۱۰ ماهه نخست 
سال جاری، ۲۹.۹ میلیارد دلار صادرات نفتی برای ایران به ثبت رسیده که 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۰ درصد رشد داشته است.
همچنی��ن نکته دیگری که باید به آن اش��اره کرد به بحث افزایش ذخایر 
ارزی قابل دس��ترس ایران مربوط می شود که رئیس کل بانک مرکزی نیز به 
آن اشاره داشته است، البته مطابق با گزارش صندوق بین المللی پول میزان 
ذخای��ر ارزی در دس��ترس ایران ۲۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار در س��ال 

۲۰۲۳ میلادی برآورد شده است.
رقمی که یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار بیش��تر از سال ۲۰۲۲ میلادی 
اس��ت، همچنین مطابق پیش بینی این نهاد، در س��ال ۲۰۲۴ میزان ذخایر 
ارزی در دس��ترس ایران به ۲۴ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار خواهد رس��ید، 
با این تفاس��یر اثرگذاری تراز تجاری منفی در جهت رش��د ۱۰ هزار تومانی 

نرخ ارز نیز رد می شود.
آیا�دولت�به�دنبال�نوسان�گیری�ارز�است؟!��

نوسان گیری دولت از نرخ ارز در جهت تأمین کسری بودجه نیز در سالیان 
گذشته مطرح بوده است و شاید بتوان علت این امر را تا حدودی به دوران 
دول��ت گذش��ته و دخالت های بی حد و اندازه دول��ت وی در بورس مرتبط 
دانست، در واقع در سال های ۹۸ و ۹۹ دولت قبل با تهییج مردم و طی یک 
اقدام غیرمنطقی، هزاران میلیارد تومان را به قیمت نابودی س��رمایه مردم، 

در جهت کسری بودجه خود تامین کرد.
در این ب��اره نی��ز باید گفت ک��ه افزایش نرخ دلار، اثر تورمی ش��دیدی بر 
اقتصاد ای��ران دارد و ازآنجایی که تلاش دولت ه��ا در جهت کاهش نرخ آن 
اس��ت، نمی توان چنین ش��بهه عجیبی را مطرح کرد، به عبارتی در اقتصاد 
ایران معمولا افزایش نرخ ارز منجر به رش��د قیمت ها خواهد شد، در چنین 
شرایطی حتی با فرض کاهش نرخ ارز، قیمت ها به عدد قبلی برنمی گردند، 

در نتیجه تورم رشد خواهد یافت.
آنچه مش��خص اس��ت به نظر می رسید حوادث سیاس��ی روزهای اخیر و 
درگیری ه��ای منطقه ای، فرصت طلایی را برای دلالان بازار ارز فراهم کرده 
است؛ فرصتی که در ۱۰ ماه گذشته از آن محروم بودند، اما تمهیدات بانک 
مرکزی و همچنین بهبود مولفه های اقتصادی حاکی از آن اس��ت که قیمت 

دلار در روزهای آینده با افت بیشتری همراه خواهد بود.

چهارشنبه
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سازمان همکاری و توس��عه اقتصادی )OECD( پیش بینی 
رش��د اقتصاد جهانی برای س��ال ۲۰۲۴ را نسبت به پیش بینی 

قبلی ۲.۷ درصدی در ماه نوامبر به ۲.۹ درصد افزایش داد.
ب��ه گ��زارش مه��ر، س��ازمان هم��کاری و توس��عه اقتصادی 
)OECD( پیش بینی رش��د اقتصاد جهانی برای س��ال ۲۰۲۴ 
را نس��بت به پیش بینی قبلی ۲.۷ درصدی در ماه نوامبر به ۲.۹ 

درصد افزایش داد.
این سازمان مستقر در پاریس در گزارش چشم انداز اقتصادی 
موقت خود در ماه فوریه اعلام کرد که این مورد به دنبال رش��د 
۳.۱ درصدی در س��ال گذش��ته همراه با کاهش تورم سریع تر از 

حد انتظار است.
پیش بینی می ش��ود که رشد تولید ناخالص داخلی جهانی در 
س��ال ۲۰۲۵ به دلیل س��هولت ش��رایط مالی، مطابق با گزارش 

قبلی، به سه درصد برسد.
س��ازمان هم��کاری و توس��عه اقتص��ادی، رش��د اقتص��ادی 
ایالات متحده را با ۰.۶ درصد افزایش به ۲.۱ درصد برای س��ال 
۲۰۲۴، ب��ا حمای��ت هزینه های خانوار و ش��رایط قوی بازار کار 
تغییر داد اما آن را در ۱.۷ درصد برای سال ۲۰۲۵ بدون تغییر 

گذاشت.
ب��ا کاه��ش فعالیت ها به دلیل ش��رایط س��خت اعتباری در 
کوتاه مدت، برآورد می ش��ود که تولی��د ناخالص داخلی منطقه 
یورو در امس��ال ۰.۶ درصد و در س��ال آینده ۱.۳ درصد افزایش 

یابد که به ترتیب ۰.۳ درصد و ۰.۲ درصد کاهش یافته است.
س��ازمان همکاری و توسعه اقتصادی پیش بینی رشد چین را 
در ۴.۷ درصد برای س��ال ۲۰۲۴ و ۴.۲ درصد برای سال ۲۰۲۵ 
به دلیل کاهش تقاضای مصرف کننده، بدهی بالا و بازار ضعیف 

املاک ثابت نگه داشته است.
تولید ناخالص داخلی ترکیه ۲.۹ درصد در سال ۲۰۲۴ و ۳.۲ 

درصد در سال ۲۰۲۵ پیش بینی شده است.
پیش بین��ی رش��د اقتصاد ترکیه برای س��ال ۲۰۲۴ به میزان 
۲.۹ درص��د ب��ود و با ۰.۱ درصد کاهش به ۳.۱ درصد در س��ال 

۲۰۲۵ رسید.
س��ازمان همکاری و توسعه اقتصادی پیش بینی کرد که تورم 
در بیشتر کشورهای گروه ۲۰ تا پایان سال آینده به هدف خود 
باز خواهد گش��ت و رقم اصلی از ۶.۶ درصد در امس��ال به ۳.۸ 

درصد در سال ۲۰۲۵ کاهش خواهد یافت.
تورم اصلی در اقتصادهای پیشرفته گروه ۲۰ به ۲.۵ درصد در 
امسال و ۲.۱ درصد در سال آینده کاهش خواهد یافت. سازمان 
همکاری و توسعه اقتصادی هشدار داد، اگر اثرات طولانی مدت 
افزایش نرخ بهره گذش��ته، قوی تر از حد انتظار باش��د، رش��د 

می تواند ضعیف تر از حد انتظار باشد.

پرتاب ماهواره آزمایشی 
اینترنت ۶G چین به فضا 

شرکت چینی از پرتاب نخستین ماهواره اینترنتی ۶G به فضا 
خبر داده اس��ت. به گزارش مهر و به نقل از رس��انه های چینی، 
 China بزرگ ترین ش��رکت مخابراتی چین��ی در جهان با نام
Mobile، نخستین ماهواره را برای آزمایش زیرساخت اینترنت 
۶G به فضا پرتاب کرد. ماهواره آزمایشی ۶G از معماری مستقل 
توزیع ش��ده برای ۶G اس��تفاده می کند که با همکاری آکادمی 

نوآوری علوم چین برای ریزماهواره ها ساخته شده است.
طبق گزارش ها، ماهواره آزمایشی که در مدار پایین زمین قرار 

گرفت، تأخیر کم و سرعت انتقال داده بالایی را ارائه می دهد.
چی��ن Unicom می گوید این کش��ور انتظار دارد تا س��ال 

۲۰۲۵ اپلیکیشن های موبایل ۶G را معرفی کند.

طرح: حسین علیزاده بدونشرح

کارتون  روز

درروزهایاخیرباردیگرش�اهدبروزنوساناتارزیبودیم،بهطوری
کهمعاملاتدلاردربازارغیررسمیطیدوهفتهگذشتهافزایشیبوده
اس�ت.بررس�یمیدانیبازارارزنش�انمیدهد،دلارآزادروزگذشته
توس�طدلالانمقاب�لصرافیها56هزارو420توم�انبهفروشرفته
کهدرمقایس�هب�اقیمتهایقبل،کاهشه�زارو500تومانیراتجربه

ک�ردهاست.ش�واهدحاکیازآناس�تکهمولفهه�ایاقتصادینظیر
افزایشتولیدناخالصداخلی،کاهششیبتورموافتشیبنقدینگی
درچندماهاخیربهبودیافتهامابهزعمبرخیکارشناس�اناقتصادی،
رویداده�ایمنطق�هایوافزایشانتظاراتتورم�یازمهمترینعوامل

نوساناتارزیبودهاند.

محم��د خزاع��ی، رئی��س س��ازمان 
سینمایی عصر با اشاره به تنوع اقلیمی، 
تنوع ژانر و حضور نس��ل های مختلفی 
ک��ه در جش��نواره فیل��م فجر امس��ال 
پررنگ هس��تند در پاس��خ به پرسش 
مه��ر درباره حذف س��یمرغ مردمی از 
جش��نواره فیلم فجر برای سومین سال 
پیاپی گفت: س��ال ۱۴۰۰ ما س��یمرغ 
مردمی داشتیم و در حال برگزاری بود 

که یک س��ری دوس��تان اعتراض هایی داشتند و بعد از اینکه اعتراض آنها 
را بررسی کردیم واقعا متوجه شدیم تقلب انجام شده است و دستگاه یک 
س��ینما خاموش بوده و تعداد سانس هایی که خاموش بوده در رأی گیری 

تاثیر داشته است.
وی ادامه داد: حرف های تهیه کننده درست بود و اینها در آرای مردمی 
تاثیر داشت. این تصمیم گیری برای من تبعات زیادی داشت شاید، اما به 
عن��وان کس��ی که برای نظر مردم احترام زی��ادی قائلم و معتقدم نباید در 
نظر آنها دس��تکاری کرد، گفتم آن رأی گیری را کنار بگذاریم و سامانه ای 
درست کنیم که از رأی مردم مطمئن باشیم. باید از من به عنوان یک مدیر 
انتظار داش��ته باش��ید. چطور وقتی از یک جریان اشتباه آگاه شدم، اجازه 
دهم که آن ش��یوه ادامه پیدا کند و حقی ضایع ش��ود. آقای امینی امسال 
این موضوع را پیگیری کردند، حتی اتود زده شد و چند کارشناس دعوت 
شدند تا رأی گیری مردمی را داشته باشیم اما دوستانی که آمدند، گفتند 
نرم افزار که می خواهند طراحی کنند به این دوره نمی رسد. ان شاالله سال 

آینده مطمئن باشید رهگیری مردمی در جشنواره خواهد بود.
خزایی در پاس��خ به پرسش دیگری درباره اینکه آیا فیلم های جشنواره 
ب��رای اک��ران با همین کیفی��ت پروانه نمایش می گیرن��د، گفت: از میان 
فیلم هایی که الان می بینید تقریبا شاید چند پلان در فیلم ها بحث داشته 
باشد و بخواهند درباره اش گفت وگو کنند ولی اکثر فیلم هایی که دیده اید 
قطعا اکران خواهند ش��د. از آن زمانی که به س��ازمان سینمایی آمدم قول 
دادم و گفتم فیلم هایی که در زمان من پروانه س��اخت بگیرند به ش��رط 
آنکه فیلمنامه را رعایت کنند قطعا اکران خواهند شد و الان هم می گویم 
فیلم هایی که براس��اس پروانه س��اخت ساخته ش��دند هیچ مشکلی برای 

اکران نخواهند داشت.
وی درب��اره اینکه چند روز از جش��نواره گذش��ته و کارهایی که انتظار 
می رف��ت، دی��ده نش��ده اند، گفت: س��ال ۹۰ که دبیر جش��نواره بودم در 
روزهای اول همین صحبت ها را می ش��نیدم ولی الان می گویم صبر کنید 
و جمع بن��دی نهایی را ببینید. نمی خواهم بگویم صددرصد کارها س��طح 
کیفی عالی دارند ولی مثل همه سال ها؛ هم آثار خوب داریم و هم متوسط. 

معدل نهایی جشنواره را اگر نگاه کنید فیلم های خوبی می بینید.
خزاعی درباره حاش��یه های فیلم »بی بدن« هم به مهر پاس��خ داد: آقای 
امینی در این زمینه توضیح دادند. تا جایی که جلس��ه های مکرر داشتیم، 
بعد از اینکه اعضای هیات انتخاب آثار را انتخاب کردند و رسما نظر خود 
را گفتند فیلم »بی بدن« نظر نهایی هیات انتخاب را جلب نکرده بود. دلیل 

آن هم این بود که فیلم ناقص به جشنواره تحویل داده شده بود.
به گزارش مهر، رئیس س��ازمان س��ینمایی در پاسخ به اینکه فیلم های 
دیگری هم ناقص در حال اکران در جش��نواره هس��تند، گفت: فیلم ناقص 
پ��رده کروماک��ی با ناقص حدود ۵۸ دقیقه ای ف��رق می کند. وقتی نصفی 
از فیلم دیده نش��ود نمی توان درباره آن قضاوت کرد. این مس��اله ۲ شکل 
داشت؛ یا باید از سازندگان درخواست می کردیم فیلم را برای سال آینده 
بگذارند که بتوانیم کامل آن را ببینیم مثل یکی از فیلم های دفاع مقدس 
ک��ه بنی��اد روایت تولید کرده بود که ۴۵ دقیقه آوردند اما چون کامل نبود 

همه گفتند حیف است و بهتر است فیلم را برای سال آینده بگذارند.
خزاعی ادامه داد: چون دوستان احساس می کردند این فیلم باید امسال 
در جشنواره باشد و قصد اکران آن را دارند و بعد از اینکه فیلم را هم دیدیم 
نظرم��ان این بود که فیلم خوبی اس��ت، تصمیم گرفتیم در بخش نگاه نو 
باش��د که منتقدان، روزنامه نگاران و خانواده س��ینما آن را ببینند و در آن 

بخش هم به رقابت بپردازد.
وی درباره مناس��ب بودن فیلم های امس��ال برای خانواده ها عنوان کرد: 
خیلی از فیلم های امس��ال از نظر محتوا برای خانواده ها مناس��ب هستند. 
البته خانواده محوربودن یک موضوع اس��ت و فیلم با محتوای س��الم یک 
موضوع دیگر. شاید در بعضی فیلم ها دیالوگ هایی را ببینیم که همان طور 
ک��ه خ��ودم در ای��ن یکی دو روز دیدم به نظرم رس��ید یک��ی دو دیالوگ 
اشکالاتی دارد. ای کاش دوستان در شورا توجه می کردند که البته دوستان 
در شورا در مرحله جشنواره سختگیری نمی کنند و می گویند اجازه دهید 
فیلم ها دیده ش��وند و بعد در مرحله اکران بازتاب ها را بررس��ی می کنند. 
در پایان جش��نواره می توان جمع بندی درس��تی درباره محتوای این دوره 

از جشنواره داشت.
خزاعی با اشاره به سفرهای استانی خود گفت: خیلی ها به من می گفتند 
آیا می توانید خروجی خوبی در شهرس��تان ها و اس��تان ها داشته باشید و 
می توان برنامه ریزی جامعی در حوزه اس��تان ها داش��ت که در این سفرها 
که تقریبا کل استان ها را سفر کردم استعدادهای بسیار خوبی دیدم که به 
دلیل بی توجهی بعضی وقت های ما مسئولان یا نداشتن امکانات و بودجه 
ظه��ور و ب��روز پیدا نمی کنند. یکی از دلایلی ک��ه آنها به تهران مهاجرت 
می کنند و مجبور به مهاجرت هستند، این است که امکانات را به صورت 

عادلانه در اختیار شهرستان ها قرار ندادیم.
وی در پایان تاکید کرد: امس��ال برای اولین بار می بینیم که در مرحله 
انتخاب ۱۶ فیلم از شهرس��تان ها حضور داش��تند و امیدوارم این تلاش در 
شهرس��تان ها باعث ش��ود آن آرزویی که من در ش��هرهای دیگر دارم که 
سینما در آنجا تعریف جداگانه ای داشته باشد و استان ها فیلم تولید کنند 
و در همان استان خودشان اکران اول را داشته باشند و تولید سینما فقط 

در تهران نباشد، محقق شود.

سیمرغ مردمی سال آینده باز می گردد

اصلاح پیش بینی رشد اقتصاد جهان 
OECD توسط

بین الملل
افزایش�قیمت�اخیر�نوسان�گیری�بود؟
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